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مافیای  لندکروز و 
پرادو را  از بین ببرید
تاوان يک تصمیم اشتباه 

غیرکارشناسی 
سارا غضنفری| داستان ممنوعیت خودروهای 
بالای 2500 سی سی به ســال 1391 یا 2013 
بازمی گردد. ابتدا در سال 1391 استارت ماجرا 
خــو رد و در نهایــت نوبخت ســخنگوی دولت 
روحانی، 19 شهریور 93 اعلام کرد دولت واردات 
خودروهای با حجم موتــور بالای دوهزارو 500 
سی ســی را ممنوع کرده است. داســتان هم از 
تصادف یک خودروی پورشــه در شمال تهران 
آغاز شد و بعد از آن مسئولان این نوع خودروها 
را نماد تجمل گرایی و هرج و مرج اعلام کرده و 
وارداتش ممنوع شــد. تصمیمی که با توجه به 
لجام گسیختگی آقازاده های اشرافزاده تهران و 
اصفهان و مشــهد امری کاملا پذیرفتنی بود. اما 
عجیب این جا بود که در حالیکه مفهوم خودروی 
لوکس کاملا مشخص است و برخی از تولیدات 
برندهایی مثل بنز و پورشه و ب.ام.و و کادیلاک 
و لکسوس و اینفینیتی و جگوار و مک لارن و این 
طور چیزهاست، آتشــش خودروهای آفرودی و 
اس یووی هایی را گرفت که با توجه به طبیعت 
ایران مشتریان فراوانی داشتند و جزو خودروهای 
لوکس هم محسوب نمی شــدند.  عدم واردات 
خودروهای با حجم 2500 سی سی به بالا به ایران 
موجب شــد تا مافیای عجیبی در زمینه قیمت 
خودروهای باقیمانده مانند لندکروز شکل بگیرد. 
در حال  حاضر قیمت تویوتا لندکروز 2010 در 
ســایت های فروش نزدیــک 12 میلیارد تومان 
اســت. یعنی 200 هزار دلار ! یعنی خودرویی 
متعلق به 13 سال پیش که در بسیاری از نقاط 
جهان از کار افتاده محسوب می شود در اینجا به 
چنین ارقام احمقانه ای خرید و فروش می شود 
و کسی هم نمی خواهد بر این شرایط غلبه کند. 

 تعريف خودروی لوکس بايد عوض شود
عماد جعفری، کارشــناس صنعت خــودرو به 
هفت صبح درباره حجم موتور خودروهای لوکس 
می گوید:»حجم موتور یک ماشین، نشانه لوکس 
بودن یا نبودنش به حســاب نمی آید. به عنوان 
مثال فــورد ماســتنگ، دوج چارجــر، چلنجر، 
شورولت کامارو ماشــین های آمریکایی  هستند 
که عمدتا موتورهای هشت سیلندر دارند و خیلی 
ماشین های بزرگی هستند که حدود 500 اسب 
بخار قدرت دارند ولی قیمت شان بین 25 تا 30 
هزار دلار در دنیا است. قیمت ها با توجه به آپشن 
این ماشین ها تعیین می شــود مثلا موتورهای 
6 ســیلندر دارند که حدود 23 هزار دلار است.

صرفا حجم موتور بالای 2500 سی سی اسمش 
ماشــین لوکس نیست. ماشــین لوکس تعریف 
خودش را دارد، مانند رولزرویس، بنتلی، میباخ 
و ... یک سری ماشــین ها عنوان لوکس را یدک 
می کشــند که به لحاظ پرفورمنــس و امکانات 
رفاهی و ایمنی و تجملی بودن حرف زیادی برای 
گفتن دارند.حتی ماشــین هایی مانند لکسوس 
آر ایکس جزو ماشــین های لوکس به حســاب 
نمی آیند، ب ام و و بنز هم بسیاری از مدل هایش 
لوکس به حســاب نمی آید. لوکس بودن در دنیا 
تعاریف خاص خودش را دارد.مثــلا به هوندا یا 
تویوتا لندکروز بگوییم لوکس، اشتباه از ما بوده 
است .باید بازتعریف جدیدی از خودروی لوکس 
ارائه داد. نمی شود تعرفه 200 درصدی گذاشت 
بعد ماشینی که 5 هزار دلار دارد به قیمت چند 
میلیارد تومان برسد و بگوییم این ماشین لوکس 
اســت.« این کارشــناس صنعت خودرو درباره 
اینکه چرا قیمت خودروهــای قدیمی با حجم 
موتور بالای 2500 سی سی هرروز بالاتر می رود 
نیز می گویــد:» ما به لحــاظ فرهنگی و اقلیمی 
مردمی هستیم که به آمریکایی ها نزدیک هستیم 
ماشــین های بزرگ با موتور پرقدرت و حجیم 
دوســت داریم. اقلیم ما اجــازه می دهد چنین 
ماشین هایی داشته باشــیم. وقتی با قانون من 
درآوردی که تحلیل و دانشــی پشــتش نیست 
خودروهای با موتور بالای 2500 ســی ســی 
ممنوع شد در نتیجه ماشین های 6 و 8 سیلندر 
بالای 2500 سی سی با ســال پایین نیز گران 
شدند. وقتی ماشین وارد نمی شود و برایش تقاضا 
وجود دارد و عرضه نیست در نتیجه با قیمت های 
نجومی گران می شــود. از ســال 2013 به بعد 
ماشین های شش سیلندر بالای 2500 سی سی 
ورودش به کشور ممنوع شد. مانند لکسوس آر 
ایکس، آی ایکس 55 هیونــدای، لندکروز، کیا 
موهاوی، بنز  قیمت شان نجومی بالا رفت. تقاضا 
برایش وجود داشــت اما عرضه نبــود در نتیجه 
مافیای بازار هــم قیمت ها را بالا برد.« ســوال 
اینجاســت واقعا برای یک قانون اشتباه و بدون 
تحقیق، حق مردم ما سوار شدن بر لندکروز سال 

2010 با 12 میلیارد تومان قیمت است؟ 

ویرانه ای 
برای گاریدو

مديران پرسپولیس همه نقاط قوت تیم را حراج کرده اند. از 
عبدالکريم حسن تا ترابی. رضايیان و علیپور هم از تیم دور شده اند. 

سیاستگذار تیم چه کسی است ؟  به ما معرفی اش کنید !  صفحات 4 و12

مهلا جوادپور| در آخــر هفته ای که گذشــت بزرگترین 
موتور جســتجوگر جهان یک قابلیت جدیــد و مهم را به 
کاربرانش معرفی کرد که می تواند دسترسی فارسی زبانان 
را به وبسایت های خارجی و همینطور دسترسی جهان را به 
محتوای فارسی زبان بیشتر کند. گوگل حالا زبان فارسی را 
به لیست »نتایج ترجمه شده« خود اضافه کرده است. این 
ویژگی این امکان را به کاربران می دهد تا با جستجو در زبان 
مادری خودشان، به وبســایت های زبان خارجی دسترسی 

داشته باشند. اما دقیقا چگونه؟
سال هاست که گوگل زبان فارســی را به لیست زبان های 
گوگل ترنسلیت)ترجمه( اضافه کرده است. یعنی علاوه بر 
اینکه می توانید از دیکشنری آنلاین گوگل استفاده کنید، 
وبسایت هایی را هم که به زبان دیگری هستند می توانید با 
یک کلیک به زبان فارسی ترجمه کنید. به طور مثال یکی 
از دوستانتان لینک یک وبســایت آلمانی زبان را برای شما 
فرستاده و شما به این زبان هیچ تسلطی ندارید. با وارد شدن 
به سایت می توانید گزینه ترجمه را بزنید و زبان ترجمه را 
روی فارسی یا Persian تنظیم کنید. اما ویژگی جدیدی 
که گوگل روز پنجشــنبه از آن رونمایی کرد کمی متفاوت 
است. »نتایج ترجمه شــده« یک قابلیت جستجوی گوگل 
اســت که به طور خودکار عنوان لینک و توضیحات آن را 

به زبان مــادری کاربر ترجمه می کند و وبســایتی را که به 
زبان خارجی منتشر شــده، به یک زبان دیگر در دسترس 
جســتجوگر قرار می دهد. یعنی چه؟ به زبان ســاده یعنی 
اگر شما به زبان انگلیسی مطلبی را جستجو کنید، ممکن 
است وبسایت های ژاپنی مربوط به آن هم در نتایج به شما 
نمایش داده شود. اما گوگل به صورت خودکار عنوان و متن 
مقاله را برای شما با اســتفاده گوگل ترنسلیت به انگلیسی 
ترجمه می کند. حالا این قابلیت برای زبان فارسی هم فعال 
شده است. در حقیقت اگر کاربر خبر یا موضوعی را به زبان 
فارسی در گوگل جست وجو کند، نتایج سایت های انگلیسی 
زبان )و زبان های دیگر( هم برای او نمایش داده می شــود. 
وقتی هم که روی آن وبســایت خارجی زبان کلیک کنید 
به صورت خودکار عنوان و محتوای ســایت به زبان فارسی 
ترجمه می شود. برعکس همین اتفاق هم می افتد. یعنی اگر 
کاربری در آمریکا خبری را به زبان انگلیسی جستجو کند، 
وبسایت های فارسی زبان مرتبط برای او به زبان انگلیسی 
نمایش داده می شــوند. علاوه بر زبان فارسی، گوگل هفت 
زبان دیگر را هم به لیســت خود اضافه کرده که عبارتند از: 
عربی، گجراتی)زبان هنــد و اروپایی رایج در ایالت گجرات 

هند(، کره ای، تایلندی، ترکی، اردو و ویتنامی.
این قابلیت جدید به چه دردی می خــورد؟ این ویژگی به 

طور کلی جدید نیست اما این هشــت زبان به تازگی به آن 
افزوده شده اند. در وهله اول، این قابلیت دسترسی کاربران 
را به اطلاعات در سراسر جهان راحت تر می کند. شما بدون 
نیاز به اینکه به زبان دیگری تســلط داشته باشید، یا بدون 
استفاده مستقیم از گوگل ترنسلیت و دیکشنری، می توانید 
به زبان دلخواه خودتان جستجو کنید و از محتوای جهانی 
بهره ببرید. در مرحله دوم ناشــران و نویســندگان محتوا، 
مقالات، گزارشات و ... هم فرصت بیشتری برای دیده شدن 
پیدا می کنند. این قابلیت وبســایت های فارسی زبان را در 

دسترس مخاطبان بیشتری قرار می دهد.
جالب اســت بدانید اولین باری که گوگل زبان فارسی را به 
لیســت زبان های قابل ترجمه در گوگل اضافه کرد، سال 
1388 بود. درســت بعد از اعلام نتایج انتخابات و پیروزی 
محمود احمدی نژاد و شکل گیری اعتراضات، گوگل ترجمه 
زبان فارسی را به ابزار گوگل ترنســلیت اضافه کرد. با این 
قابلیت وبلاگ ها، گزارش های خبری و هر محتوای دیگری 
با انتخاب گزینه »ترجمه« از فارسی به انگلیسی یا برعکس 
ترجمه می شد. گوگل پیش از این فرایند اضافه کردن زبان 
فارســی به ابزار گوگل ترنسلیت را شــروع کرده بود اما با 
جریانات انتخابات سال 88 به آن ســرعت بخشید و برای 

»افزایش دسترسی به اطلاعات« از آن رونمایی کرد. 
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1-اولین بار که کاروان ورزشی ایران به المپیک ) 1948 لندن( 
اعزام شد آنان را فقط دو چهره رســانه  ای همراهی می  کردند 
که از قضا یکی  شــان هم بعد از پایان المپیــک، در همان جا 
ماند و به مملکت برنگشــت و آن یکی هم که برگشت، مانده 
بود پــول لامپ  های منیزیم کــه باید برای هر عکســی، یک 
لامپ می  ســوزاند و فلش می  زد را چگونه پرداخت کند. امروز 
در حالی برای المپیــک پاریس 2024 دنبــال رفرنس  هایی 
می  گشتم چهار نامه و سند درباره خبرنگاران اعزامی به اولین 
المپیک پیدا کردم. دو مرد رسانه  ای که کاروان ایران به لندن را 
همراهی می  کردند یکی  اش معتمدالسادات شیرازي معروف به 
»آقاشعاع« به عنوان عکاس )مدیر باشگاه شعاع تهران و مالک 
نشــریه آیین ورزش( و دیگری آقای خواجه  نــوري، خبرنگار 
روزنامه اطلاعات بودنــد. جالب اینکه بعــد از پایان المپیک 
و بازگشــت کاروان به ایران، نماینده روزنامــه اطلاعات براي 
تکمیل تحصیلات خود در لندن مانــد و همین موضوع باعث 
ایجاد مشــكلاتي براي كمیته المپیك ایران   شد. اسناد به جا 
مانده نشانگر این نکته اســت که در این باره نامه  هایی از سوي 
ابوالفضل صدري رئیس دبیرخانه انجمن تربیت  بدني به قاسم 
مسعودي مدیر روزنامه اطلاعات ارسال شده تا مبلغ 1250 ریال 
هزینه مسافرت خبرنگار اطلاعات به المپیک لندن از طرف آن 
روزنامه پرداخت شود. نامه اول بعد از بازگشت کاروان از لندن 
در تاریخ 1327/8/1 به روزنامه اطلاعات ارسال شد و نامه دوم 
دو ماه بعد )1327/10/2(. مسعودي مدیر اطلاعات در تاریخ 
1327/10/11 به انجمن تربیت  بدني اعلام کرد که »مراتب را به 
خواجه  نوري وحتي مادرش هم اعلام کرده اما پاسخی دریافت 
نکرده است!«مسعودی در زیر همین نامه، نشاني مادر خبرنگار 
روزنامه اطلاعات واقع در کوچــه ناظم  الاطباي تهران را نیز به 
انجمن فرستاده است تا خود پیگیر مطالبات  شان باشند! انجمن 
تربیت  بدني در 18 دي ماه دوباره طي نامهاي رسمي به اطلاعات 
تذکر داد که اقدام جدي براي واریز پول به عمل آورد و بالاخره 
آخرین نامه را هم در سال بعد )1328/2/26( به روزنامه ارسال 

کرد تا این وجه از مادر خبرنگار اخذ شود!
»از انجمن ملي تربیت  بدني و پیش  آهنگي ایران

به اداره روزنامه شریفه اطلاعات
چون به قرار اطلاع آقاي خواجه  نــوري نماینده آن روزنامه در 
لندن براي تكمیل تحصیلات خود ماند و حســب معرفي آن 
جریده شریف، کمیته المپیک ایران مشــارالیه را در  اردوي 
المپیک جــاي داده و هزینه مشــارالیه را به کمیته المپیک 
لندن پرداخته است اینک خواهشــمند است دستور فرمایند 
مبلغ 1250 ریال بقیه هزینه مدت توقف مشارالیه در اردو را 
به حسابداري انجمن ارسال فرمایند که حساب مذکور بسته 

شود. رئیس دبیر خانه انجمن تربیت  بدني-صدري«
 »از روزنامه اطلاعات

به ریاست محترم انجمن ملي تربیت  بدني و پیش آهنگي ایران
 پاسخ نامه شــماره 6286 مورخه 27/10/3 راجع به پرداخت 
بقیه هزینه آقاي خواجه  نوري اشــعار مي  دارد مراتب به آقاي 
خواجه  نوري که فعلا در لندن هستند اطلاع داده شد و از طرفي 
هم به مادر ایشان تذکر داده شد که هر چه زودتر مبلغ 1250 
ریال بدهي خود را به انجمن بپردازند. بــا تقدیم احترامات-

قاسم مسعودي«
2-اگر بدبختی مخبر روزنامه اطلاعات از این قرار بود که هزینه 
سفرش باید از مادرش تلکه می  شــد بیچارگی آقاشعاع -تنها 
عکاس اعزامی به المپیک لندن- از نوعی دیگر بود. او در نامه  ای 
از ســختی خرید لامپهاي »ممیزیوم« )منظورش »منیزیم« 
است!( سخن میگوید که فقط میشــد با هر کدام از لامپها)به 

عنوان فلاش( یک فقره عکس گرفت! ادامه در صفحه 03

خبرنگاری که در لندن جا ماند!

ستونشنبه
ابراهیم افشار

 قيمت 10000 تومان

این پرتره 
برنده است ،  
به آن دست 

نزنید !  صفحه 04

چه لزومی 
است حتما 

خودتان 
باشید؟ 

 صفحه 04

یک  انقلاب فارسی در گوگل
افزودن زبان فارسی به نتايج ترجمه شده ،موهبتی خارق العاده برای ايرانی هاست

  عکس یک

   
حضور 

احمدی نژاد 
در کابین 

خلبان در 
مراجعت 

از ترکیه به 
ایران

   
تصویری از ملاقات 
قالیباف با ولادیمیر 

پوتین به هنگام حضور 
در اجلاس بریکس 

   تلویزیون
   سینما

  موسیقی 

   تئاتر
   کتاب
  گیم 

VOD   
   فوتبال

صفحات 09 تا 12
شنبه | 23 تیر  1403 | شماره 3817

   توئیت بازی

آقا جواد دست بردار نیست

کامنت ها

این روزها جواد خیابانی را مدام در تلویزیون می بینیم؛ البته او در 

بازه های مختلف رکورد حضور در شبکه های مختلف را شکسته. 

حالا او مجری ویژه برنامه »یورو 24« شبکه ورزش است ؛ برنامه 

»خاطره بازی« را نیز درهمین شــبکه روی آنتــن دارد و برخی 

مسابقات را گزارش می کند. آنچه جواد خیابانی را تیتر رسانه ها 

کرده، به چند عامل برمی گردد. او برای چندمین بار در ویژه برنامه 

شبکه ورزش از مارادونا گفت و در جدل با خداداد عزیزی و دیگران 

تاکید کرد:»واقعیت دوپینگ مارادونا را بعد از مرگ من خواهید 

فهمید. فیلمش منتشــر می شــود.« عمر خیابانی دراز؛ اما هیچ 

رسانه ای در دنیا واقعیت های اسطوره آرژانتینی را نمی داند، جز  

آقا جواد؟ اصلا چرا این همه یادآوری؟ خیابانی در مسابقه اسپانیا 

و آلمان داد همه را درآورد. او بارها به مسائل نامرتبط اشاره کرد؛ 

اسم داور را اشتباه گفت و همزمان با گل اول اسپانیا حواسش جایی 

دیگر بود. او دو دقیقه قبل از سوت پایان، به اشتباه خداحافظی کرد 

و کمی بعد متوجه شد! از آن سو اشک های خیابانی تمامی ندارد 

و ایضا صحبت های مطول او. همین اســت که به گفته رسانه ها و 

کاربران »یورو 24« با حضور او و خداداد عزیزی تبدیل به برنامه ای 
ناکام شده. 

  وحید ســعیدی:  به نظرم اصلا نباید جــواد خیابانی را 

دیگر جدی گرفت. البته مدت هاســت که خیلی ها او را جدی 

نمی گیرند. وقتی کســی حرفی می زند و بعد با دو سه تا تشر و 

تذکر آن را پس می گیرد، دیگر نباید حرف هایش چندان مهم 

تلقی شود. خیابانی دوست دارد در معرض دید باشد و این راه و 

روشی که در پیش گرفته، برای  این هدف است.

  احمد رنجبر:  اجازه بدهید ابتدا از گزارش خوب و سرحال 

جواد خیابانی در بازی اســپانیا و ایتالیا یاد کنیم. واقعا فراتر از 

انتظار بود و یک بازی نه چندان مهیج را با انرژی بالا گزارش کرد. 

در شبکه ورزش هم نکاتی کاربردی به زبان می آورد اما به دلیل 

مطول گویی و پراکنده گویی دچار اشــتباهاتی می شود و سیل 
انتقادات را به خود می بیند. 

   رصد خانه

   آنالیز 

»قطب شمال« اولین تجریه کارگردانی امین محمودی یکتا ست که پیش از این به عنوان 

دستیار و نویسنده با حســین ســهیلی زاده در پروژه هایی چون »عقرب عاشق«، » ملکه 

گدایان« و... همکاری داشت. این ســریال بلافاصله بعد از پایان »گناه فرشته« کنداکتور 

جمعه های فیلیمو را پر کرد  اما با آغاز فصل سوم »زخم کاری« پخش آن به روزهای دوشنبه 

موکول شد. سریال »قطب شمال« را می توان از جمله کارهای تقریبا موفق فیلیمو به شمار 

آورد که حالا به ایستگاه پایانی رسیده است. این سریال که تاکنون 11 قسمت از آن پخش 

شده، با انتشار قســمت دوازدهم به انتها می رسد  اما پخش این قسمت مصادف شده با روز 

تاسوعای حســینی؛ از همین رو فیلیمو آن را با یک هفته تاخیر عرضه می کند. قرار است 

قسمت دوازدهم دوشنبه اول مرداد منتشر   و پرونده این سریال بسته شود. 

»جنگل آسفالت« عنوان اولین تجربه سریال سازی پژمان تیمورتاش است که فصل اول آن با 

حضور ستاره هایی چون نوید محمدزاده، امیر جعفری، ریما رامین فر، مریلا زارعی   تولید و از 

پلتفرم »نماوا« پخش شد. پیش از پایان فصل اول روزنامه دیجیتالی سینما خبری منتشر کرد 

که فصل دوم به دلیل مشکلات مالی تولید نخواهد شد. بلافاصله بعد از انتشار این خبر، اسماعیل 

عفیفه تهیه کننده ســریال گفت وگویی انجام داد و اعلام کرد  این خبر کذب اســت و از دهم 

تیرماه تصویربرداری فصل دوم با حضور کلیه بازیگرها انجام می شود . چند روز بعد هفت صبح  

و »فیلم نیوز« در خبری اعلام کردند که مریلا زارعی به دلیل عــدم توافق مالی از این پروژه 

کناره گیری کرده است ، خبری که از سوی هیچکس تکذیب نشد تا صحت آن مشخص شود. 

حالا هم خبر رسیده که به دلیل مشکلات مالی پلتفرم، تولید فصل دوم کلا منتفی شده است.

نجم الدین شریعتی برای ســومین فصل متوالی اجرای برنامه مناسبتی »حسینیه معلی« را 

عهده دار شده و این برنامه با اجرای او از شب اول محرم روی آنتن شبکه سه رفته است. او در 

گفت و گو با تسنیم درباره تجربه اجرای این برنامه گفته است :» امسال دوستان ما در »حسینیه 

معلی« با آزمون و خطایی که در فصل های گذشته گذراندند، خوش فکرتر و با برنامه تر پا به عرصه 

ساخت این برنامه گذاشتند. وقتی من به عنوان مجری دعوت شدم و به دوستان پیوستم حسّ 

و حال خوبی داشتم. احساس کردم که »حسینیه معلی« می تواند یک تجربه خوبی برای من در 

حوزه فعالیت این سال هایم باشد. در واقع یک حاضری هم ما برای امام حسین)ع( بزنیم و این 

خودش نکته ارزشمندی است. استقبال مخاطبین و درنظر گرفتن دیدگاه هایشان در فصل های 

گذشته توانست »حسینیه معلی« امسال را متفاوت تر از گذشته کند.«

پایان روز      آغاز مرداد، پایان قطب شمال

کنسل شد روز      فصل دوم »جنگل آسفالت« منتفی شد

تجربه روز      نجم الدین شریعتی و تجربه اجرای »حسینیه معلی«

از هفته گذشته پخش فصل 

سوم و آخر سرزمین مادری در 
شبکه سه شروع شد. این بار 
سریال کمال تبریزی به جای 
پنجشنبه و جمعه ها به شکل 

شبانه، روی آنتن می رود.

قسمت دوم انیمیشــن »درون و برون«   بی تردید  یکی از مهم ترین انیمیشن های سال 2۰24 است.  با توجه به اینکه دو 

ستون احساسی مهم این فیلم )یعنی ترس و انزجار( برای این دنباله حضور نخواهند داشت، درون و برون دارای احساسات 

جدیدی خواهد بود. رایلی وارد دوران نوجوانی می شود و احساســات جدیدی را تجربه می کند.او بلوغ را در پیش دارد و 

تغییرات هورمونی و همچنین تصمیم های مهم دوران نوجوانی اش را تجربه خواهد کرد. با توجه به آنچه   همه ما از دوران 

بلوغ می دانیم، احتمال این وجود دارد که رایلی درگیر عشق های نوجوانانه و شکست های گریزناپذیر این دوره می شود. 

پس از نزدیک به یک دهه، پیکسار با »درون و برون 2« به دنیای Inside Outاین فیلم بازگشته است. انیمیشن درون و 

برون 2 ادامه ای بر سری اول آن است که در سال 2۰1۵ منتشر شد. این انیمیشن به عنوان چهارمین فیلم با بهترین نقد در 

کاتالوگ محبوب ترین انیمیشن های پیکسار قرار دارد. پروژه تولید انیمیشن »درون و برون 2«  به عنوان یکی از بزرگ ترین 

فیلم های دیزنی در سال 2۰24 توصیف می شود. تریلر این انیمیشن جذاب و دوست داشتنی در 24 ساعت ابتدایی انتشار 

حدود 1۶۰ میلیون ویو خورد و به پربازدیدترین تریلر یک انیمیشن ساخته شده توسط دیزنی و پیکسار بدل شد.

پیشنهاد ویژه
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»مینی سریال »بزم آخر« به 

کارگردانی سجاد شهریاری با بازی 

آتیلا پسیانی، امیر حسین رستمی، 

کامران تفتی و الهام چرخنده از 

روز یکشنبه 24 تیرماه در باکس 

نمایش بعدازظهر شبکه دو روی 

آنتن می رود. این سریال هر روز 

ساعت  16:30 پخش و ساعت 1:30 

دقیقه بامداد بازپخش می شود.

 شبکه آی فیلم از روز چهارشنبه 

27 تیرماه باکس ساعت 18 خود 
را به پخش سریال »عملیات 

125«اختصاص می دهد. این سریال 

در سه فصل   توسط کارگردانانی 

چون بهروز افخمی، محمدرضا 

آهنج و مسعود آب پرور ساخته 
شده است.

فصل سوم سرزمین مادری

شبکهساعت قالب  برنامه آژاکس – رنجرز
آنتن17:3۰فوتبال دوستانه تماشا18:3۰سریال ایرانیآرزو های بزرگ 

آی فیلم2۰سریال ایرانیشب دهم
بنفیکا – سلتاویگو

آنتن21:3۰فوتبال دوستانه تماشا22:3۰سریال خارجیخرس کانادا – اروگوئه
رده بندی کوپا آمه ریکا

سه3:3۰ بامداد

گروه تلویزیون   

هفتصبح

با پایــان پخش ســریال مختارنامه در ســال 1390 

هشت ســال طول کشــید تا داود میرباقری بار دیگر 

همکاری موثر و مهمی در سطح یک سریال الف ویژه با 

تلویزیون داشته باشد. او در این فاصله هشت ساله در 

شبکه نمایش خانگی فعال بود و حالا در کتاب پرونده 

مختارنامه، نوشته رضا استادی مدیر اسبق روابط عمومی 

مختارنامه، روایت جالبی درباره این سال ها مطرح شده 

است. در گزارش امروز بخش هایی جالب از کتاب را 
مرور می کنیم.

   ناگفته های سریال امام علی

استادی که پیشتر با پنج اثر در حوزه داستان نویسی و فیلمسازی 

فعال بوده؛ در این کتاب روایتی مفصل و جزئی از پرونده فعالیت 

داود میرباقری را روایت کرده اســت.مثلا درباره ســریال امام 

علی در کتاب به تفصیل اشاره شــده که چگونه صدا و سیمای 

دوره علی لاریجانی پیشنهاد میرباقری برای اختصاص مهلتی 

دوماهه به تکمیل ســریال را که با بودجه ای 2۵ تا ۵۰ میلیون 

تومانی اجرایی می شــد را نادیده می گیرد و با پخش ســریال 

به صورت ناقص باعث می شــود تا سازنده ســریال امام علی از 

تلویزیون دل چرکین شــود. در این مرحله میرباقری به سراغ 

مدرسه کارگاهی فیلمنامه نویسی حوزه هنری می رود که توسط 

محمد علی زم تاسیس شده است.این مدرسه تاسیس شده تا از 

هنرمندانی که در تلویزیون و سینما با آنها بی مهری شده، حمایت 

کند.آشنایی با ناصر تقوایی و گپ و گفت های طولانی با بهروز 

افخمی دنیای جدیدی را برای میرباقری می گشاید.معصومیت از 

دست رفته و سلمان فارسی حاصل همین دوران است.

   شاهگوش و آن زوج سینمایی

میرباقری پس از پایان ساخت مختارنامه به سراغ شبکه نمایش 

خانگی آمد و سریال شاهگوش  را ســاخت. سریالی که روایت 

کتاب درباره آن چنین است: »مهران برومند زمینه همکاری 

میرباقری و محمد امامی را با واسطه گری بازیگری جوان به نام 

»م.پ« فراهم کرد.م.پ با محمد امامی ارتباط و آشنایی داشت و 

می توانست ارتباط میان میرباقری و او را فراهم کند، مشروط بر 

اینکه سریالی ساخته شود که نقش های اول آن توسط خودش 

و همسرش ب.ط ایفا شود و 1۰ درصد از کل بودجه سریال را نیز 

به عنوان آورده- یا همان پورسانت- دریافت کند.سریال ساخته 

شد اما نقشی به این زوج جوان نرسید و م.پ آورده خود را نیز با 

کشمکش و شکایت دریافت کرد.« نویسنده در ادامه درباره تاثیر 

همکاری با محمد امامی بر میرباقری می نویسد:  »کار کردن با 

محمد امامی استانداردهای میرباقری را تغییر داد.دیگر به دفاتر 

کوچک و محقر در بافت های قدیمی شهر و پذیرایی های معمول 

با چای تلخ رضایت نمی داد و حتما باید شرایط بسیار خوب و 

ایده آلی در دفتر ایجاد می شد.از موقعیت جغرافیایی دفتر گرفته 
تا نحوه پذیرایی و...«

   پشت پرده توقف ماه  تی تی

میرباقری در زمان ســاخت مختارنامه اعلام کرد که تا به حال 

کاری که دوست داشته بسازد را نتوانسته و همیشه موج آمده 

و او را با خود برده و بستری فراهم شــده و او حرکت کرده و از 

این مسئله دلگیر است و اگر شرایط مناسبی پیش بیاید تمایل 

دارد به تاریخ ایران مراجعه کند و قصه ای افسانه ای بسازد. طبق 

آنچه استادی در این کتاب نوشــته: شاید »ماه تی تی« همان 

پروژه ای باشــد که او سال ها به دنبال ســاخت آن بوده است.

این سریال پاییز سال 13۹۵با سرمایه گذاری حسین هدایتی 

و با تهیه کنندگی مهران برومند مقابــل دوربین می رود.ایرج 

شهزادی مدیر صدای مختارنامه که در ابتدای سریال با قهر از 

میرباقری جدا شده بود، با وساطت مجید مطلبی با میرباقری 

آشتی کرده و بر ســر این ســریال به عنوان صدابردار حاضر 

می شــود. فیلمبرداری پس از حدود دو ماه متوقف می شود.

روزی میرباقری سر صحنه فیلمبرداری با پیمان معادی که تا 

آن زمان بارها و بارها او را تایید کرده بود، جر و بحث می کند و 

با طرح این نکته که »معادی نمی تونه این نقشو دربیاره« کار 

را تعطیل کرده و به خانه می رود و حاضر به آغاز فیلمبرداری 

نمی شود.تا پیش از آن  بارها عوامل سریال شاهد رفتار صمیمانه 

آنها بوده اند.میرباقری، معادی را سوپراستار خطاب کرده و حتی 

با دیدن سکانس های تدوین شده او را تشویق کرده است.همه 

عوامل از مشاهده این اتفاق شوکه شده اند.اواخر آذرماه است 

و کمتر از دو هفته دیگر در تاریخ 1۵ دی ۹۵ حسین هدایتی 

بازداشت می شود. همزمانی این دو اتفاق بسیار عجیب است! 

گویی به داوود میرباقری الهام شده که هدایتی به زودی دچار 

حاشیه خواهد شد و او پیشتر به همکاری اش با این سرمایه دار 
خاتمه داده است.

   درباره کتاب

پرونده مختارنامه در ۶۰۰ صفحه نوشته شده و طی 1۰ فصل 

به ترتیب زمانی از سال 138۰ تا 13۹۰ روند ساخت و پخش 

این سریال را به صورتی داستان گونه روایت می کند.در انتهای 

کتاب نیز سه تک نگاری درباره محمود فلاح، عظیم جوانروح و 

داوود میرباقری قرار گرفته و پایان بخش کتاب نیز آلبوم تصاویر 

پشت صحنه و برخی اسناد و مدارک سریال است که تاکنون 

منتشر نشده است. این کتاب از ســوی نشر بین الملل منتشر 

شده اســت. هیچ وقت نامزد نبودیم، بدون تو غیرممکن بود، 

خونه خالی، حمام تُرکی و لاگ جری دیگر آثار استادی در مقام 
نویسنده است. 

روایتی از همکاری نافرجام داود میرباقری و پیمان معادی در سریال خانگی ماه تی تی که در کتاب پرونده 

مختارنامه مورد اشاره قرار گرفته است. این بخش همچنین حاوی نکاتی جالب درباره حسن هدایتی، زوج 
اسبق سینمایی و ... است

دربیاره! معادینمیتونه این نقشو 

فصل سوم سرزمین مادری درحالی شروع می شود که داستان در سال 13۵4 می گذرد           منظر اول| تغییرات داستان

و اتفاقات سیاسی اجتماعی منتج به پیروزی انقلاب در آن زیاد است. در همان قسمت ابتدایی  رهی را درحال کار در 

یک کتابفروشــی می بینیم. او با اینکه دانشــگاه نرفته و تحصیلات عالی ندارد، اهل مطالعه است و دانشجویان پای 

صحبت هایش می نشینند. او که از همسرش جدا شده، به خانه  اوس حسین برگشته و در غیاب مادر و خواهرها، با او 

زندگی می کند. اختلاف نظرها با اوس حسین کماکان باقی است و این بار رهی باید تلاش کند برادر  معتادش را هم به 

زندگی برگرداند. با ورود عباس، دوست قدیمی و مجاهد رهی )با بازی بابک حمیدیان( زندگی آنها تا حدودی تغییر 

می کند. سرزمین مادری نسبت به دو فصل قبل کوبنده نیست اما همچنان فضایی گرم دارد و قصه آن یک سر و گردن 

از تولیدات جدید بالاتر است. تحلیل بیشتر درباره این سریال را با گذشت چند قسمت دیگر منتشر خواهیم کرد.

ترکیب بازیگران فصل سوم ســرزمین مادری تغییرات زیادی دارد که بعدا درباره           منظر دوم| تغییر نقش اصلی

عملکرد هر کدام به تفصیل خواهیم نوشت. مهم ترین اتفاق، حضور آرش مجیدی در نقش رهی است که در فصل اول 

و دوم آن را علی شادمان و شهاب حسینی ایفا کردند. رهی حالا با اوس حسین زندگی می کند؛ مادرش از دنیا رفته و 

اکبر درگیر اعتیاد شده. به او دکتر می گویند؛ اهل مبارزه سیاسی و مطالعه است و کتاب هم می نویسد. مجیدی بازیگری 

است با کارنامه ای موفق که پیش تر وارد جلد شخصیت هایی از تاریخ معاصر شده  و مورد تحسین هم قرار گرفته بود. این 

بار کارش سخت تر است چون با شهاب حسینی قیاس می شود. اگر بحث سلیقه را کنار بگذاریم، باید گفت مجیدی 

شخصیت رهی را بی کم و کاست ارائه کرده و حتی حواســش به جزئیات رفتاری مثل تیک عصبی بوده است. اصلا 

وضعیت کنونی رهی طوری است که به نظر می رسد خود مجیدی بهترین انتخاب برای ایفای نقش او بوده.

درون و برون 2
 پخش : فیلیمو / نماوا / فیلمنت

 کارگردان : کلسی مان

 دوبلور ها : ساناز غلامی، شهره روحی، راضیه 

فهیمی، ناصر محمدی، مینا مومنی، سامان 
مظلومی و....

 نمره در »imdb« : 7/9 از 10

 محصول : 2024 / آمریکا 
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فاطمه رجبی  
هفتصبح

ديروز اتحاديه صنف دارندگان نمايشگاه ها 
و فروشندگان اتومبیل تهران بخشنامه ای 
صادر کرد و در آن، آب پاکی را روی دست 
تمام فروشــنده های خــودرو ريخت. در 
اين بخشــنامه آمده بود کــه: »از تاريخ 
يکم شــهريورماه، پرداخت هزينه مالیات 
نقل وانتقــال و عوارض خــودرو به عهده 
فروشنده اســت.« شايد شــما که تجربه 
فروش يا خريــد خودرو داريــد هم مثل 
خیلی های ديگر در مواجهــه با اين خبر 
بگويید کــه از قبل هــم همین طور بود و 
فروشنده ها مالیات نقل وانتقال را پرداخت 
می کردند؛ پس دلیل صدور اين بخشنامه 
چیست؟ يا چه چیزی تغییر کرده است؟ 

ماجرا از اين قرار اســت که تا پیش از اين، 
قانون خاصــی در مــورد پرداخت کننده 
مالیات نقل وانتقال وجود نداشــت؛ يعنی 
جايی نوشته نشــده بود که چه کسی بايد 
مالیات نقل و انتقال را بپــردازد؛ چون اين 
مالیات جدا از عوارض و مالیات خود خودرو 
بود و صرفا به انتقال آن مربوط می شد؛ پس 
ممکن بود فروشــنده ای بگويد که هزينه 
نقل وانتقال بر عهده خريدار است و برعکس 
اما طبق عرف در ســال های اخیر مالیات 
بر نقل وانتقال را فروشــنده می پرداخت و 
هزينه دفترخانه را خريدار. در واقع دو طرف 
يک جورهايی هزينه هــای معامله را بین 
خودشان تقسیم می کردند. البته اين وسط 
يک استثنا هم وجود داشت؛ در واقع صنف 
نمايشــگاه دارها تصمیم گرفته بودند يک 
استثنا ايجاد کنند، اينکه در مورد خودروی 
صفر موضوع متفاوت است و همه هزينه ها 
با خريدار محسوب می شود. استدلال هم 
احتمــالا اين بود که فروشــنده خودروی 
صفر کیلومتر مثل کارخانه اســت و چون 
از ماشین استفاده نکرده، بايد هزينه های 
انتقال آن را خريدار بپردازد اما طبیعتا اين 
استثنا شدن خودروی صفر درگیری هايی 

بین فروشنده ها و خريداران اين خودروها 
ايجاد می کــرد تــا جايی که مثــا بارها 
می ديديم که وقتی علی خسروانی يکی از 
دلال های معروف ماشین در ايران پستی 
در شــبکه های اجتماعی منتشر می کند 
خیلی ها در بخش کامنت ها اين ســوال را 
مطــرح می کنند و او هم هربــار می گويد 
که اين يک موضوع عرفی اســت و قانونی 
در مورد آن وجــود ندارد. حــالا اتحاديه 
صنف دارندگان نمايشگاه ها و فروشندگان 
اتومبیل تهران تصمیم گرفتــه که يکبار 
برای همیشه به اين درگیری خاتمه بدهد و 
حق را به خريداران داده است. جالب اينکه 
در بخشــنامه اتحاديه دقیقــا به درگیری 
خريداران با نمايشگاه دارها هم اشاره شده 
و آمده: »پیــرو اطاعیه قبلی در خصوص 
پرداخت هزينه های مالیــات نقل وانتقال 
خودرو های صفر کیلومتر که موجب بروز 
اختاف بیــن خريداران و فروشــندگان 
خودرو گرديده، بدين وسیله اعام می گردد 
براســاس تصمیم نهايی هیات مديره اين 
اتحاديه در راستای اجرای قوانین و مقررات 
سازمان امور مالیاتی مقرر گرديد از تاريخ 
1403/06/01کلیه هزينه هــای مالیات 
نقل و انتقال و مفاصا حساب عوارض سالانه 
و بدهی های شــهرداری اعم از معامات 
خودرو هــای صفــر کیلومتــر و کارکرده 
برعهده فروشنده است و فروشنده موظف 
است هنگام فروش خودرو مفاصا حساب 

مربوطه را به خريدار ارائه کند.«
البتــه فکــر نکنید کــه فروشــنده های 
خودروهای صفــر به اين راحتــی کوتاه 
می آيند؛ آنها همین حــالا هم در واکنش 
به اين خبر گفته اند کــه اصا اتحاديه آن 
هم اتحاديه تهران در چــه جايگاه قانونی 
است که تعیین کند چه کسی بايد مالیات 
بدهد؟ در مقابل کارشناسان می گويند که 
اتفاقا حوزه اختیــارات اتحاديه ها در امور 
مالیاتی خیلی زياد است و بعد از اتحاديه 
تهران، کافی اســت اتحاديه کشوری هم 
رای به وحــدت رويه بدهــد و تمام. مگر 

اينکه شــکايتی از سوی کســی به ديوان 
عدالت اداری صــورت بگیرد و رای ديوان 
چیزی متفــاوت از نظر اتحاديه باشــد تا 
دوباره ماجرا به يک نهاد تصمیم گیر ديگر 

سپرده شود.

   اصلا این مالیات چقدر هست؟
برای اينکــه بدانید دعوا ســر تقريبا چه 
مبلغی است، بايد بدانید که رقم مالیات بر 
نقل و انتقال خودرو با رقم مالیات و عوارض 
خودرو متفاوت است و به اين شکل نیست 
که درصدی از قیمت فروش باشــد بلکه 
يک رقم ثابت اســت که مدل خودرو سال 
تولید آن نقش تعیین کننده ای در مبلغش 
دارند. در واقع هر سال يک جدول از سوی 
ســازمان امور مالیاتی منتشر می شود که 
میزان مالیات بــر نقل وانتقال خودروها بر 
اساس مدل و سال تولیدشان در آن جدول 
آمده است؛ مثا مبلغ مالیات پژو 206 تیپ 
5 مدل 1403، دقیقا 210هزار تومان است 
و مالیات بر نقل وانتقال خودروی هايما اس 

7 توربو اتومات دقیقا 750هزار تومان.
البته شما به عنوان فروشنده موقع فروش 
خودرو لازم نیست به جدول مراجعه کنید 
بلکه با الکترونیک شــدن تمام پرداخت ها 
شــما کافــی اســت وارد ســامانه هايی 
مانند ســامانه تهران من برای تهرانی ها 
و ســامانه های شــهری يا مالیاتی برای 
بقیه شهروندان شــويد و بعد مشخصات 
خودرويتان را وارد کنیــد تا رقم مالیات و 
لینک پرداخت برای شما نشان داده شود. 
موضوع مهم اين است که رويه پرداخت هم 
مدتی است که تغییر کرده به اين شکل که 
قبا دفترخانه ها که انتقال مالکیت را انجام 
می دادند، مالیات را همراه با بقیه هزينه ها 
دريافت کرده و بعد آن را به سازمان امور 
مالیاتی می دادند اما الان بايد قبل از انجام 
معامله از طريق ســامانه های الکترونیک 
مالیات بر نقل وانتقال مستقیما به حساب 
ســازمان امور مالیاتی انجام شــود و بعد، 

اجازه هرگونه معامله داده خواهد شد.

آيــت الله خامنــه ای، رهبر انقــاب در پیامی 
درگذشت ابوالشــهیدين آقای حاج سیدجواد 
حجازی را تســلیت گفتند. حاج ســید جواد 
حجازی از مبارزان برجســته انقابی و از ياران 
ديرين امام و رهبری و پدر شهیدان سید جعفر 
و باقر حجازی صبح جمعه در سن ۹4سالگی دار 

فانی را وداع گفت.

متن پیام رهبر انقاب اسامی به اين شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

جناب حجة الاســام آقای حاج سیدعلی اصغر 
حجازی دامت توفیقاته

درگذشــت پدر بزرگــوار جناب عالــی، مومن 
مجاهد صــادق و ابوالشــهیدين مرحوم آقای 
حاج ســیدجواد حجــازی رحمة الله علیه را به 

شــما و والده  گرامی و اخوان محتــرم و ديگر 
بازماندگان و دوســتان و همکاران آن مرحوم 
تســلیت عرض می کنم. مجاهدت های پیش از 
انقاب و خدمات گســترده و مداوم ايشان در 
دوران جمهوری اسامی، حسنات ارزشمندی 
اســت که رحمت و مغفرت الهی را نصیب آن 

مرحوم خواهد کرد بمنّه و فضله.

تعیین تکلیف مالیات نقل و انتقال خودرو مخصوصا خودروهای 
صفرکیلومتر

مالیات با فروشنده است، تمام! تسلیت رهبر انقلاب 
درپی درگذشت

 حاج سیدجواد حجازی

ستونشنبه 

ادامه ازصفحهاول    او بــه خاطر همین 

گرانی لوازم بود که معمولا با دوربین فاقد 
فیلمش فــاش می  زد و ادای عکاســی را 
درمی  آورد! البته »رسید انبار«هاي انجمن 
تربیت  بدني در آن زمان، نشانگر وجود 35 
قطعــه عکــس 20در25 از المپیک لندن 

است:  
»انجمن ملي تربیت  بدنــي و پیش  آهنگي 

ايران
رياست اداري حسابداري انجمن

اينجانــب براي چاپ و ظهــور فیلم كه در 
لندن چاپ شــده كه مربوط به عکس هاي 
ســفارت از اعلیحضرت همايوني بود مبلغ 
چهار پوند دريافت گرديــد و بقیه پول را 
براي خريد رامپ هايي ممیزيوم)لامپ  هاي 
منیزيم(كه فقط ازهريك، يک عکس گرفته 

مي  شد خريداري شده است. شعاع«
» کمیته ملي المپیک ايران

12 اوت
به رياست محترم انجمن ملي تربیت  بدني

همانطور شــفاها اجازه خريــد 50 لامپ 
عکاســي را فرموده بوديد تقاضا دارد مبلغ 
چهار پوند و شــیلینگ بابت خريد لامپ 
طبق  رســید رســمي کارخانه مرحمت 

فرمائید. شعاع«
)توضیح: تیمســار معظم -مــورد احتیاج 
اســت. مســتدعي اســت اجازه پرداخت 

فرمايند(.
3- اگرچه عکس  های آقاشعاع از ورزشکاران 
و کاروان ايران و نیز تصاوير تهیه شــده از 
خبرگزاری  هــای معــروف بین  المللی در 
المپیــک لنــدن، کم نیســت امــا قطعه 
فیلــم از ورزشــکاران ايــران مخصوصا 
جعفرآقاسلماســی دارنــده اولین مدال 
المپیکی ما بســیار کم و فقط در حد چند 
ثانیه اســت. تنخواه مســئولان تنگدست 
کاروان اعزامی ايران به لندن که در آخرين 
روزهای قبــل از اعزام و با هــزار مصیبت 
هزينه سفر کاروان به لندن را فراهم کردند 
به حدی ناقابل بود که بدون فیلم به تهران 
برگشتند و تازه يک سال بعد از بازي  هاي 
لندن، متوجه اين نکته شدند که از حضور 
کاروان ايران در ايــن بازي  ها هیچ فیلمي 
در دست نیست. آنگاه میرزاابوالفضل خان 
صدري رئیس وقــت کمیته المپیک ايران 
به اين صرافت افتاد کــه در مكاتبه با لرد 
برگلي رئیــس کمیته برگــزاري المپیک 
لندن از اين موضوع اظهار گايه و تاســف 
کند اما با اين پاسخ لندني  ها مواجه شد که 

»فیلمبرداري از صحنه  هاي المپیک لندن 
بسیار محدود بوده و تنها مبلغ 85 هزار لیره 
براي اين منظور در اختیار فیلمبرداران قرار 
گرفته بوده. لذا سرويس فیلمبرداري اين 
بازي  ها، بدون قصد و نظرخاص، کشور شما 
را هم مانند ديگر کشورها، منظور نداشته 
و فقط از آقاي سلماسي حدود پانصد فوت، 

فیلمبرداري شده است.«
مدال برنز جعفرخان سلماسي در نخستین 
المپیک چنان برکتی داشــت که کاروان 
ايران را در رده  35 رده  بندي کلی المپیک 
1۹48 قرار داد. سلماسي روز نهم اوت در 
 )earlscourt( تالار امپرس در ارلزکورت
لندن کــه لبريز از تماشــاچي بــود روي 
صحنه رفت و بــا برداشــتن يکصد کیلو 
در آخرين پــرس، رکورد جديــدي براي 
بازي  هاي المپیک ثبت کرد. وقتي »اسکار 
استیت« گوينده سالن گوينده مسابقات، 
خبر از رکوردشکني داد جمعیت بزرگمرد 
كوچك  اندام ايراني و هالتريســت31 ساله 
سرزمین پرشیا را به شدت تشويق کردند. 
ضعــف سلماســي در حرکــت دوضرب 
بود که نتوانســت بیشــتر از 115 کیلو را 
بردارد و دوبار در برابــر وزنه 120 کیلويي 
شکســت خورد و از طا و نقــره دور ماند. 
با کســب اولین مــدال المپیــک ايران، 
بچه  هاي تیم  هاي کشــتي و بســکتبال تا 
ساعت 1/30 نیمه  شــب در سالن قیامتي 
بر پا کردند و حسن سعديان ملي  پوش تیم 
کشتي، سلماســي را به دوش گرفته و دور 
سالن چرخاند. سلماســي در چنان حال 
مســرت  باري غرقه بود که گمان مي  کرد 
قبا اين صحنه  هــا را در عالم خیال و رويا 
ديده است. مراســم اهداي مدال و پرچم، 
فرداي آن روز در ويمبلي و استاديوم اصلي 
بازي  ها -امپاير- برپا شــد و سلماســي با 
چشم  هاي اشــکبار از فرط شادي و غرور، 
به روي ســکو رفت. میرزاجعفرآقا پیش از 
اعزام به المپیــک، تمريناتش را با مختصر 
وسايلي که در زيرزمین منزل خود در شهر 
نجف عراق داشــت پي گرفت و با توجه به 
درگیری  اش با امور تدريــس و نظامت در 
دبیرستان شرافت شــهر نجف که صبح تا 
عصر با بچه  محصل  ها سروکله مي  زد فرصت 
کافي براي تمرينات نداشــت. او هرگز از 
امکانات کافي بــراي افزايش قدرت  بدني و 
آماده  ســازي ايده  آل يک قهرمان المپیک 
برخوردار نبــود. میرزاجعفر حدود يك ماه 
و نیم قبل از شروع المپیك، از راه زمیني از 

بغداد عازم کرمانشاه شد تا به تهران بیايد 
و خود را بســازد اما در کرمانشاه اتفاقات 
پیش  بیني نشده  اي برای او رخ داد و نیرو و 
انرژی  اش را گرفت: آنجا که مدير يک باشگاه 
ورزشي کرمانشاهی، سريش شد و  او را يک 
هفته به عنوان مهمان نزد خود نگه داشت و 
در حالی که سلماسی در تمرينات تا رکورد 
330 کیلو هم پیش رفته بــود اما ابتا به 
اسهال خوني در آن روزها، قواي جسماني او 
را تحلیل برد و اين ضعف جسمي در تهران 
هم دست از سر او بر نداشت. اين در حالی 
بود که اگر قوانین بعدي فدراسیون جهاني 
وزنه  برداري، در المپیك لندن اجرا مي  شد 
او مي  توانســت يک طا در حرکت پرس 
و يک نقره در يکضرب نیز بــه مدال خود 
اضافه کند اما در آن زمان، فقط يک مدال 

به مجموع حرکات داده مي  شد.
بعد از اتمام المپیک و بازگشــت کاروان، 
سلماســي وقتي به فرودگاه مهرآباد رسید 
او را پیشــاپیش همه قهرمانان که ســوار 
بر جیب  هاي ارتشــي بودنــد در حالي که 
بر بالاي ســرش پاکارد»اين سلماســي 
قهرمان المپیک اســت« نصب شــده بود 
مورد استقبال قرار دادند و در يک مهماني 
شام در هتل لا له  زار، يک قطعه نشان طا 
از ســوي پادشــاه مملکت به او اهدا شد. 
بزرگمرد کوچک  اندامی کــه مثل الباقی 
هالتريســت  های مملکتش كوچك  ترين 
اطاعاتي از دوپینگ نداشت و بدن خود را 
با كله  پاچه و خاگینه و عسل تقويت مي  كرد. 
آن زمان  ها اوضاع داروهای نیروافزا چنان 
بود که تنها دکتر محمدحســن رهنوردي 
وزنه  بردار ســنگین  وزن ايرانی دستش به 
دهانش مي  رسید و توانسته بود از خارج از 
کشور برای خود قرص كلسیم تهیه کند. او 
وقتي هم از آن قرص  ها به بچه  ها تعارف   زد 
همه بروبچ با شک و ترديد نگاهش كردند! 
سلماســي در لندن پرچم ايران را در برابر 
هشتاد هزار تماشــاچي در میدان ويمبلي 
به اهتزار درآورد و زيردست »فیادا« از مصر 
و »ويلكس« از اهالي ترينیداد ايستاد. عطا 
بهمنش بعدها در مقالــه  ای او را با عنوان 
ابرمرد خطاب كرد و در يک گزارش حسی و 
عاطفي از سلماسی پرسید »چرا به شوهاي 
تلويزيوني كه دعوتت مي  كنند نمي  رويد؟« 
میرزاجعفر در پاســخ گفت »آه، بروم چه 
بگويــم؟ من نبايــد در شــوي تلويزيوني 
شركت كنم بلكه بايد روح فرزندان اين آب 

و خاك را پرورش دهم.« 

خبرنگاری که در لندن جا ماند!

رئیس جمهور منتخب مواضع خود را 
در سیاست خارجی روشن کرد

مسعود پزشکیان، رئیس جمهور منتخب که 
کمتر از یک ماه دیگر کار خود را آغاز می کند، 

در سرمقاله ای که به رسانه های خارجی 
ارسال کرده، نوشته است: »در بحبوحه جنگ 

و ناآرامی های منطقه، با برگزاری انتخاباتي 
رقابتی، مسالمت آمیز و منظم، نظام سیاسی 

ایران ثبات خود را به نمایش گذاشت و بر 
ادعاهای برخی از »کارشناسان ایران« در 

برخی دولت ها خط بطلان کشید. اینجا 
بخش هایی از نوشته پزشکیان را بخوانید:

    این اعتماد برای من بسیار ارزشمند است 
و مصمم هستم با ایجاد اجماع، هم در داخل 
کشور و هم در سطح بین المللی، وعده هایی 

را که در دوران تبلیغات انتخاباتی به مردم 
کشورم داده ام، محقق سازم.

    سیاست خارجی ایران بر پایه اصول 
عزت، حکمت و مصلحت استوار است و 

طراحی و اجرای آن نیز برعهده رئیس جمهور 
و دولت گذاشته شده است. من قصد دارم 

تمامی اختیارات اعطا شده به این مقام را به 
کار بگیرم تا این هدف کلان را پیگیری کنم.

    دولت من قصد دارد سیاستی فرصت گرا 
را پیگیری کند که با ایجاد تعادل در روابط با 
همه کشورها، منطبق با منافع ملی، توسعه 
اقتصادی و نیازهای صلح و امنیت منطقه  و 

جهان باشد.
    در دولت من، تحکیم روابط با همسایگان 

در اولویت قرار خواهد داشت. ما پیگیر 
تشکیل یک منطقه قوی خواهیم بود، نه 

مناسباتی که در آن یک کشور به تنهایی به 
دنبال استیلا و تسلط بر دیگران باشد.
    به عنوان اولین اقدام،  دولت من از 
کشورهای عرب همسایه درخواست 

همکاری خواهد کرد تا با استفاده از تمامی 
اهرم های سیاسی و دیپلماتیک استقرار 

آتش بس و متوقف کردن کشتار مردم غزه 
را در اولویت قرار دهند تا از گسترش دامنه 

جنگ جلوگیری شود.
    چین و روسیه همواره در روزهای 

سخت، دوست و پشتیبان ما بوده اند. ما این 
دوستی را بسیار ارزشمند می دانیم.  نقشه 

 راه ۲۵ساله ایران و چین یک گام مهم در 
جهت ایجاد یک شراکت جامع راهبردی 
سودمند برای هر دو کشور بود و ما تمایل 

داریم در آستانه ورود به نظم جدید جهانی، 
همکاری های گسترده تری در این مسیر با 

پکن برقرار سازیم.
    روسیه یک هم پیمان راهبردی 

ارزشمند و همسایه ایران است و دولت 
من متعهد است که به گسترش و تقویت 

همکاری هایمان پایبند بماند. ما برای مردم 
روسیه و اوکراین آرزوی صلح داریم و 

دولت من آماده حمایت فعالانه از ابتکارات 
دیپلماتیک در جهت دستیابی به این هدف 

خواهد بود. 
    با علم به اینکه صحنه جهانی از الگوهای 

سنتی فراتر رفته است، دولت من متعهد 
است که روابط متقابل مفید خود را با 

بازیگران بین المللی نوظهور در جنوب 
جهان، به خصوص با کشورهای آفریقایی، 

تقویت نماید. در این راستا، به دنبال ارتقاي 
همکاری ها و تقویب مناسبات  مان خواهیم 

بود.
    روابط ایران و اروپا، فراز و نشیب های 

زیادی داشته است. پس از خروج 
ایالات متحده از برجام )برنامه جامع اقدام 

مشترک( در ماه مه ۲۰۱۸، کشورهای اروپایی 
یازده تعهد به ایران دادند تا توافق هسته ای 
را نجات داده و تاثیر تحریم های غیرقانونی 

و یک جانبه ایالات متحده بر اقتصاد ما را 
تعدیل نمایند. کشورهای اروپایی تمام این 

تعهدات را نقض کرده اند، اما به طور نامعقولی 
انتظار دارند ایران به صورت یک جانبه به 

تمام تعهدات خود مطابق برجام عمل نماید. 
با وجود این انحراف ها، من آماده برگزاری 

گفت وگوهای سازنده با کشورهای اروپایی 
هستم تا با تلاش مشترک، روابطمان را بر 

پایه اصل برابری و احترام متقابل، به مسیر 
صحیح هدایت کنیم.
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پنج روز پیش يادداشتی که محسن 
رنانی، اقتصــاددان معروف در کانال 
تلگرامش نوشت، به دردسری برای 
اين استاد دانشــگاه تبديل شد. اين 
دردسر از جايی شروع شد که رنانی 
اصفهان را »روســتای نصف جهان« 
نامید. چرا؟ چون بنــا بر توضیحات 
او اصفهــان، برخــاف مســاحت 
بزرگش از نظــر اجتماعی، فرهنگی، 
سیاســی و اقتصادی، فرقــی با يک 
روســتا ندارد. اين ادعــای رنانی با 
اســتدلال هايی هم همــراه بود ولی 
ادله اقتصاددان عــارف افاقه نکرد و 
با واکنــش تند همشــهری هايش 
روبه رو شد. حالا پنج شــنبه دوباره 
به اين انتقادها واکنش نشــان داده 
و مطلب جديدی با عنوان »عشــق 
من روســتای نصف جهان« منتشر 
کرده که شــايد آبی باشد بر داغ دل 
اصفهانی ها. اما در واقع اين يادداشت 
هم تکرار همان حرف های قبل اوست، 

منتها اين بار بــا دلايل و برهان هايی 
بیشــتر. بخش هايی از اين دو متن را 

می خوانید:
یادداشت اول: تکان می خوری، 

به در و دیوار می خوری
در يادداشــت اول رنانی می گويد که 
ســاختار و بافتار اين شهر از هرچهار 
منظر اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی 
و سیاسی هنوز رنگ روستا دارد. يک 
جورهايی وقتی »تــکان می خوری 
به در و ديوار بر می خــوری و صدای 
عده ای در می آيد.« برای اين توصیف 

خود چه مثال هايی می زند؟
   مگر می شــود بعــد از پايتخت، 
بیشــترين صنايع بزرگ کشــور در 
تو جای گرفته باشــند اما حتی يک 
شرکت خصوصی با حاکمیت شرکتی 
نداشــته باشــی و همه فعالیت های 
اقتصاديت، حتی بزرگ  مقیاس ها نیز 

انفرادی يا خانوادگی باشند؟ 
   مگر می شود شــهر دوم يا سوم 

کشور باشی و روزانه يک تئاتر در تو 
اجرا نشود؟

   مگر می شــود نخســتین شهر 
گردشــگری و دومین شهر صنعتی 
کشور باشی و روزانه کمتر از 50پرواز 

داشته باشی؟
   مگر می شــود در شهری با بیش 
از دو میلیون جمعیت هیچ کنسرت 
موســیقی اجازه برگزاری نداشــته 

باشد؟
   تنها در يک روســتا ممکن است 
امام جمعه اش به مســئولان میراث 
فرهنگی توصیه کند که برای کاهش 
بار هزينه ها، بازســازی و مرمت آثار 
تاريخی فرسوده و درحال تخريب را 
رها کنند و فقط از آنها نقشه برداری 
و عکس بــرداری کنند تا بشــود در 
موزه  ای به نمايش گذاشت و آيندگان 
را از تاريخچــه وجــود چنین آثاری 

مطلع کرد.
   نقل اســت که در زمان عمربن 
عبدالعزيز، وقتی به شهرهای اسامی 
فرمان فرستاد که ديگر در خطبه های 
جمعــه، علی ابن ابی طالــب را لعن 
نکنند، مردم اصفهان از حاکم شــهر 
تقاضا کردند که 40روز به آنها فرصت 

 گزارش روز

مناقشه در ابعاد زیباترین شهر
ادعای استاد معروف اقتصاد، اصفهانی ها را برآشفته کرد

بدهد تا يک دلِ ســیر، علــی را لعن 
کنند و بعــد آن را ممنوع کند. هنوز 
همان روحیه باقی اســت؛ فقط جای 
علی را خلیفه  ديگری گرفته اســت. 
امروز که ترکیــب آراي اصفهان در 
انتخابات چهاردهم را ديدم و با آرای 
ديگر استان ها مقايسه کردم، داغ آن 

مقاله ام تازه شد.
یادداشــت دوم: مــدد دکتر 

اصفهانی از حافظ شیرازی
1- در يادداشــت دوم موضع رنانی 
همان اســت که گفته بود: اصفهان 
يک روستاســت؛ اما برای اثبات آن 
مثال های تاريخــی مختلفی از جزم 
انديشــی مردمان در عهد صفوی تا 
امروز مــی آورد. رنانی بــدون اينکه 
تغییــر موضع دهد در دفــاع از خود 
پاراگراف هــای بیشــتری نوشــت 
تا هم توضیح دهد چــرا اصفهان به 
معنای مدرن آن »شهر« نشده و هم 
اينکه قصد اهانت به روســتايیان را 
نداشته. البته دســت آخر هم سعی 
می کند با اين عبــارات از دل بعضی 
از منتقــدان درآورد: »مــن خوردن 
چای در گرمابه شازده در اصفهان را 
به خوردن قهوه در خیابان شانزه لیزه 

در پاريــس ترجیــح می دهم. چون 
روستای نصف جهان، مادر جغرافیايی 
و فرهنگی من اســت و مثــل مادرم 
دوستش دارم.« روزنامه هفت صبح 
صرفا روايتگر اين يادداشــت است و 
لزوما به دنبال دفاع از اســتاد اقتصاد 
سابق دانشــگاه اصفهان نیست. کنه 
مطلب در اين چند پاراگراف خاصه 

می شد:
   در متــن بــه چنــد حادثــه 
تاريخی اشاره شــده که يکی از آنها 
جزم انديشــی گروهی از مردم مقابل 
ماصدراست. يعنی زمانی که مردم 
هلهله کنان پیش شاه صفوی رفتند 
تا ماصدرا را از اصفهان خارج کنند. 
حادثه دوم زمان حمله محمود افغان 
رخ داده. رنانی نوشــته با گذشــت 
شــش ماه قحطی، جنبش اجتماعی 
بین مردم شکل نگرفت و اصفهانی ها 
به جز دعــا و مناجــات کار ديگری 
نکردند. اينجا حتــی از عبارت تندی 
استفاده کرده و نوشــته: » فقط يک 
جامعه مرده و عقب مانده می نشیند 
تا به جــای کشته شــدن در مقابله با 
دشــمن،  قحطی حاصل از محاصره، 

80هزار نفر از نفوسش را بکشد. «

    از صفويه به تاريخ معاصر می رسد 
و می گويد که همین 10ســال پیش 
گروهی از جوانان به مقبره آرتور پوپ 
)باستان شــناس و مورخ آمريکايی( 
هجوم بردند و هروله کنــان دور آن 

سینه زدند و به آن رنگ پاشیدند. 
   ســپس در واکنش بــه آن هايی 
که برآشفتند و نوشتند يا پیام دادند 
که با اين نوشــته، به اعتبار اصفهان 
آسیب زده  پاسخ داده است: »همین که 
اعتبار اصفهان با يادداشــت کوتاهی 
از آدم يک لاقبايی مثل من آســیب 
می بیند، يعنی هنوز روستاســت! و 
همین که برخی فرهیختگان شــهر 
همچنان نســبت به اصفهان غیرت 
قبیله ای دارند، يعنی ما هنوز قبیله ايم. 
جامعــه  توســعه گرا و متروپولیتن 
)کان شــهر( جايی اســت که به هر 
کس نقــدش کند، مــدال می دهد. 
متروپولیتن از نقد آسیب  نمی  بیند؛ 

بلکه صیقل می خورد و جا می يابد.
   هیچگاه نشنیده ام که شیرازی ها 
به خاطر ايــن بیت حضــرت حافظ 
برآشفته باشــند: آب و هوای فارس 
عجب سفله پرور است/ کو همرهی؟ 

که خیمه از اين خاک بر کنم

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
توصیه سردار/ سردار حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای 
سپاه پاسداران در روزنامه جوان نوشت: »شکی نیست که دکتر 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور کل ملت و تک تک مردم ايران و 
مورد حمايت نیرو های انقاب است، هرچند برخی از نیرو های 
منتسب به انقاب در رقابت میان نامزد ها از نامزد رقیب ايشان 
حمايت کرده باشند؛ بنابراين نیرو های انقاب شايسته است از 
هرگونه اظهارنظر درباره فرآيند انتخابات و میزان رای ايشان که 
خاف اين حقیقت مسلم را نشان دهد، پرهیز کنند. حتی اگر 
مطلبی در نقد رفتار مدعیانی نوشته می شود که ادعای حمايت 
از نامزد پیروز را داشتند، نبايد چنین مطالبی به معنای خدشه به 

رای رئیس جمهور پیروز تلقی شود.«

تعهد و تخصص/ سیداحمد خاتمی امام جمعه تهران گفت: 
» از رئیس جمهور منتخب می خواهم دعــوای دوگانه »تعهد و 
تخصص« دوباره بعد از 45سال باب نشود؛ چرا که به لطف خدا در 
اين 45سال به اندازه کافی متخصص متعهد داريم؛ معیارهای 
18گانه عالی هســتند اما دوگانه »تعهد و تخصص« مطلقا به 

مصلحت کشور نیست.«
وی همچنین عنــوان کرد: »به خانم هايی کــه رعايت حجاب 
نمی کنند، می گويم که يادشان باشــد که با اين صدها شهید، 
طرف هستند؛ کاری نکنند که فردای قیامت گله آنها را داشته 

باشند و نفرين شان کنند؛ چراکه نفرين شــهدا زندگی شان را 
زير و رو می کند و من اين حرف را از سر عاقه می گويم؛ به همه 
آن هايی که رعايت حجاب نمی کنند، می گويم که بیايید حسینی 
و کربايی شويم. حضرت زينب)س( نان و خرماها را در شهر کوفه 
پس زد اما چادر و روسری را از خانمی که آنها را آورد، قبول کرد.«

هیبریدی/ تاجیک در گفت وگويی با روزنامه آرمان ملی در 
پاسخ به اين پرسش که »آيا می توان دولت پزشکیان را در امتداد 
دولت خاتمی تعريف کرد که قصــد احیای اصاحات را دارد؟« 
می گويد: »دولت پزشکیان، دولت پزشکیان خواهد بود. چنین 
دولتی آمیزه ای )اگرچه نه روشن و تعريف شده( از دقايق گفتاری، 
رفتاری، کارکردی اصولگرايی، اصاح طلبی و افزوده ای متفاوت 
از اين دو، خواهد بود که به اقتضای شرايط، گاه به صورت و سیرت 
راست و چپ و میانه، بروز و ظهور خواهد يافت، اما ترديد دارم اين 
جريان هیبريدی )نه اين و نه آن و هم اين و هم آن( را بتوان امتداد 
جريان اصاح طلبی فرض کرد. در هر فرض، دولت پزشکیان اگر 
اصاح طلب باشــد و اصاح طلب هم بماند، دارای شناسه ها و 
ويژگی های خاصی است که آن را از جريان مرسوم اصاح طلبی 

متمايز می کند.«

منکر شرعی/حرف های آيت الله علم الهدی در نمازجمعه 

مشهد: »يک وقت ما می خواهیم بانوان ما به حد شايستگی ذاتی 
خودشان عامل به حجاب باشــند و بديهی است بايد برای اين 
هدف، کار فرهنگی کرد و عامل به تبیین بود اما در نهی از منکر، با 
بی حجابی ســروکار داريم که منکر شرعی اســت و بايد نهی از 

بی حجابی به عنوان منکر شرعی صورت بگیرد.«

کرســنت/ به گزارش خبرگزاری ايرنا،  ســعید جلیلی در 
ويدئويی که توسط يکی از هواداران وی منتشر شده است، درباره 
احیای جنجال کرسنت و دعوت او به مناظره گفت: »کسانی که 
اين مباحث را مطرح می کنند از فساد و اقدامات صورت گرفته، 
مطلع هستند و خوشــبختانه دادگاه پیگیر اين مسائل است و 
هرچه دادگاه به اين افراد نزديک تر می شــود، صدای اين افراد 

بیشتر بلند خواهد شد و اين تحرکات فرار رو به جلوست.
به روايت ايرنا، وی درباره فضاسازی ها پیرامون دعوت به مناظره 
درباره کرنست افزود: »در مورد کرســنت که من عرض کردم؛ 
جای متهم در دادگاه است، نه در مناظره. معتقدم که اگر ابعاد 
پرونده کرسنت برای مردم عزيز روشن شود، متهمان پرونده بايد 
به دنبال سوراخ موش بگردند، آن هم از ترس مردم، نه از دادگاه و 
احکام اينها، از ترس افکار عمومی؛ چرا که بايد پاسخ بدهی بابت 
خیانت هايی که صورت گرفته است. خوشبختانه احکام زيادی در 
پرونده کرسنت صادر شده و افرادی که در اين قضیه متهم بودند، 

محکوم شده اند.
جلیلی به بررسی پرونده دانه درشت ها در قضیه کرسنت اشاره 
کرد و افزود: »حالا رسیدگی دادگاه به آنها هم دارد می رسد که 
بیان خواهم کرد؛ البته وقتی که نزديک بشود، طبیعتا صدايشان 
درمی آيد و فرار روبه جلو می کننــد. من همین جا از قوه قضائیه 
می خواهم وقتی دادگاه احکامش طبق قانون صادر شــد، برای 
مردم روشــن کنند که چه موضوعی بوده و چه صورت گرفته 

است.«
وی به ادعای ديدار با بابک زنجانی هم اشاره کرد و گفت: »همین 
دروغ هايی كه گفته می شود مانند ديدار با بابک زنجانی، نشان 
می دهد که کسانی از اتهامات و مفاسد بزرگ و رفتارهای غلطی 
که به بیت المال و منافع مردم ضربــه زده، امروز فرار روبه جلو 

می کنند.
من کسی نیســتم که در مقابله و مبارزه با فساد با چهارتا دروغ 
و مطالب کذب، بخواهم صحنه را خالی کنم يــا جا بزنم؛ بلکه 
محکم تر خواهم ايستاد و می دانم صدای اينها بلند خواهد شد و 
امروز نگران اين هستند که مبارزه با فساد حداقل يک پشتوانه 
14میلیونی پیدا کرده است؛ اگرچه همه مردم ما در برابر فساد 
جدی هستند و آنها می بینند وقتی اين مباحث مطرح می شود 
14میلیون نفر از مردم اعتماد می کنند و رای می دهند، اين ها 

می خواهند اين اعتماد مردم را ضعیف کنند.«

نفتکش/ به گزارش تســنیم از رويترز، اطاعات رديابی 
کشتی های LSEG نشان می دهد نفتکش متعلق به شرکت 
شورون که بیش از يک سال پیش توسط ايران توقیف شده بود، 

در روز پنجشنبه رهسپار آب های بین المللی شده است.
نفتکش ادونتیج سوئیت با پرچم جزاير مارشال در آوريل 2023 
توسط نیروهای نظامی ايران در خلیج عمان به اتهام برخورد با 
يک قايق ايرانی توقیف شد. وزارت امورخارجه آمريکا از گزارش 
آزادی اين نفتکش استقبال کرد. اين وزارتخانه در ماه مارس 
خواستار آزادی فوری اين نفتکش شده بود. حرکت ادونتیج 
سوئیت به سمت آب های بین المللی هم زمان شده با خاتمه 

دادگاهی که ايران آن را با اين نفتکش مرتبط می داند.

ترکیبی/ امام جمعه ورامین گفت: »دشــمن در يک کار 
فراگیر ترکیبی طی سال ها توانسته بخشی از جامعه بانوان ما و 

حتی بخشی از جامعه آقايان جوان ما را فريب دهد.«
امام جمعه ورامین با بیان اينکه نحوه برخورد ما با اين مسئله 
بسیار مهم است، اضافه کرد: »همان طور که دشمن طراحی 
کرده و برنامه ريزی داشته، ما هم بايد برنامه داشته باشیم. افراد 
فريب خورده ناموس ما هستند، بايد با مهر، محبت، استدلال و 
تبیین و روی گشاده با آنها سخن گفت. حق نداريم با اين افراد 
برخورد ســلبی کنیم، جز در مواردی که قانون تعیین کرده و 

ضابط هم وظیفه خود را می داند و عمل می کند، اما ما به عنوان 
آحاد مردم، وظیفه داريم ايجابی برخورد کنیم.

در محل زندگی خود اگر کســانی را می شناسیم که تمايل به 
بدحجابی دارند، به سراغشــان برويم و نقشه دشمن را برما 
کنیم، آنها می پذيرند، اين وظیفه ما است و با محبت و استدلال 
انجام شدنی است. حرف من با پدری است که دخترش تمايل 
دارد حجاب را کنار بگــذارد، با خواهری حــرف می زنم که 
خواهرش متمايل به شــل حجابی شده است، دختران عزيز و 
خواهران خوب من شما ناموس ما هستید، به ما برمی خورد، 

کسی با هوس و غرض به شما نگاه کند.«
 

مخبــر/ کاوه اشــتهاردی، دســتیار ويژه سرپرســت 
رياست جمهوری در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی 
ايکس در مورد شايعات حضور مخبر به عنوان شهردار جديد 
تهران نوشت: »تمام اخبار و گمانه زنی هايی که طی روزهای 
گذشته در خصوص مسئولیت بعدی دکتر مخبر در رسانه ها 
منتشر شده، نادرست است و ايشــان در حال حاضر به عنوان 
سرپرست رياست جمهوری، هیچ دغدغه ای جز انجام دقیق و با 

قوت امور دولت سیزدهم ندارند.«

بي حجابي/ نماينده ولی فقیه در گیان با بیان اينکه همه در 

جامعه بايد در راستای نشر خوبی ها و نهی از منکر اقدام کنند، 
گفت: »متاسفانه در گذشته، برخی دولت های لیبرال اعتقادی 
به احیای امر به معروف و نهی از منکر در جامعه نداشتند.« عضو 
خبرگان رهبری با بیان اينکه اين تفکر اشــتباه هست که اگر 
اقتصاد درست شود، مسئله بی حجابی هم حل می شود، افزود: 
»تا دينداری مردم درست نشود، اين اوضاع درست نخواهد شد. 
دشمن می خواهد هويت و اصالت را از مردم به ويژه جوانان ما 
بگیرد. اجازه نمی دهیم دشمن زنان و دختران ما را بی آبرو کند 
و بانوان آمران به معروف نبايد مورد هتک حرمت قرار بگیرند.«

دولت ملی/ زاکانی نوشت: »ديروز ساعت 16 به ديدار دکتر 
پزشکیان رفتم. جلسه ای بسیارخوب و دارای پیام برای توسعه 
خدمتگزاری به مردم عزيز ايران برگزار شد. هفت مورد زمینه 
همــکاری و خدمت مديريــت شــهری تهــران در دوران 
رئیس جمهور شهید آيت الله رئیسی را بیان نمودم و آمادگی 
همکاری با دولت جديد برای خدمت به مردم در همه زمینه ها 
را اعام داشــتم. ضمنا با تاکید بر اهمیت مديريت شهری در 
سراسر کشور و ضرورت همکاری متقابل با دولت ملی براساس 
احیای اصل صد قانون اساسی به نمونه هايی موفق از همکاری 
دولت شــهید خدمت با مديريت محلی در شهر تهران اشاره 

کردم.«

مذاکرات احیای برجام به کجا رسید؟

پزشکیان به دنبال کاهش تنش هاست

در ايالات متحده صداهای گوناگونی در مورد 
مذاکرات با ايران به گوش می رسد. در ايران 
اما تقريبا همه دستگاه ها متفق القول، خبر از 
ادامه مذاکرات غیرمستقیم با ايالات متحده 
در عمان می دهند. روز پنجشنبه 21تیرماه، 
علی باقری، سرپرســت وزارت امورخارجه 
گفت که مسیر مذاکرات احیای برجام رو به 
جلو اســت و تاش داريم تا روی کار آمدن 
دولت چهاردهم، زمینه های مناسبی را برای 

حرکت جدی در دولت جديد فراهم کنیم.
باقــری همچنین اعام کرد کــه روندی که 
مذاکرات طی کرده، هیچ سايشــی با قانون 
اقدام راهبردی مجلس بــرای لغو تحريم ها 
نداشــته و گفــت: »وقتی طــرف مقابل در 
مذاکرات خواسته هايی را مطرح کرد و  گفتیم 
که خــاف اين قانون نمی شــود عمل کرد، 
مجبور بود که بپذيرد.« اين مذاکرات در زمان 
شهادت ابراهیم رئیسی به طور محرمانه در 
جريان بود و پس از کشته شدن او در سانحه 
ســقوط هلی کوپتر، نگرانی هايــی در مورد 
نیمه کاره ماندن اين مذاکرات مطرح شــده 
بود. در آن زمان خبرهای مذاکرات کم وبیش 
از سوی رسانه ها منتشر می شد؛ با اين حال، 
اطاعات دقیقی در مورد روند آن و بحث های 

مطرح شده، وجود نداشت.

پــس از روی کار آمــدن دولت ســیزدهم 
مذاکرات رفع تحريم ها در پايیز و زمســتان 
1400، آغــاز و پــس از انجــام مذاکرات و 
وقفه هايی که ايجاد شــد، بنا بــه گفته علی 
باقــری در پايیــز و اوايل زمســتان 1401 
گفت وگوها از ســر گرفته شــد. سخنگوی 
وزارت امورخارجه، ناصر کنعانی روز دوشنبه 
18تیرماه با بیان اينکه کانال های گفت وگوی 
ديپلماتیک ما بــه صورت غیرمســتقیم با 
طرف هــای مذاکره کننــده از جمله آمريکا 
برقرار اســت، گفت: »دولت ســیزدهم در 
چارچوب رويکردهای اصولی نظام، تاش ها 
و ابتکارات ديپلماتیک خــود را تا اين لحظه 
به کار بســته و تا روزی که مســئولیت دارد 
تا ش های خود را در چارچوب سازوکارهای 
تعريف شــده، ادامــه خواهــد داد.« باقری 
همچنین گفت: »مســیر پیش رو در عرصه 
مذاکرات رفع تحريم، رو به جلو است و تاش 
داريم در مقطع باقی مانده تا روی کار آمدن 
دولت چهاردهم بتوانیم زمینه های مناسبی 
را برای حرکت جدی در دولت جديد فراهم 

کنیم.«
از ســوي ديگر جان کربی، هماهنگ کننده 
ارتباطات استراتژيک در شورای امنیت ملی 
آمريکا گفت: »ايالات متحده مايل است که در 

مسئله هسته ای ايران، راهکار مذاکره را برای 
حل وفصل مناقشات در پیش گیرد.« کربی 
در حاشیه اجاس ســران ناتو در واشنگتن 
مدعی شد: »می دانیم که چرخ سانتريفیوژها 
در ايران می چرخد. رئیس جمهور جو بايدن 
به وضوح گفته است که اجازه نمی دهیم ايران 
به ساح هسته ای دست پیدا کند. واضح است 
که ترجیح می دهیم از راه ديپلماسی به اين 

هدف دست يابیم.«
کربی اين اظهــارات را در حالی مطرح کرد 
که به اذعان رســانه متبوع خبرنگار حاضر 
در مصاحبه، ايران بارها اعام کرده است به 
دنبال ساخت ساح هسته ای نیست و آن را 

مغاير با سیاست های کلی خود می داند.
اين مقام آمريکايــی ضمن طرح اين ادعا که 
ايالات متحده مايل به مذاکره اســت، با بیان 
اينکه در حال حاضــر چنین راه ديپلماتیکی 
وجود نــدارد، گفــت: »در آينــده نزديک، 
مسیری برای رسیدن به مذاکره درباره توافق 
هسته ای نمی بینم.« کربی همچنین مدعی 
شد: »واشنگتن انتظار ندارد با روی کار آمدن 
مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور منتخب 
جمهوری اسامی ايران، در زمینه هسته ای 
تغییری در رفتار تهــران و تمايل به مذاکره 

اتفاق بیافتد.«

باب دريفاس در نشــريه آمريکايی نیِشن به 
موضوع سیاست خارجی دولت آينده در ايران 
پرداخت و نوشت: »به همین سادگی سیاست 
داخلی به ظاهر ســرد و گرفتار انجماد ايران 
به يک باره با گشايشــی غیرمنتظــره روبه رو 
شده است.« اينجا بخش هايی از اين گزارش 

را بخوانید:
    انتخاب مســعود پزشــکیان، به عنوان 
رئیس جمهــور جديــد ايــن امیــدواری را 
ايجاد کــرده کــه جنبــش اصاح طلبی به 
حاشیه رانده شــده، بار ديگر به متن سیاست 
ايران بازگــردد. اکنون پزشــکیان به عنوان 
رئیس جمهور جديد در موقعیتــی قرار دارد 
که تهران را از رويکرد تقابلی با واشنگتن که از 
زمان خروج يک جانبه دونالد ترامپ از برجام 
در سال 2018 همواره رو به تشديد بوده است، 
دور کند. قطعا او برای ايجــاد اين تغییرات با 
مقاومت مواجه خواهد شــد. اما در عین حال 
پزشــکیان از حمايت مردم ايــران که تحت 
فشــارهای فزاينده اقتصادی ناشی از تحريم 
های اقتصادی آمريکا قــرار دارند، برخوردار 

خواهد بود.
    در جريــان مناظره هــای تلويزيونــی 
پزشکیان يک ارتباط مســتقیم بین اقتصاد 
آشــفته و انزوای بین المللی ايــران که پس 
از خروج آمريــکا از برجام و وضع سیاســت 

فشــار حداکثری تشديدشــده، برقرار کرد. 
پزشکیان وعده داد که تیم متشکل از مشاوران 
و ديپلمات هايی که برجــام را با دولت اوباما و 
نمايندگان روســیه، چین، انگلیس، فرانسه 
و آلمــان مذاکــره کردند، مجددا تشــکیل 
دهد. در میان چهره هايی کــه انتظار می رود 
در دولت وی به پســت های کلیدی منصوب 
شوند، محمدجواد ظريف، وزيرخارجه سابق 
مسلط به زبان انگلیســی و تحصیل کرده در 
دانشگاه های آمريکا به چشم می خورد که در 
دوران رياست جمهوری حسن روحانی توافق 

برجام را به سرانجام رساند.
    عاوه بر ظريف که به دلیل فهم مســائل 
جهانی فردی مورد احتــرام در محافل غربی 
به شــمار می رود، اين نکته نیز می تواند حائز 
اهمیت باشــد که پزشــکیان حمايت کمال 
خرازی، وزير امورخارجه دوران خاتمی را نیز 
به خود جلب کرده اســت. به نوشته روزنامه 
تهران تايمز، خرازی »آمــاده کمک به دولت 
در حل مشکات ناشی از تحريم های ظالمانه 
غربی علیه مردم ايران و تامین منافع کشور با 
عزت و اقتدار است.« در سال 2003، ظريف، 
خرازی و برادرزاده اش، صادق از نزديک در ارائه 
پیشــنهاد صلح به ايالات متحده تحت عنوان 
معامله بزرگ دخیل بودنــد. آن طرح حاوی 
پیشنهاد حل طیف گســترده ای از اختافات 

بین تهران و واشنگتن بود.
    هــم در صحنــه داخلی و هــم صحنه 
بین المللی، پزشکیان راهی بس دشوار در پیش 
دارد. برای سال های متمادی، نئومحافظه کاران 
آمريکايی و تندروهای مخالف ايران که خواهان 
تغییر حکومت، بمباران تاسیسات هسته ای و 
وضع تحريم هايی نظیر تحريم های کره شمالی 
علیه ايران بوده اند، اســتدلال می کردند که 
ايران يک ديکتاتوری اســت که انتخابات در 
آن اهمیتی ندارد. اين در حالی اســت که آنها 
کمتر چنین انتقاداتی را علیه عربستان، يکی 
از متحدان آمريکا در منطقه که هیچ انتخاباتی 
را برگزار نمی کند مطــرح می نمايند. اين بار 
نئوکان های آمريکايی و متحدان آنها دريافتند 
که پیش بینی هايشــان به کلی اشتباه از آب 

درآمده است.
    در واشنگتن، اين حلقه جنگ طلب اکنون 
روی افزايش ســطح تنش های مسلحانه در 
عراق، ســوريه، لبنان و يمن حساب باز کرده 
است. اين گروه جنگ طلب به دنبال آن است 
که هر دستاوردی را که پزشــکیان بتواند در 
حوزه ديپلماتیک به دست آورد، تضعیف کند 
و اگر براساس احتمالات موجود ترامپ مجددا 
به کاخ سفید برگردد، پزشــکیان بايد انتظار 
و آمادگی رويارويی با يــک تهديد وجودی را 

داشته باشد.

دیپلماسی 

گزارشخارجی 

 گالری   

    
پردیس احمدیه 

بازیگر سینما 
و تلویزیون 

به تازگی قرار 
است در یک 
نمایش تئاتر 

نقش گردآفرید 
را بازی کند./ 
حاشیه پلاس

    
نوبت دوم 
کنکور 
سراسری 
۱۴۰۳ با رقابت 
۳۹۵ هزار و 
۸۷۱ داوطلب 
در گروه های 
علوم ریاضی و 
علوم انسانی 
روز پنجشنبه 
۲۱ تیرماه ۱۴۰۳ 
در کشور آغاز 
شد. 

     
حجت الاسلام 

والمسلمین محمد 
محمدی گلپایگانی، 
مسئول دفتر رهبر 

معظم انقلاب پس از 
سخنرانی در محل اقامه 

نماز جمعه در مصلی امام 
خمینی)ره( تبریز، حکم 
نماینده  جدید ولی فقیه 

در آذربایجان شرقی و 
امام جمعه تبریز را به 

حجت الاسلام مطهّری  
اصل اهدا کرد.

     
تصویر جدیدی از 

قالیباف در لباس خلبانی 
در حال هدایت هواپیما 

به سمت روسیه را 
ببینید./ صابرین نیوز

     
سپند امیرسلیمانی، 
بازیگر سینما و تلویزیون 
تصویری به همراه علی 
علیپور به اشتراک 
گذاشت. علیپور پس از 
۴ فصل حضور در لیگ 
پرتغال تصمیم گرفته 
به لیگ ایران برگردد و 
مذاکراتی با پرسپولیس 
داشته ولی هنوز به 
توافق نرسیده است.

گفته می شود باشگاه 
استقلال هم به علیپور 
پیشنهاد داده ولی 
شانس پرسپولیس 
همچنان بالاتر است.

     مسعود پزشکیان 
رئیس جمهور منتخب 

در مراسم عزاداری 
شب ششم محرم در 

هیات ریحانه الحسین 
شرکت کرد. در حاشیه 

این مراسم حاج سید 
مجید بنی فاطمه تابلوی 

منقش به حدیث 
)حسین منی و انا من 
حسین( را به او اهدا 

کرد.

ما چگونه اینترنت دار شدیم؟
بازخوانی کارنامه ۳۰ ساله دامنه دات آی آر

چهارشنبه مراسمی در دانشگاه شریف برگزار 
شده بود که قصه ورود اینترنت به ایران را تعریف 

می کرد. سیاوش شهشهانی، یکی از سخنران های 
این برنامه بود. او از ابتدای اتصال ایران به شبکه 
اینترنت مسئول ثبت دامنه فارسی ir.  در مرکز 

تحقیقات فیزیک نظری بوده و سال ۱۳۸۹ از این 
سمت استعفا داده. سایت پیوست گزارش کاملی 

از حرف های او داشته که چند نکته جالب آن را 
می خوانید:

   ما سال ۱۹۹۲ )اسفند سال ۱۳۷۲( وارد 
شبکه اینترنت شدیم ولی قبل از آن از شبکه 

بیت نت استفاده می کردیم و در ابتدا بخشی از 
شبکه اتریش بودیم. یعنی ما وقتی وارد اینترنت 

شدیم آدرس خودمان را نداشتیم و از نشانی 
دانشگاه وین اتریش با عنوان univie.at استفاده 

می کردیم. در آن زمان ارتباط ما با دانشگاه وین 
از طریق یک خط استیجاری ۲۶۰۰ بیت انجام 

می شد.
   درباره دریافت مجوز استفاده از دامنه کشوری 

ir یک مخالفت عجیب وجود داشت. زمانی که 
ما درخواست کردیم تصدی اینترنت برعهده 

شاخه ای از بنیاد ملی علوم آمریکا بود. در این 
مرکز شخصی به نام استیو گلداستاین بود که ما 
چندین بار با ایشان برخورد های تندی داشتیم. 

 ایشان با تفویض دامنه ir به ایران مخالفت می کرد. 
ما در آن زمان به مجمع اینترنت نامه نوشتیم که 

نسبت به امروز بسیار معتبرتر بود و در زمینه 
اینترنت حرف اول را می زد. معاون این مجمع 

فردی به نام تونی رادکافسکی بود. که علاوه بر 
دانش کامپیوتر، حقوق هم خوانده بود. او شدیداً 

از ما حمایت کرد. 
   عده ای به اشتباه فکر می کنند اگر ما این دامنه 

را نگرفته بودیم ممکن بود ایرلند برای آن اقدام 
کند در صورتی که این کد ها دارای استاندارد 
بین المللی هستند. ایرلند ie است و قبل از ما 

گرفته بود و ir مال ایران بود.
   بعد از اینکه دامنه ir مشخص شد ما چهار 
 ac.ir ساب دامین را مشخص کردیم که شامل

 or.ir ،برای شرکت ها co.ir ،برای مراکز علمی
برای سازمان ها و net.ir برای شرکت های 

اطلاع رسانی و غیره بود. در آن زمان کسی 
نمی توانست مستقیماً تحت ir. دامنه ثبت کند و 

باید زیر یکی از این زیردامنه ها قرار می گرفت. در 
آن زمان تنش بین ایران و آمریکا در حال افزایش 
 gov بود و نگران بودیم اگر سازمان های دولتی را

بگذاریم مشکلات دیگری ایجاد شود به همین 
دلیل از or برای سازمان ها و نهاد های دولتی هم 

استفاده می کردیم.
   ثبت دامنه پیچیدگی های فراوانی داشت 

و امکان آن برای هر کس فراهم نبود. برای 
ثبت دامنه، متقاضیان باید برگه  ثبت شرکت 
را می آوردند و ما آن را با ثبت شرکت ها چک 

می کردیم که تقلبی نباشند. 
   دامنه ac.ir برای اولین بار توسط دانشگاه 

صنعتی اصفهان استفاده شد و بعد از آن هم 
مؤسسه زلزله شناسی از این دامنه استفاده کرد. 
در بخش net.ir نیز دو شرکت دامنه تهیه کردند 

که یکی از آن ها ندا بود و دیگری داده پردازی 
ایران DPI. این دو تا مدت ها تنها شرکت هایی 

بودند که تحت این دامنه فعالیت می کردند.
   من ۱۳ سال پس از تأسیس IPM )مرکز 

پژوهش های بنیادی( فکر می کنم تا سال ۱۳۸۱ 
قائم مقام آنجا بودم. تنها کسی بودم که می گفتم 

باید دامنه های ir را توسعه دهیم و می خواستم 
استعفا دهم که آقای لاریجانی )محمدجواد 

لاریجانی( گفت ۶ ماه دیگر بمان. به آن ها گفتم دو 
نفر کارمند و پنج میلیون تومان پول می خواهم 

تا بتوانم دامنه های ir را توسعه دهم. در شهریور 
سال ۱۳۸۰ ما فقط ۶۷۰ دامنه ir داشتیم. یعنی 

از سال ۱۳۷۳ تا سال ۱۳۸۰ فقط ۶۷۰ دامنه ثبت 
شده بود. دوستانم به من می گفتند به جای پنج 

میلیون اگر ۱۰ میلیون هم داشته باشی نمی توانی 
تعداد دامنه ها را به ده هزار هم برسانی.

   چالش تحریم ها در مورد ایران شروع شده بود 
و آن ها نمی دانستند در قبال ایران می خواهند 

 Internet Assigned مخف( IANA .چکار کنند
Numbers Authority( شکل گرفته بود و قرار 

شده بود برای هر تغییر در دیتابیس آن وزارت 
بازرگانی آمریکا مجوز دهد. به همین دلیل تکلیف 

کشور هایی مثل ایران، کوبا و کره شمالی که با 
آمریکا رابطه نداشتند، مشخص نبود. 

   این دغدغه هم وجود داشت که دامنه های 
مستهجن یا حساس ثبت شود. به همین دلیل 

وقتی آخر روز تمام درخواست های ثبت دامنه را 
چک می کردم که مبادا در آن مشکلی پیدا شود و 

اگر چیزی نبود اجازه می دادیم ثبت شود.
   فروش دامنه ها )به شکل جدید( در ابتدای 
دی ۱۳۸۲ برنامه ریزی شد. تا این تاریخ تعداد 

دامنه ها از ۶۷۰ نام در سال ۱۳۸۰ به حدود ۲ هزار 
دامنه در سال ۱۳۸۲ رسیده بود. در مرداد سال 
۱۳۸۳ که آغاز کار کارگزار ها بود تعداد دامنه ها 

به ۸ هزار دامنه رسید. با اینکه رشد کرده بود ولی 
تعداد کمی بود. یک سال بعد به ۲۵ هزار دامنه 

رسید. منتظر بودم تا تعداد دامنه هایی که گفته 
بودند حتی به ۱۰ هزار نمی رسد به ۱۰۰ هزار برسد 
تا استعفا دهم که مهر ۱۳۸۷ به این تعداد رسید. 

اکنون تعداد دامنه ها به ۱ میلیون و ۶۵۰ هزار 
دامنه رسیده و در منطقه ما هیچ کشوری حتی 

نزدیک آن هم نیست. ما با دو نفر شروع کردیم، 
یک منشی و آقای مهندس صالح که ابتدا مسئول 

فنی بود و بعد ها در دوره ایشان به یک میلیون 
دامنه رسیدیم. 
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امام علی عليه السلام  
 لا يَزكو مَعَ الجَهلِ مَذهَبٌ 

هیچ آيینى، با نادانى رُشد نمى كند.
تصنیف غرر الحکم و درر الکلم،ص74

 واگویه های انتظار
    آخر از / حسرت ديدار تو

من
می میرم 

 دستور زبان عشق
 صبح يعنی /طلوع دوباره تو/در جان من !/امروز هم 

سرشار از دوست داشتن توام 
  بهنام محبی فر  فروغ فرخزادمثل ديروز /مثل فردا...

چند وقت قبل اتفاقی چشمم به تصویر زنی 
پير و شکســته افتاد. مدتی به عکس خيره 
شدم و فکر کردم چقدر این لبخند آشناست. 
اگر توضيح زیر تصویر را نخوانده بودم هيچ 
وقت نمی فهميدم که او شلی دووال، بازیگر 
نازک و قد بلند و چشم درشتِ »شاینينگ« 
و همسر ملوان زبل است. هيچ چيز از شلی 
دووال قدیمی باقی نمانــده بود جز همان 
لبخند. بازیگری که در دهــه 70 و 80 در 
فيلم های رابرت آلتمن و کوبریک درخشيده 
و جایزه کن را به خانــه برده بود، یک دفعه 
از جایی به بعد محو شــد. می گفتند دچار 
بيماری روانی شده. رهایش کردند و کم کم 

فراموش شد.

ســال ها بود کــه زن دور از هاليــوود، در 
زادگاهش زندگی می کرد و کل روز پشــت 
فرمان تویوتای ســفيدش می نشست و در 
خيابان هــا می چرخيد و بــا محلی ها گپ 
می زد و همبرگر می خــورد . دیگر اثری از 
آن اندام باریک و صدای مينی ماوسی نبود. 
ســيگارهایی که پشــت هم دود می کرد، 
صدایش را خشــک و خش دار کرده و در 
توهماتش چيزهایی می دید که دیگران قادر 

به دیدنش نبودند.
چند ســال قبل وقتی در برنامه پر ســر و 
صدای دکتر فيل ظاهر شد گفته بود معتقد 
اســت رابيــن ویليامز -دوســت و همکار 
قدیمی اش- زنده است و بارها او را ملاقات 

کرده. بعد اضافه کرده بود حالش هيچ خوب 
نيست و  نياز به کمک دارد.

دیدن زندگیِ ســقوط کرده آدم هایی که 
زمانــی در اوج بودند غم انگيز اســت. زن 
زیبایی که زمانی با لباسی فاخر بر تن راهی 
مهمانی های باشکوه و فرش قرمزها می شد، 
دیگر بی پول و طرد شده در خانه ای اشتراکی 
در تگزاس روزگار می گذراند و گاهی با دیدن 
تصویر خودش با آن سرِ نيمه خالی و موهای 
کم پشت به غریبه ای یادآوری می کرد: »من 

زمانی دختر خوشگلی بودم.«
شــلی دووال دو روز قبل در 7۵ سالگی به 

خوابی فرو رفت که بيداری نداشت.
شب بخير زن چشم درشتِ هراسان.

  ستون فقرات                      آنالی اکبری

شب بخیر زن چشم درشتِ هراسان

اين پرتره برنده 
است ،  به آن

 دست نزنید !
 اشتباهی که پزشکیان

 نباید انجام دهد 
 پزشکیان نوعی شخصیت 

مردمی به جبهه اصلاح طلبان 
هديه کرده که از دسترس 

اين گروه معمولا به دور بوده 
است. يک کاپشن پوش اهل 

فوتبال و معاشرت و رفاقت. اين 
پرتره، پرتره برنده است. آقای 
پزشکیان و مشاورانشان بايد 

اين پرتره را حفظ کنند. هرگونه 
بیانیه و سخنرانی و ايده که اين 

تصوير را به نفع خواسته های 
گروه هايی که حتی در رای 
دادن هم امساک کرده اند؛ 

به هم بزند دستورالعمل 
شکست و تنش است. بايد 

بین رفتار متواضعانه و مردمی 
آقای پزشکیان و اطلاعیه ها و 

فراخوان های پرطمطراق گروه 
مشاوران،  تعادلی ايجاد بشود. 

کته
ن

کپی های بهتری از خودتان منتشر کنید
درباره استاد جمشیدی،  ویترین رادیکال ها، عبدالکریم حسن و ...

1     یادداشــت امروز را با مطلبــی در مورد 
اســتاد مهدی جمشيدی شــروع می کنم که 
هفته پيش به شکل تلویحی رای دهندگان به 
پزشکيان را نادان خطاب کرده بود. جمشيدی 
از انتقاداتی که در مورد آن مطلب به او شــده 
ناراحت گشته و دیروز نوشته که:  »من در قفس 
قواعد تنگ نظرانه نمی گنجم و نفسم به شماره 
می افتد. می خواهند خودم نباشم و این جنگ 
دائمی من با بســياری بوده که خویشــتن مرا 
برنمی تابيدند. می خواهند خویشتن مرا از من 
بگيرند و یک محافظه کار بی خطر و بی خاصيت 
از من بسازند. قلم من، هر سطرش فریاد می زند 
و اعتراض می کند و صراحت می ورزد. ترجيح 
می دهم که نباشــم، به جای اینکه آن گونه که 

دیگران می پسندند، باشم.« 
استاد جمشــيدی عزیز  چه کسی گفته که ما 
باید نســخه های صددرصد واقعی خودمان را 
بریزیم روی دایره  آن هم وقتی که نســخه های 
حقيقی مان خيلی تعریفی نيســتند؟  منظورم 
ریاکاری نيســت بلکه ملاحظات است. مرحوم 
کيارســتمی در فيلم زیبایشان کپی برابر اصل 
که بعيد می دانم شما آن را دیده باشيد به همين 
ماجرا اشــاره دارد. وقتی اصلمان خيلی درجه 
یک نيست ســعی کنيم براي آسایش دیگران 
کپی های بهتری از خودمــان را مطرح کنيم. 

ارادت.
2 اصولگرایان رادیکال باید متوجه باشند که   

به رغم همه بازی های قدرت آنها به خاطر سابقه 
و پایگاه ایدئولوژیک مجبور هستند نسخه های 
اخلاقی خود را تکثير کنند. بدزبانی و بدخواهی 
و زبانم لال ناســزاگویی نبایــد در ویترین این 
گروه دیده شــود. اصولگرایان رادیــکال باید 
راهی برای  مشــارکت در رقابت های سياسی 
و حفظ وارســتگی و خردمندی اخلاقی پيدا 
کنند. حرف های خانم معصومی اصل و یا آقای 
جمشــيدی و یا آن خانم تازه از راه رسيده که 
با دوگانه غر و قر مطرح شــدند با این ویترین 
نمی خوانند. لطفا کپی های بهتری از خودتان را 

عرضه کنيد. خواهش می کنيم. 

3 مســئول نقــل و انتقالات پرســپوليس   
کيست؟ چه کســی بوده که عبدالکریم حسن 
بهترین دفاع چپ منطقه را به این ســادگی از 
دســت داده و نقطه قوت پرسپوليس را خراب 
کرده است ؟  مســئولش کيســت؟  چه کسی 
بوده که مهاجم 3۵ ساله ســوری را برای نوک 
حمله می خواهــد در حاليکه دیگر مشــخص 
شــده بهترین نوک حمله ها هم بدون وینگرها 
و هافبک هــا و فولبک های قدرتمنــد کارایی 
ندارند. مگر تجربه موفق اورونوف و عبدالکریم 
چه بدی داشــت که دوباره دنبال نوک حمله 
هستيد؟ دست بردارید از این خرافات. ببينيد و 
آمار بگيرید که موفقيت نوک حمله های گران 

خارجی چقدر در ایران کم بوده است. 

  سايت نگار

پرتره باران، پرکاری خانم خداوردی و معمای ترلان
  مخالفت کیهان با حضور احتمالی ريچارد کلايدرمن در تهران: یک آهنگساز تبليغاتچی 
رژیم اشغالگر قدس، باز هم در ایران کنسرت برگزار خواهد کرد. »ریچارد کلایدرمن« نوازنده 
پيانو با وجود اعتراضات، سال 1398 به ایران آمد و کنسرت برگزار کرد. رسانه ها گزارش دادند 

که این موسيقيدان بار دیگر در راه تهران است!
کلایدرمن یک بار نيز ســال 1391 قرار بود به ایران بياید که به خاطر اعتراض به خاستگاه 
صهيونيستی وی، کنسرت و سفر وی به کشورمان لغو شد. شگفت انگيز است در اوج جنایات 
رژیم صهيونيستی عليه مردم بی دفاع غزه و در حالی که خيلی از هنرمندان مستقل و آزاده در 
مقابل اسرائيل ایستاده اند و حمایت از فلسطين به یک موج جهانی حتی بين هنرمندان مطرح 
تبدیل شده است، چرا یک نوازنده حامی اسرائيل برنامه ســفر به ایران دارد؟! این آهنگساز 
فرانسوی، چند سال قبل با سفر به سرزمين های  اشغال شده، آهنگی با عنوان »ای اسرائيل« 

را برای ابراز عشق و علاقه به رژیم صهيونيستی اجرا کرده بود!
کيهان در انتها نوشــت: کلایدرمن همچنين در ســال های 1991 و 1998 نيز آثاری را با 
عنوان »یهودی تنهای اسرائيل و ۵0 سال برای اسرائيل« عرضه کرده و برای اجرای کنسرت 
به اسرائيل سفر کرده بود و از معدود موزیسين هایی است که آشــکارا و به صراحت از رژیم 

صهيونيستی حمایت می کند.

   برترين ها گزارشی درباره پرونده بازيگری رعنا آزادی ور منتشر کرده که در مقدمه 
آن آمده: بالاخره ســد ورود خانم ها به فوتبال 3۶0 شکست و مهدی پاکدل به همراه رعنا، 
همسرش مهمان تاک شوی عادل و محمد بحرانی شدند. در بخشی از این برنامه، پاکدل به 
کاراکتر »سميرا« در »زخم کاری« اشاره می کند و خب فرصت را نيز غنيمت می شمارد تا به 
تعریف و تمجيد از رعنا بپردازد تا شاید او در چشم مردم از جلد سميرا خارج شود، البته که 

پاکدل این فکر را می کند و مردم شاید نظر دیگری داشته باشند.

   برترين ها درباره ترلان پروانه نیز اين گزارش  عجیب و البته خواندنی را منتشر ساخته: 
ترلان پروانه کارنامه هنری عجيبی دارد اما عجيب تر از آن شــکل شــخصيتی هست که از 
خودش در شــبکه های اجتماعی به نمایش می گذارد یا مثلا عکس هایی که از لو می رود در 
مجموع کاراکتری متفاوت از او ســاخته، متفاوت نه به معنای مثبت و نه منفی، صرفا فقط 

متفاوت. 
ترلان پروانه به مرور که بزرگتر شد در فضاهای متفاوت و در عين حال حرفه ای و قابل توجه 
قرار گرفت و حتی به نقش اول هم رسيد. مثلا در »فراری« داوودنژاد در کنار محسن تنابنده 
ایفای نقش کرد. در واقع او موقعيت هایی که امــکان پرش و وزن دادن به کارنامه هنری اش 
داشته را پيدا کرده. اما این که چرا علی رغم چهره زیبا و ســينمایی، هيچ گاه تبدیل به یک 

بازیگر درجه یک نشده محل سوال است؟
نکته بعدی درباره کاراکتر ترلان پروانه  اســت. آن جایگاه اجتماعی که برای خودش تعریف 
کرده یک تنوعی از بی پروایی را داراست و در بين هم دوره ای ها و هم نسلی هایش هم تقریبا 
بی نظير جلوه می کند. البته که باز هم این »بی نظير بودن« مثل همان »متفاوت بودن« صرفا 

یک صفت برای توصيف شرایط است.
سال ها پيش موقعی که فرشاد احمدزاده، هافبک ریزنقش پرســپوليسِ برانکو در اوج بود، 
تصاویری از او و ترلان منتشر شد که نشان می داد حداقل در دوره هایی با هم رفاقت داشتند. 

بعدها او با سعيد عزت اللهی همين مدل از رابطه را تکرار کرد و تصاویرش هم وایرال شد. 
ســعيد عزت اللهی همان هافبک جوانی که به خاطر چهره و استایلش در جامعه دختران از 
محبوبيت برخوردار است و در واقع این به ذهن متباور می شود که شاید ترلان خانم علاوه بر 

ایجاد رابطه به دنبال در صدر اخبار بودن یا محبوبيت را وام گرفتن هم هست.
بعد از جوان اول تيم ملی، خبر آمد که ترلان اخيرا با شروین حاجی پور ارتباط گرفته. کسی 
که به واســطه خواندن یک ترانه اعتراضی در جریان پایيز 1401 چهره شد. حالا تصاویر و 
کامنت هایی که این دو برای هم می گذارند در صدر اخبار قرار دارد. شــروین شاید دو سال 
پيش مخاطب آن چنانی نداشت و اساســا چهره ای محدود به »عصر جدید« بود اما الان به 
جایی رسيده که جایزه گرمی را هم در کارنامه دارد و خب ترلان دوباره خودش را به چنين 

چهره ای لينک کرده است.
این ها همه نشان می دهد که ترلان پروانه شاید نوعی از تيزهوشی، ذکاوت و یا رندی را در ایجاد 
ارتباطاتش به کار می برد که بتواند علی رغم این که کارنامه هنری نه چندان سنگينی را برای 
خودش ترتيب داده، در صدر اخبار بماند و به چشم هم بياید. او البته گاها از توئيتر هم استفاده 
می کند اما در اینستاگرام فعاليتی معمول و کمينه دارد و به نظر می رسد که خودش را خيلی 
خرج نمی کند تا  دائما مخاطبش را در بيم و اميد نگه دارد. البته همانطور که قبلا گفتيم به 

واسطه چهره زیبایش هم ذاتا مورد توجه قرار می گيرد.

   مشــرق نیوز به انتقاد از شیوه مديريت احســان علیخانی در سری جديد جوکر 
پرداخته و نوشته : 

جلوه گری و حضور پررنگ »جوکر مستر« در جریان برنامه، کاملا با هاله  تبختری که ظاهرا 
احسان عليخانی را احاطه کرده، منطبق است. یک نوع جبروت »کنترل« و »احاطه« در فضای 
جوکر۲ وجود دارد که درســت مثل یک لباس به قامت پرسونای رسانه ای عليخانی دوخته 
شده است: »این ریموت کنترل به من اجازه می ده، هر کسی خنده ای کرد، برم سراغش و یقه  

خودش و خنده اش رو بگيرم!«
در بخش نخست قسمت یک، که عليخانی درباره نحوه  اجرای مسابقه حرف می زند، فقط کافی 

است به بسامد »منم« و »من تشخيص بدهم« گفتن های او توجه کنيم.
»هرکسی بخواد از خنده کردن فرار کنه، من حتما می نشونمش روی پنالتی باکس، و بقيه 

می تونن با شوخی های خودشون بهش حمله کنن.«
ميزانســن طراحی شــده برای اتاق طبقه ۲۲ )اتاق فرمانروایی! عليخانی( با آن مانيتورها و 
دوربين ها و دکمه ها و اهرم و ميز آن چنانی، دقيقا یادآور اتاق شخصيت »آرشيتکت« یا معمار 

در فيلم ماتریکس است که به نوعی، »خدای« جهان ماتریکس در آن فيلم بود.
در جوکر 1، سيامک انصاری یک نوع شوخ و شــنگی و یک نوع عدم جدیتی در شخصيت و 
کردار خود داشت که کاملا منطبق بود بر فضای شوخ و شنگ آن سری از برنامه، برنامه ای که 
بيشتر قرار بود یک نوع دورهمی کمدین ها باشد، تا یک »مسابقه« سفت و سخت و با قواعد 
تنبيه و تشویق آن چنانی و یک »مَستر« سختگير و غضبناک که خيلی خودش و نقشش را 

جدی گرفته است!

   عباس پازوکی  در عصر ايران نوشت:  پلمب دفتر ترکيش ایرلاین در ایران - فارغ از علت 
و فرجام آن - بار دیگر موضوع پلمب واحدهای صنفی توسط نيروی انتظامی را به موضوعی 

داغ تبدیل کرده است.
 در این رابطه توجه به چند نکته خالی از لطف نيست:

1. حکم اعدام اقتصادی: اساساً پلمب واحدهای صنفی به هر بهانه ای که باشد یعنی حکم اعدام 
و سنگين ترین مجازات ممکن برای یک بنگاه اقتصادی که گاهی اوقات زیان های آن غيرقابل 
جبران است. این اقدام می تواند موجب از دست رفتن سرمایه، بيکاری کارکنان و آسيب های 

اقتصادی و اجتماعی شدیدی شود.
 ۲. قوانين قدیمی: متأســفانه با قوانين قدیمی موجود، نهادهای صنفی و انتظامی به راحتی 
می تواند یک واحد صنفی را پلمب کند. لذا به نظر می رسد تغيير قوانين و مقررات فعلی باید 
مد نظر مجلس و دولت جدید باشــد. این قوانين باید به روزرسانی شــوند تا از برخوردهای 

غيرمنصفانه و بی رویه جلوگيری شود.
3. نبود حکم قضایی: چرا نيروی انتظامی باید بتواند بدون حکم قضایی و محکوميت یک بنگاه 
اقتصادی در دادگاه صالحه، به راحتی دستور پلمب بدهد؟ مگر می شود معيشت مردم و حيات 
اقتصادی یک جمعی را به تصميمات شخصی افسران و مأموران گره زد؟ این مسئله نيازمند 

بازنگری جدی است تا حقوق صنفی و اقتصادی کسب وکارها حفظ شود.
 4. نقش های متعدد پليس: چرا باید نيروی انتظامی هم ناظر باشــد، هم شاکی، هم قاضی و 
هم مجری؟ گيریم که یک واحد صنفی تخلفی داشت، مگر می شود یک افسر به راحتی و در 
صحنه بتواند حکم اعدام اقتصادی صادر کند؟ این وضعيت می تواند به بی عدالتی و تصميمات 

ناعادلانه منجر شود.

   در جريان رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی پان آمريکن که در شهر لیما پايتخت 
پرو در حال برگزاری است، آروين خسروی کشتی گیر ايرانی تیم آمريکا صاحب مدال 

طلا شد.
خسروی در این رقابت ها در وزن 8۲ کيلوگرم کشتی فرنگی برای آمریکا به ميدان رفت و با 
شکست یک طرفه رقبای خود از کشورهای پرو، پورتوریکو، مکزیک و آرژانتين بدون از دست 

دادن امتياز به مدال طلا رسيد.
خسروی در این رقابت ها ابتدا 9 بر صفر جسوس کاستيلو از پرو را برد، سپس با همين  نتيجه 
کوین مونتيلا از پورتوریکو را از پيش رو برداشــت. او در ادامه حریف خود از مکزیک را 9 بر 
صفر برد و در دیدار پایانی نيز 8 بر صفر والنتين ورون از آرژانتين را شکســت داد و به مدال 

طلا رسيد.

   جهانگیر کوثری با اشاره به ساخت فیلم »رگ های آبی« درباره فروغ فرخزاد گفت: 
من شخصا فيلم خود را در همان شرایط هم ســاخته ام اما قطعا در دوران جدید، هم خودم 
و هم خانم بنی اعتماد حضــور جدی تری در ميدان خواهيم داشــت. اینکه فيلم »رگ های 
آبی«  هنوز اکران نشده هم دليلش ممنوع التصویری باران است. باران کوثری امروز علاوه بر 
ممنوع التصویری، ممنوع الپوســتر و ممنوع الخروج هم هست و به همين دليل شخصا فيلم 
را به جشنواره تورنتو بردم و آنجا فيلم را اکران کردیم. با وجود همه این محدودیت ها همين 

فيلم را هم در آینده اکران خواهيم کرد.
 وی افزود: در دولت مسعود پزشــکيان تا زمانی که افراد مرتجع بخواهند دوباره به خودشان 
بيایند و مجدد در برابر ما سنگ اندازی کنند، سينما مسير خودش را پيدا خواهد کرد و باردیگر 
فرصت تنفس پيدا خواهيم کرد. کمااینکه همين امروز هم فيلمسازان مشغول کار شده اند و 

من به شدت به این شرایط خوش بين هستم.
در همين رابطه در کانال تلگرامی کلوب روزنامه نگاران این متن منتشر شد:  جهانگير کوثری 
که مدت هاســت فيلم رگ های آبی فروغ را با حمایت دولت ســاخته هم ساز مخالف زده و 

مدعيست دخترش باران،ممنوع التصویر و ممنوع پوستر است!
اولا که همين حالا فيلم عامه پسند با بازی باران در اکران آنلاین فيلمنت با مجوز ارشاد دولت 
سيزدهم در حال پخش است، ثانيا پارسال همين فيلم عامه پسند با بازی باران در سينماها با 
مجوز ارشاد دولت رئيسی پخش شد و البته با کلی تبليغ حتی ده ميليارد نفروخت، ثالثا جناب 
کوثری که بابت همين فيلم رگ های آبی فروغ مشمول حمایت فارابی بوده اند و سندش در 

سایت ارشاد موجود است.
بهتر نيست بازی تکراری ممنوعمان کرده اند را تمام کنيد و بگویيد چرا پول فارابی را که برای 
ساخت فيلم فروغ فرخزاد گرفته اید ولی حتی یک بازیگر شبيه فروغ نياورده اید و آقازاده تان 

را قرار داده اید در نقش فروغ؟؟؟

   ايســنا: امير حمزه فولادی از روســتای »توک« در چهار کيلومتری روستای متسنگ 
نيکشهر در جنوب سيستان و بلوچستان پسری اســت که از گم شدن وی حدود یک هفته 
می گذرد. مردم محلی منطقه آهوران بدون هيچ گونه امکاناتی کوه ها را یکی پس از دیگری 

در می نوردند اما از وی هيچ خبری در دست ندارند.
 کدخدا نورمحمد فولادی از معتمدان منطقه آهوران و روســتای کهيری نيکشــهر اظهار 
کرد: از روز یکشنبه بعد از تعطيلی درس مکتب مدرســه دینی، امير حمزه به همراه یکی از 
دوستانش از روستای»توک متسنگ« به سمت روســتای مجاور کهيری از دل کوه ها بدون 
اطلاع خانواده حرکت کردند که قبل از رسيدن به مقصد وی خسته می شود و یک نفر دیگر 
راه را ادامه می دهد و به روستا می رسد و اکنون ششــمين روز از این اتفاق می گذرد و هنوز 

هيچ خبری از او نيست.
 وی با اشاره به گرمای بالای ۵0 درجه که حتی ادارات سيستان و بلوچستان را تعطيل کرده 
و نبود آب و غذا در کوه افزود: بعد از گذشت چند روز نيروهای هلال احمر نيز برای جستجو 
به این منطقه اعزام شده در حال تلاش هستند ولی هيچ امکاناتی همچون سگ هایي که برای 
این کار آموزش دیده  یا بالگرد نداشــته اند و تا این لحظه تمام اقدامات بی نتيجه  بوده است و 

همچنان اثری از امير حمزه خردسال نيست.

    علی مطهری در کانال تلگرامی خود نوشت:
هر سال در چنين ایامی برخی مداحان به خيال این که وجود حضرت رقيه در کتاب نفيس 
»حماسه حسينی« استاد شــهيد آیت الله مطهری انکار شده اســت به دفاع از این موضوع 

می پردازند در حالی که معلوم است که کتاب را نخوانده اند یا در جمله استاد دقت نکرده اند.
استاد شهيد در جلد دوم این کتاب که مخصوص یادداشتهاست، داستان طفلی از اباعبدالله 
عليه السلام را که در شام بهانه پدر می گرفت و سر پدر را آوردند و همان جا وفات کرد، از جمله 
تحریفات لفظی واقعه کربلا ذکر کرده اند و در جای دیگر گفته اند برخی این داستان را در مورد 
فرزند یکی از اصحاب امام دانسته اند و اساساً درباره این که امام حسين عليه السلام دختر سه 
ساله ای به نام رقيه داشته یا نداشته اند اظهارنظری نکرده اند. لذا بهتر است مداحان گرامی به 

این موضوع دامن نزنند.

   محمد مهاجری در شبکه اجتماعی ايکس نوشت:
رفتار مردمی و خاضعانه و نيز گفتار محکم و صریح آقای پزشــکيان در چند روز اخير کاملا 
نشان داد او از مرحوم شهيد رئيسی در تواضع و مردم داری و ساده زیستی خيلی جلوتر است.

اخبار این روزهای او را که می بينيم، دندان قروچه می گيریم بعضی از ما اصولگراها.

   گزارش ايسنا درباره بازيگران محبوب ســريال های امنیتی : مجموعه تلویزیونی 
»رخنه« اوایل تيرماه با پخش قسمت سی و دوم به پایان رسيد.

عليرام نورایی یکی از هنرپيشه های این اثر که پيش از »رخنه«، مجموعه »هفت سر اژدها« 
را روی آنتن داشت، حالا با ۶ حضور در مجموعه های تلویزیونی در ژانر جاسوسی، به تنهایی 
رکورددار است. او البته در بعضی آثار مانند »هفت سر اژدها« و »محرمانه« نقش مأمور امنيتی 

و در برخی دیگر مثل »رخنه« و »سارق روح« نقش های دیگری ایفا کرده است.
بعد از نورایی، در رتبه دوم بازیگران پرتکرار این دســت آثار، عليرضا جلالی تبار و ســپيده 
خداوردی دیده می شوند که با پنج حضور در ۶ ســال اخير، چهره های آشنا در سریال های 
امنيتی به شمار می آیند و هر دو در »رخنه« بازی کردند. جلالی تبار که در این اثر نقش یک 
مأمور امنيتی را ایفا می کند، پيشتر در »محرمانه«، »سرجوخه«، »ترور خاموش« و »سارق 
روح« نيز حاضر شده بود و خداوردی که نقش یک دانشمند موشکی را بازی می کند، پيش از 
این در آثاری چون »صبح آخرین روز«، »خانه امن«، »شــاهرگ« و »ترور خاموش« حضور 

داشت.
چهارمين هنرپيشه آشنای محصولات جاسوســی تلویزیون، فرهاد قائميان است که نشان 
درجه یک هنری گرفت. او با حضور در »بازپرس«، »گاندو«، »ترور« و »محرمانه« کارنامه ای 

پروپيمان در این آثار دارد؛ هرچند در سریال »رخنه« شاهد حضور او نبودیم.
رحيم نوروزی، جعفر دهقان، آرش آصفی، سوگل طهماسبی و کمند اميرسليمانی پنج بازیگر 
دیگری نيز که پيش از این تجربه سه حضور در این قبيل ســریال ها را داشتند، در »رخنه« 

مقابل دوربين نرفتند.

۲3 تيرماه 1343. از همان سال ها فاش 
نشدن سوالات کنکور دغدغه بزرگی بوده. 
کيهان تيتر زده که سوالات کنکور در یک 
چاپخانه مخفی چاپ شــده است. عکسی 
هم کار شــده از اردویی که براي رانندگان 
و کارگران شرکت واحد در منظریه برقرار 
شده است. صفحات را ورق می زنم  به دنبال 
سوژه ای که براي امروز ما هم جالب باشد. 
در صفحه هفت گزارشی نوشته شده درباره 
حفاری های غيرمجاز برای اشيای تاریخی 
در گرمــی آذربایجان و این که ســر یک 
مجسمه سوفالی قوچ به مبلغ 3800 تومان 
فروخته شده اســت. در خبری کوتاه هم 
ذکر شده که کارگران کارخانه زاینده رود 
اصفهان در اعتراض به تعطيلی این کارخانه 
اعتصاب کرده اند. امير احتشام زاده قهرمان 
مســابقات پينگ پونگ در سوئيس شده و 
پيشنهاد باشــگاه اکيپ هارلم  برای عقد 
قرارداد 30 هزار دلاری را رد کرده است چرا 
که گفته می خواهم به ایران بازگردم. هوای 
دزفول امــروز صبح به ۵3 درجه رســيده 
است. در ادامه غائله جنایت روی سد دز که 
شماره قبل برایتان نقل کردم این بار خواهر 
مهندس ویلسن پورصيادی به دفتر کيهان 
آمده و گفته که این داستان ها را قبول ندارم 
و برادرم قربانی یک  نقشــه جنایت دقيق 

شده است. اما داستان عجيب تر این جاست 
که مردی به نام اصغر ســالم بر اثر سرطان 
خون می ميــرد و در مجلــس ختمش دو 
خواهر متوجه می شــوند که سيزده سال 
به شکل همزمان همســر اصغرآقا بوده اند 
بدون آنکه از حضور دیگری خبر داشــته 
باشند. اصغر ســالم چهارده سال پيش با 
فاطمه ازدواج می کند اما پنهاني به خواهر 
کوچک او یعنی زهرا )که رابطه خصمانه ای 
هم با فاطمه داشــته( عشق می ورزد و بعد 
در ســفری که زهرا به مشهد داشته او هم 
خودش را می رساند و به دروغ به او می گوید 
که از فاطمه طلاق گرفته و همان جا زهرا را 
در محضری دورافتاده عقد می کند و براي 
او در رستم آباد تهران خانه ای مهيا می کند 
و سيزده سال به شــکل مخفيانه )و البته 
غيرقانونی( شوهر هر دو خواهر بوده است 
تا این که در مرگش دو خواهر به ماجرا پی 
می برند!   اصغر آقــا از فاطمه دو فرزند و از 
زهرا ۵ فرزند دارد و هردو گروه خواســتار 
دریافت ارثيه  شــده اند و دعوا بالا گرفته 
است. آقای نصرالله پيکان هم از متخصصين 
بيمارستان مهر برای عمل جراحی شکم او و 
نجات دادن جانش تشکر کرده است. کاباره 
شــکوفه نو هم آگهی داده و از برنامه های 
جدیدش گفته. از جمله کنســرت ویگن و 

حضور سمر و قمر دو دخترخانم متخصص 
حرکات موزون از لبنــان و آدم های دیگر. 
دو قلــو از چهارقلوهای والدین کهنســال 
اردبيلی هم فوت کردند. خبرش را در هفته 

پيش ذکر کرده بودیم. 
  ۲4 تيرماه 1343 . خبر مهم مربوط به 
شوروی اســت. برژنف به دبيرکلی حزب 
کمونيست شوروی رســيده است . پليس 
هم اعلام کرده که به شــدت با رانندگان 
مست مقابله خواهد شد. مرد ۲۵ ساله ای 
در کرمانشاه مورد عمل جراحی قرار گرفته 
و یک رحم و دو تخمــدان از بدن او خارج 
کرده اند و خبرنــگار کيهان اصرار دارد که 
او یک مرد کامل بوده اســت. رســتمعلی 
قهرمانی راننده تاکسی که مسافری چادری  
به نام افســر را به تپه های ونک برده تا به 
زور به او تجاوز کند توسط پليس دستگير 
شده اســت. ایران اعلام کرده که در هند 
پالایشگاه می سازد و بالاخره پس از اکران 
فيلم های مشهوری مثل شــکوه علفزار و 
وست ساید استوری و یوزپلنگ،  قرار است 
به زودی فيلم ریوبراوو هم اکران شــود و 
آگهی اش در صفحه یازده درج شده. فعلا 
فقط در یک سينما:  ســينما تاج. عاشقان 
ســينمای کلاســيک چه روزگار خوشی 

داشته اند. 

اصغرآقا ، زرنگ دوران 
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یک شرکت خصوصی بنا دارد تا برند مزدا را مجدد به ایران 
بیاورد. سه مدل مزدا بنزینی، هیبریدی و برقی قرار است 
در بند محصولات این شرکت قرار بگیرد. طبق اعلام آفتاب 
خودرو، در فاز اول عرضه، دو مدل مزدا 3 و مزدا CX30 در 
دستور کار قرار گرفته اند. برنامه ریزی شده است که اولین 
عرضه با تیراژ 400 دســتگاه و احتمالًا با مدل 2024 در 
اواخر شهریور ماه سال جاری انجام شود. این شرکت برای 
سال اول فعالیت خود تعیین کرده و قصد دارد نزدیک به 

3000 دستگاه مزدا را وارد بازار ایران کند.
   تاریخچه مزدا در ایران

در دهه 70 بازار خودروهای ایران شــاهد حضور یکی از 
برندهای معتبر بین المللی بود کــه در دو نوع خودروی 
سدان و وانت وارد بازار شــد و توانست جایگاه خوبی را در 
بین مشتریان ایرانی پیدا کند. مزدا ۹2۹ اولین خودرویی 
بود که به صورت کوپه طراحی شــده بود و به بازار ایران 
عرضه شد و مشتریان خوبی را نیز پیدا کرد. اوج حضور مزدا 
در ایران مربوط به مزدا 3 است که مجدد وعده حضورش در 

ایران داده شده است.
   مشخصات مزدا 3 وارداتی چیست؟

طبق اعلام شــرکتی که قرار اســت مــزدا3 را مجدد به 
ایران بیاورد، تعداد 200 دستگاه مزدا 3 سدان برای بازار 
ایران خریداری شده اســت و تعداد بیشتری نیز به زودی 
خریداری خواهد شد. مزدا 3 ســدان دارای طول، عرض 
و ارتفاعی بــه ترتیب برابر با 4۶۶0، 202۸ )با احتســاب 
آینه هــا( و ۱400 میلی متر و فاصله محــوری آن 272۵ 
میلی متر است. حجم صندوق این خودرو 4۵0 لیتر اعلام 
شده است.در بخش کابین نیز سبک طراحی بسیار جذابی 

را می بینیم که تا حدی راننده محور اســت و به قرینگی 
نیز پایبند نیســت. از جمله امکانات ایمنی و رفاهی مزدا 
3 وارداتی می تــوان به مانیتور، تهویــه اتومات دوکاناله، 
اپل کارپلی و اندروید اتو، رادار اختصاصی مزدا،  سیســتم 
کنترل پایداری و کشــش، کروز کنتــرل، تریم چرمی، 
ترمز پارک برقی، شیفتر روی فرمان، شارژر وایرلس، آینه 
الکتروکرومیک، ۶ اسپیکر، ورود و استارت بدون کلیدرادار 
نقطه کور، رادار هشــدار ترافیک روبه رو، سیستم پایش 
سطح هوشیاری راننده، ۶ عدد کیسه هوا، رادار تابلو خوان، 
سنسور پایش فشار باد تایرها، رادار بین خطوط، سیستم 
کمکی شروع حرکت در ســربالایی و کمکی حرکت در 
سراشیبی و… اشاره کرد. مزدا 3 جدید با موتور موتور 2 
لیتری تنفس طبیعی وارد بازار ایران می شود. این موتور 
از سری اسکای اکتیو X مزدا به شمار می رود. این موتور 
دارای توان تولید ۱۸۶ اسب بخار و 240 نیوتن متر گشتاور 

است و از یک گیربکس ۶ سرعته اتوماتیک بهره می برد.
30-CX مشخصات مزدا    

مزدا CX30 نیز دیگر وارداتی وعده داده شده است. مزدا 
CX30 دارای 43۹۵ میلی متر طول، ۱7۹۵ میلی متر 
عرض، ۱۵40 میلی متر ارتفاع و 2۶۵۵ میلی متر فاصله 
بین دو محور اســت.در بخش کابین نیز همان ســبک 
راننده محور و غیر قرینه را شاهد هستیم که تریم چرمی 
به همراه دوخت های قرمــز و قطعات دکوراتیو کرومی، 
جذابیتی خوبی را همراه باهم برای این خودرو به ارمغان 
 30-CX آورده اند. از جمله امکانات ایمنی و رفاهی مزدا
 LED می توان به مواردی همچون چراغ هــای جلوی
تطبیقی، کروز کنترل، رادار هشدار خروج از خط، رادار 
حفظ حرکت بین خطوط، رادار نقطه کور، ترمز هوشمند 
جلو و عقب، رادار هشدار برخورد از جلو و عقب، سیستم 
ترمز اضطراری در برخورد از جلو و عقب، سیستم پایش 
سطح هوشیاری راننده، سیســتم صوتی Bose با ۱2 
اســپیکر، مانیتور ۸ اینچی، صندوق بار برقی، شــارژر 
وایرلس، هدآپ دیســپلی، اندروید اتــو و اپل کارپلی، 
ســانروف، دوربین 3۶0 درجه، صندلــی راننده برقی، 
7 کیسه هوا، سیستم کنترل پایداری و کنترل کشش 

و… اشاره کرد.

گاراژ

بازگشت افسانه ای فورد کاپری 
به ماشین قدیمی با پیشرانه الکتریکی سلام کنید

در حالی که مدل اصلی این خودرو با نام یورو موستانگ به 
بازار عرضه شد، معادل امروزی آن یک شاسی بلند برقی 
کاملا متفاوت اســت. به فورد کاپری جدید سلام کنید 
که دارای تغییرات چشــمگیر نسبت به کوپه فست بک 
همنام فروخته شده بین اواخر دهه ۱۹۶0 و اواسط دهه 
۱۹۸0 اســت. به گزارش موتور ۱، در واقع فورد کاپری 
جدید به سبک کوپه از فورد اکسپلورر کاملا برقی مشتق 
شده است که در اروپا فروخته می شود. هر دو با استفاده 
از پلتفرم MEB گروه فولکس واگن ســاخته شده اند، 
 ۵.ID بنابراین می توانید کاپری را معادل فولکس واگن
در نظر بگیرید در حالی که اکسپلورر یک فولکس واگن 
ID.4  دوباره طراحی شده است. این مدل بسیار متفاوت 
از کاپری اصلی قدیمی اســت )یک فورد واقعی از نظر 
مکانیکی که با مدل کورتینا مرتبط بود.( این خودرو تا 
حدودی کوپه است زیرا طراحی سقف آن تقریبا مسطح 
است، به طوری که وقتی از اطراف به آن نگاه می کنیم، 
خودرو شبیه یک سدان مرتفع شــده به نظر می رسد. 
این ما را به یاد شــکل و ظاهر عجیب شاسی بلند سدان 
مرسدس-میباخ در سال 20۱۸ می اندازد، اما بدون شک 
روی این خودرو بهتر کار شده است. این در حالی است 
که به باور بسیاری از فعالان بازار خودرو، شکل و استایل 
آن به اندازه خودروهای همنام که ســال گذشته عرضه 

شدند، مطلوب نیست.
    مشخصات ظاهری فورد جدید

کاپری جدید ۱۸2/4 اینچ )4۶3/2 ســانتی متر( طول، 
73/7 اینچ )۱۸7/۱۹ ســانتی متر( عــرض و ۶4 اینچ 
)۱۶2/۵۶ سانتی متر( ارتفاع دارد و فاصله بین دو محور 
آن ۱0۹ اینچ )27۶/۸۶ سانتی متر( است. جای تعجب 
 ۵.ID نیســت که ابعاد آن تقریبا با ابعاد فولکس واگن

مطابقت دارد. فورد قصد دارد این شاسی بلند برقی را با 
چرخ های استاندارد ۱۹ اینچی )4۸ سانتی متر( به فروش 
برساند  اما مجموعه های بزرگتر 20 و 2۱ اینچی )۵0 و ۵3 

سانتی متر( نیز در دسترس خواهند بود.
   مشخصات فنی فورد کاپری

نســخه پایه این خودرو دارای طرح بندی دیفرانســیل 
عقب با یک موتــور برقی به قدرت 2۸2 اســب بخار و 
گشتاور 402 پوند فوت )۵4۵ نیوتن-متر( خواهد بود. 
این خودرو قدرت کافی برای رسیدن به سرعت صفر تا 
۱00 کیلومتر در ساعت در ۶/4 ثانیه و حداکثر سرعت 
فقط ۱۱۹ مایل در ساعت )۱۹۱ کیلومتر در ساعت( را 

دارد. فورد روزگاری مدل های کاپری سریعتری عرضه 
می کرد و این مشخصات فنی می تواند عاشقان مدل های 
قدیمی فورد را ناامید کند.یک پک باتری لیتیوم-یون 
نیکل- منگنز- کبالت با توان 77 کیلووات ساعت توسط 
بلو اوال   روی این خودرو نصب شده   که برای 3۹0 مایل 
)۶27 کیلومتر( رانندگی بر اساس تست استاندارد جهانی

WLTP  مناسب اســت. پس از اتمام شارژ، حدود 2۸ 
دقیقه طول می کشد تا باتری را از ۱0 تا ۸0 درصد در یک 

ایستگاه شارژ ۱3۵ کیلوواتی پر کنید.
   امکانات رفاهی و ایمنی خودرو

این شاسی بلند برقی تا حد زیادی کابین مشابه اکسپلورر 
معمولی دارد. همچنین صفحه نمایش لمســی ۱4/۶ 
اینچی عمودی مشابه اکســپلورر دارد که به سمت بالا 
و پایین حرکت می کند تا محفظه مخفی واقع در پشت 
آن آشکار شود.0/۵۶ متر مکعب فضا در صندوق پشت 
صندلی ها وجود دارد. اگر صندلی ها را تا کنید ظرفیت 
صندوق به ۱/۵متر مکعب می رســد. این اعداد در واقع 
از اکســپلورر که 0/4۵ متر مکعــب در حالت بالا بودن 
صندلی های ردیــف عقب و ۱/3۹ متــر مکعب پس از 
پایین کشیدن ردیف عقب دارد، پیشی می گیرد. تفاوت 
شــگفت انگیز احتمالا از این واقعیت ناشی می شود که 
کاپری با وجود داشتن فاصله بین دو محور یکسان، حدود 

۶/۵ اینچ )۱۶/۵ سانتی متر( طویل تر از اکسپلورر است.
   قیمت فورد کاپری الکتریکی

مانند اکسپلورر، کاپری بازسازی شده قرار است در کلن 
آلمان مونتاژ شود. قیمت محلی این خودرو از ۵۱۹۵0 
یورو )۵۶۱۸0 دلار( برای مدل دیفرانسیل عقب شروع 
می شود. بنابراین 24۵0 یورو )2۶۵0 دلار( از مدل پایه 

اکسپلورر گران تر است.

جانشین رنو ساندرو به بازار می آید
خودروساز رومانیایی داچیا که تحت مالکیت رنو قرار دارد، به دنبال این است تا یک 
خودروی کاملًا جدید را به عنوان جانشین داچیا/رنو ساندرو روانه بازار کند. ساندرو 
جزو محصولات شناخته شده رنو در ایران است که به عنوان نسخه هاچ بک جذاب تر 
ال ۹0 به بازار کشور راه پیدا کرده بود. در اخبار خودرو، برخی جزئیات از این خودروی 
جانشین رنو ساندرو، افشا شده اســت؛ مثلًا اینکه در کلاس کراس اوور های ساب 
کامپکت قرار می گیرد و عرضه آن در سال 2027 هدف گذاری شده است. به گزارش 
کارنا، شــنیده ها حکایت از این دارند که خودروی جدید داچیا قرار است جایگزین 
نسخه استپ-وی داچیا ساندرو شود. ساندرو استپ-وی بین محصولات موفق داچیا 
جا می گیرد و در واقع دو سوم کل فروش ساندرو را به خود اختصاص داده است. این 
نسخه با ارتفاع بالاتر شکل و شمایلی شبیه   کراس اوور ها دارد، ولی از آنجا که کماکان 
در دسته هاچ بک ها جا می گیرد، نمی تواند مستقیماً با کراس اوور های ساب کامپکت 
بازار اروپا رقابت کند. به نظر می رسد زیرمجموعه رنو هم قصد دارد با عرضه یک کراس 
جمع و جور جدید، این خلأ را پر کند.نسل سوم داچیا داستر یا همان رنو داستر مدل 
2024 هم کراس اوور ساب کامپکت به حساب می آید، اما از آنجا که اندازه آن به میزان 
محسوسی افزایش پیدا کرده است، امکان عرضه یک کراس اوور این چنینی دیگر با 
ابعاد کوچک تر وجود خواهد داشت. داستر 4343 میلی متر طول دارد، ولی فضا برای 
یک شاسی بلند کوچک تر با طول کمتر )مثلًا 4۱۵0 میلی متر( مهیا است. باید ذکر 
کرد که داچیا علاوه بر این ها عرضه یک شاســی بلند بزرگ تر با نام بیگستر در سال 

202۵ را رسماً در دستور کار خود قرار داده است.

اولین موتورسیکلت گازسوز جهان
برند هندی باجاج، که برای ما یک برند محبوب و دوست داشتنی است، به تازگی 
اولین موتورسیکلت جهان با سوخت CNG را معرفی کرده است.به گزارش اسب 
بخار، موتورسیکلت هند بزرگ ترین بازار موتورسیکلت در جهان است. اکنون در 
زمانی که در برخی از کشورها قیمت های سوخت نوسان پذیر است، برند باجاج 
اقدام جسورانه  ای انجام داده و اولین موتورسیکلت جهان که با سوخت سی ان جی 
کار می کند را معرفی کرده است.باجاج مدعی است که موتورسواران می توانند 
هزینه های عملیاتی خــود را تا ۵0درصد با مــدل Freedom کاهش دهند. 
این موتورسیکلت با قیمت پایه ۱/3۱7دلار عرضه می شود و هنگام استفاده از 
سی ان جی، موتور ۱2۵ سی سی ۹/3 اسب بخاری آن، Freedom را تا سرعت 
۸0 کیلومتر بر ساعت پیش می برد. همچنین با باک 2 کیلوگرمی۱2/۵ لیتری 
سی ان جی که زیر صندلی قرار دارد، دارای برد 200 کیلومتر با یک بار سوخت 
گیری خواهد بود. مشــکل بعضی افراد با ســی ان جی، دسترسی به آن و زمان 
انتظار برای پر کردن باک است. برای مقابله با این مسئله، باجاج Freedom را 
با یک باک 2 لیتری بنزین کمکی مجهز کرده است تا موتورسواران بتوانند در 
صورت نیاز، به آن سوییچ کنند. هنگام استفاده از بنزین، سرعت حداکثر موتور 
کمی بیش تر خواهد شد، یعنی ۹۵ کیلومتر بر ساعت، اما برد آن به حدود ۱30 

کیلومتر کاهش می یابد.

ریزش سنگین قیمت خودروها در بازار

نمایشــگاه داران معتقدند: بازار کنونی خودرو تقریبا قفل اســت، خرید و فروش 
چشمگیری در بازار رخ نمی دهد و مردم در انتظار ثبات بازار هستند. دراین شرایط 
تغییر دولت هم بر رکود بازار و ریزش قیمت ها دامن زده است. آن طور که گزارش ها 
نشان می دهد، طی 24 ساعت گذشته پراید SE ۱۵۱ مدل ۱403 در بازار خودرو به 
قیمت 34۵ میلیون تومان و پراید SE ۱۵۱ مدل ۱402 نیز به قیمت 32۵ میلیون 
تومان به فروش می رفت.در این میان، قیمت پژو 20۶ تیپ 3 پانوراما مدل ۱402 
در بازار ۶4۵ میلیون تومان قیمت خورده اســت. پژو 207 دنده ای مدل ۱403 اما 
7۶0 میلیون تومان به فروش رفت. این در حالی است که پژو 207 پانوراما اتوماتیک 
TU۵P مدل ۱403 یک میلیارد و 20 میلیون تومان به فروش رفت. پژو 207 تیپ ۵ 
ELX- مدل ۱402 نیز بدون تغییر، ۶۶0 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما پژوپارس

TU۵ مدل ۱402 به قیمت ۸۱0 میلیون تومان رسید. پژوپارس LX مدل ۱402 هم 
۸40 میلیون تومان قیمت پیدا کرد.بنا به این گزارش، تارا اتوماتیک V2 مدل ۱403 
در بازار به قیمت ۹40 میلیون تومان و تارا دنده ای V۱ مدل ۱403 نیز 770 میلیون 
تومان قیمت خورده است.گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد در طول 24 ساعت 
گذشته دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱403 یک میلیارد و 30 میلیون تومان 
قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱402 هم یک میلیارد تومان 
قیمت خورده است.راناپلاس مدل ۱403 نیز ۶2۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. 
 S راناپلاس مدل ۱402 در بازار ۵۸۵ میلیون تومان به فروش رفت. همچنین ساینا
دنده ای دوگانه سوز مدل ۱403 در بازار 44۵ میلیون تومان و ساینا S دنده ای بنزینی 
 EF7 مدل ۱402 هم 4۱0 میلیون تومان قیمت خورده است. اما سمند سورن پلاس
دوگانه سوز مدل ۱403 در بازار 7۸۵ میلیون تومان فروخته شد.شاهین G اتومات 
 GX L مدل ۱403 هم ۸30 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. همچنین کوییک CVT

دنده ای مدل ۱403 به قیمت 42۵ میلیون تومان به فروش رفت.

آخرین آمار واردات خودرو چقدر است؟
 رئیس کل گمرک خبر داد، از ابتدای ســال جاری تا 20 تیر ۱403، تعداد ۸2۵7 
دستگاه خودروی سواری از گمرکات ترخیص قطعی و وارد کشور شده است. آخرین 
آمار گمرک ایران از واردات و ترخیص خودرو نشان می دهد که از ابتدای سال تا 20 
تیر ماه ۸2۵7 خودرو به ارزش ۱۶۵ میلیون دلار ترخیص شده و ۵200 خودرو نیز 
در مرحله نهایی تشریفات ترخیص قرار دارد. ارزش این تعداد خودرو سواری نو که از 
گمرکات کشور ترخیص قطعی شده، ۱۶۵ میلیون دلار است.سال گذشته در همین 
مدت تنها 277 دستگاه خودرو به ارزش ۸/3میلیون دلار وارد کشور و از گمرکات 
ترخیص قطعی شد. همچنین در حال حاضر ۵200 دستگاه خودرو دیگر به ارزش 

۹0 میلیون دلار در مرحله نهایی تشریفات ترخیص است.

دندهمعکوس 

 دو چرخ

 نیش ترمز

داشبورد 

مزدا 3 و مزدا CX30 قرار است توسط بخش خصوصی وارد شوند

ورود      مجدد   مزدا      به   ایران

صبر خریداران موجب کاهش 
قیمت خودرو می شود؟

 در روزهای پایانی عمر دولت سیزدهم، وزیر صمت در حالی به مردم وعده 
افزایش عرضه و بهبود بازار خودرو را می دهد که از نگاه تحلیلگران صنعت 
خودرو، تامل برای خرید خودرو، نیازمند منطق و برنامه ریزی دقیق سیاست 
گذاران صنعت خودرو و از ســویی ثبات اقتصادی است؛ نبود شرایطی که 
مدت هاست موجب مشــکلات جدی برای خریداران واقعی و موانعی برای 
تولید خودروسازان شــده اســت.صنعت خودرو در حال حاضر وضعیتی 
دارد که صاحبان صنایع خودروسازی ایران از پایین بودن قیمت می نالند 
و مشتریان از بالا بودن قیمت آن. شــرایط این صنعت به گونه ای است که 
بعد از دهه ها فعالیت، به نظر می رسد همچنان خودروسازان داخلی از توان 
رقابت چندانی با بازار دنیا برخوردار نیستند.این وضعیت در حالی است که 
مجموعه  صنعت خودرو و بازار آن همواره جزو یکی از مهمترین موضوعات 
دولت ها بوده و به عنوان یک صنعت راهبردی و پیشــران، تصمیم گیری و 
سیاست گذاری بسیاری برای آن ترسیم شده اســت با این وجود و با تمام 
تدبیرها بازار خودرو طی یکســال اخیر در رکودی جدی به ســر می برد و 
خودروسازان نیز از وضعیت نگران کننده نقدینگی برای تولید گلایه دارند 
شــرایطی که بر اســاس آمارها موجب افت تولید خودروسازان در 3 ماهه 
ابتدای امسال شده است.در چنین شرایطی وزیر صمت دولت سیزدهم در 
کنار هدف گذاری برای افزایش تولید خودروسازان در سال جاری، به مردم 
توصیه می کند که برای خرید خودرو دست نگه دارند و در آینده نزدیک با 
افزایش عرضه و کاهش قیمت ها فروش اقساطی به سبد فروش خودروسازان 
خواهد آمد.اما یک کارشــناس و تحلیلگر صنعت خودرو در واکنش به این 
اظهارات اخیر وزیر صمت بیان کــرد: افزایش تولید خودرو زمانی منجر به 
کاهش قیمت می شــود که بازار خودرو متاثر از نوسان قیمت دلار نباشد و 
خودروســازان نیز بدون چالش های پولی و ارزی در حال تولید و عرضه به 
بازار باشــند.امرالله امینی، در گفت وگو با پرشین خودرو، با اشاره به تداوم 
بازار سرمایه ای خودرو و تمایل بسیاری از متقاضیان برای سرمایه گذاری در 
این بازار، تاکید کرد: اگر چه وزیر صمت وعده افزایش تولید خودرو به یک 
میلیون و 700 هزار دستگاه در سال جاری را می دهد اما نکته مهم این است 
که مشکلات بازار خودرو از سمت عرضه نیست که با افزایش عرضه حل شود 
بلکه چالش  جدی امروز بازار خودرو بیش از همه از سوی تقاضاست.به گفته 
وی، آنچه که امروز موجب افزایش قیمت ها در بازار خودرو شده است حجم 
وسیعی از دلالانی است که به عنوان متقاضی وارد این بازار شدند و بدون نگاه 
مصرفی در این بازار صرفا به دنبال ســود ناشی از اختلاف قیمت کارخانه و 
بازار هستند که با هر اتفاق سیاسی و تبعات ارزی آن بر بازار خودرو و اقتصاد 
آن تاثیر گذار است، بنابراین با توجه به ترســیم چشم اندازی که از سوی 
کارشناســان در خصوص آینده قیمت ارز ارائه می شود همچنان به دنبال 
سرمایه گذاری در بازار خودرو هستند.این کارشناس صنعت خودرو در ادامه 
به چالش تامین نقدینگی به عنوان مســئله ای مهم در تولید خودروسازان 
پرداخت و اظهار داشت: در شرایطی که خودروســازان عنوان می کنند با 
فشارهای شدید مالی و تامین قطعه روبه رو هستند آیا خودروسازان امکان 
تحقق برنامه تولیــدی وزارت صمت را خواهند داشــت؟امینی با تاکید بر 
اینکه دولت به جای وعده دادن به مردم، باید برنامه مشــخصی برای این 
صنعت داشــته و چالش ها را برطرف کند، افزود: متاســفانه پیش بینی ها 
حاکی از تاثیر مشکلات مالی و ارزی خودروسازان بر بازگشت خودروهای 
ناقص به خط تولید خودروسازان دارد شرایطی که گویای آن است که تولید 
خودرو در کشور با مشکلات عدیده ای روبه رو است و علاوه بر خودروسازان، 
تامین کنندگان قطعات خودرو هم در این شرایط به دلیل تاخیر در پرداخت 
مطالبات با مشکلات جدی مالی دست و پنجه نرم می کنند.وی در عین حال 
بر لزوم مدیریت هزینه تولید در صنعت خودرو تاکید کرد و گفت: البته این 
امر نیازمند بازنگری در پتانسیل های داخلی و تجدیدنظر در ساختارهاست، 
حرکتی که هم در رفع مسائل تولید و تیراژ و هزینه ها تاثیرگذار است و هم 

موجب امیدواری مشتریان خواهد شد.
این تحلیلگر صنعت خودرو در ادامه خواستار تغییر نگاه دولت چهاردهم به 
صنعت خودرو شد و افزود: دولت باید به صنعت خودرو، به عنوان یک صنعت 
استراتژیک و مادر نگاه کند اما متاسفانه هم در بحث تولید داخل و هم در 
خصوص واردات، عمده نگاه ها به درآمد حاصل از این تولید و واردات است.

امینی تصریح کرد: دولت ها باید به صنعت خودرو نگاه توســعه ای داشته 
باشند تا هر نوســانی در نرخ ارز و یا هرگونه تلاطم اقتصادی قیمت خودرو 

را چندین برابر نکند.

لاچ
مک

نی

گاراژ

 وب گردی

پرشین خودرو نوشت: خودرو کیا EV۵ یک محصول تمام برقی 
اســت که از یک موتور الکتریکی به قدرت 2۱7 اسب بخار بهره 
می برد و نوع باتری این خودرو لیتیوم یون اســت و ظرفیت آن 
 EV۵ ۶4/2 کیلووات ساعت است.سیستم انتقال قدرت در کیا
از نوع سنکرون آهنربای دائم اســت و سیستم تعلیق جلو مک 
فرسون و سیســتم تعلیق عقب مستقل چند نقطه ای است. این 
خودرو از سیستم فرمان برقی MDPS برخوردار شده است. وزن 
خالص خودرو ۱۸70 کیلوگرم و ظرفیت صندوق عقب 3۹2 لیتر 
است.طول، عرض و ارتفاع کیا EV۵ به ترتیب 4۶۱۵، ۱۸7۵ و 
۱7۱۵ میلی متر است و فاصله بین دو محور در این خودرو 27۵0 
میلی متر است و حداقل فاصله از زمین نیز ۱7۵ میلی متر است. 

در خصوص مشــخصات بیرونی خودرو برقی کیا EV۵ می توان 
به آینه های جانبی همرنگ بدنه، سنســور نور)اتولایت(، جمع 
شوندگی آینه های جانبی به صورت برقی، چراغ راهنما بر روی 
آینه ها، سپرهای جلو و عقب با رنگ دو پوششه و متفاوت از بدنه، 
رینگ چرخ آلومینیومی ۱۸ اینچی، چرخ زاپاس با رینگ فولادی، 
جلو پنجره مشبک کروم، چراغ مه شــکن عقب، باربند سقفی، 
 ،LED چراغ های عقب از نوع یکپارچه ،LED چراغ های جلو از نوع
چراغ های LED روز، چراغ های مه شکن جلو از نوع LED، در های 
خودرو با نوارهای کروم تزئینی و سانروف برقی اشاره کرد.سیستم 
ضد سرقت، سیستم کنترل پایداری در سربالایی، سیستم هشدار 
ترمز اضطراری، سیستم مدیریت پایداری خودرو، سیستم کمکی 

ترمز فشار مضاعف، قفل و مهارکننده صندلی کودک، کیسه هوای 
راننده و سرنشین جلو و جانبی-پرده ای، سیستم ترمز ضد قفل، 
برنامه پایداری الکترونیکی، سیستم مانیتورینگ فشار باد تایر، 
سیستم ورود بدون کلید، و سیستم کمکی پارک عقب از جمله 
مشخصات ایمنی در این خودرو است. مشــخصات فضا و تریم 
داخلی در کیا EV۵ شامل کروز کنترل اتوماتیک، دوربین دنده 
عقب، صفحه نمایش ۱2/3 اینچی، نویگیشن، فرمان تلسکوپی 
قابل تنظیم، سیستم تهویه مطبوع دســتی، شیشه بالابر های 
برقی، کنترل صوتی بر روی فرمان، پورت شارژر، اتصال چندگانه 
به صورت بلوتوث، تنظیم ارتفاع صندلی راننده، اســتارت موتور 

دکمه ای و استارت موتور از راه دور)ریموت( می شود.

کیا برقی به بازار ایران آمد
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زمان فروش ارز اربعین مشخص شد
فروش ارز به زائرین متقاضی اربعین حسینی، حداکثر به مبلغ 

200 هزار دینار عراق، به هر زائر به نرخ فروش اسکناس 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران )ETS( خواهد بود. بانک 

مرکزی دستورالعمل ترتیبات تامین و عرضه ارز دینار به 
زائرین اربعین حسینی )ع( در سال ۱۴0۳ را به هفت بانک 

عامل ملی ایران، تجارت، صادرات ایران، ملت، پست بانک، 
پارسیان و سپه ابلاغ کرد. دریافت هرگونه کارمزد و یا هزینه 
از متقاضی به جزء معادل ریالی ارز مورد تقاضا بر اساس نرخ 
مرکز مبادله، ممنوع است. در خصوص زائرین بین پنج تا ۱۵ 

سال باید اصل شناسنامه به جای کارت ملی ارائه شود.

اعلام تعداد خانوارهایی که قبض رایگان برق دریافت کردند
قبوض برق ۹00 هزار مشترک که معادل ۱۱ درصد از مشترکان خانگی 

می شود، کاملًا رایگان شده است. مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی 
صنعت برق گفت تاکنون 8/۵میلیون مشترک برق که مصرف برق خود 

را نسبت به دوره مشابه پارسال کاهش دادند، مشمول دریافت پاداش 
صرفه جویی شدند. به گفته او بر اساس پایش نهایی صورت گرفته از 

2۵ میلیون قبوض برق قرائت شده، ۳۴ درصد از مشترکان یعنی بیش 
از 8 و نیم میلیون مشترک برق تاکنون دریافت مشمول پاداش شده اند.  

مدیرعامل شرکت توانیر گفت امسال با اجرای پویش با انرژی و ارائه 
جوایز ارزنده از جمله ۳00 خودرو، به مشترکانی که مصارف خود را 

کاهش دادند پاداش صرفه جویی پرداخت می شود.
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هزا 7900 بازار طلای تهران یک هفته تعطیل شد60
بازار طلای تهران همزمان با ایام سوگواری یک هفته تعطیل 

است. محمود شریبانی نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران از تعطیلی یک هفته ای بازار طلای تهران به مناسبت 
ایام سوگواری  سید و سالار شهیدان طبق سنوات گذشته 

خبر داد. محمود شربیانی در رابطه با تعطیلی بازار طلا تهران 
گفت اصناف بازار تهران از جمله صنف طلا و جواهر این 

بازار هر ساله طبق یک سنت دیرینه در ایام سوگواری سید و 
سالار شهیدان شش روز از دهه اول محرم را تعطیل می کنند. 

یعنی این هفته روز شنبه 2۳ تیر تا روز پنجشنبه 28 تیرماه 
تعطیل و عزادار سرور آزادگان جهان خواهند بود.

میزان مصرف برق خانگی اعلام شد
در تابستان حدود ٦٠ درصد از تقاضای برق تولیدی در کشور 
به مصرف بخش خانگی اختصاص دارد. محسن ذبیحی معاون 

هماهنگی توزیع شرکت توانیر  با اشاره به نصاب بی سابقه مصرف 
برق روز گذشته که برای پنجمین بار به میزان ٧٧ هزار و ٥١٤ 

مگاوات شکسته شد گفت این میزان نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته 8/۳درصد رشد را نشان می دهد که عدد بزرگی است. 

به گفته ذبیحی این رکوردشکنی مصرف برق به دلیل افزایش دما 
است و تداوم گرما باعث افزایش مصرف برق می شود. نزدیک به 

٦٠ درصد مصرف برق در بخش خانگی اتفاق می افتد و در این 
میان وسایل سرمایشی بیشترین مصرف را دارند.

هفته گذشــته برای خريداران رمــزارز، اوضــاع چندان 
باب میلشان نبود. مثلا بیت کوين روز جمعه کمتر از 58 هزار 
دلار قیمت داشت. مشهورترين ارزديجیتال جهان، طی هفت 
روز تنها 3/8درصد افزايش قیمت را تجربه کرد. خريداران 
بیت کوين در همین يک ماه گذشته 17 درصد ضرر کرده اند و 
در طی سه ماه گذشته هم بیش از 19 درصد از ارزش سرمايه 
خود را از دســت دادند. البته بیت کوين طی يک سال اخیر 

رشدی نزديک به 85 درصد داشته است. 
داگ ويف هت که رنک 41 را دارد اما در ماه های اخیر دارای 
شهرت نسبتا زيادی شده، در طول يک هفته بیشترين ريزش 
قیمت را داشته است. اين رمز ارز که ارزش آن يک دلار و 57 
سنت است، در طول هفت روز بیش از 11 درصد ارزان شده 
و يک ماه اخیر هم نزديک به 44 درصد به خريداران ضرر زده 
است. حتی در سه ماه گذشته هم داگ ويف هت ناامیدکننده 
ظاهر شده بود و نزديک به 50 درصد از ارزشش را از دست 
داد. اما در نهايت بازدهی يک ساله چنین رمزارزی که چندان 

هم جدی گرفته نمی شود، بیش از 843 درصد بوده است.
ايمیوتبل هم در بیــن رمزارزهايی قــرار دارد که در هفته 
گذشته خريداران را ناامید کرد. خريداران اين ارزديجیتال 
طی يک هفته 2/5درصد ضرر کردند. در طول يک ماهی که 
گذشت ايمیوتبل بیش از 34  درصد کاهش قیمت داشته 
و در سه ماه 52/2درصد به جیب خريداران ضرر زده است. 
البته بازدهــی چنین رمزارزی با رنــک جهانی 42 بیش از 

75 درصد است و اين روزها با قیمت يک دلار و 258 سنت 
فروخته می شود. 

پپه باوجود اينکه از ســوی خريداران ممکن است چندان 
جدی گرفته نشود اما در هفته ای که گذشت نزديک به پنج 
درصد افزايش قیمت داشــته. اين ارزديجیتال با رنک 23، 
البته در طول يک ماه حسابی خريداران را با کاهش قیمت 36 
درصدی رنجانده است. با همه اينها اگر يک بازه سه ماهه را 
در نظر بگیريم می توانیم بگويیم که پپه به خريداران نزديک 
به 25 درصد سود داده. ارزديجیتالی که از آن حرف می زنیم 
در مدت يک ســال گذشــته، بیش از 462 درصد به جیب 

خريداران سود ريخته است.
دوج کوين از ديگر رمزارزهای مشهور است که در هفته اخیر 
برخلاف يک ماه گذشــته که روندی رو به کاهش داشت، 
نزديک به هفت درصد افزايش قیمت تجربه کرد. دوج کوين 
با رنک 9 طی يک سال 63 درصد افزايش قیمت داشته. اما 
در يک ماه اخیر26/5درصد و در سه ماه 45 درصد از ارزش 

خود را باخته است.
طی هفت روز اخیر ســولانا با رنک پنج، پنج درصد افزايش 
قیمت داشته. البته خريداران سولانا در 30 روزی که گذشت 
يک کاهش قیمت10/7درصدی را تجربه کرده اند و در سه 
ماه گذشته هم 21 درصد از سرمايه خود را از دست دادند. 
اما به هر حال سولانايی ها طی يک سال بیش از 513 درصد 

افزايش قیمت را تجربه کردند.

   ارز دیجیتال

وضعیت بازار ارزهای دیجیتال مشهور

قیمت طلا و سکه در هفته گذشــته کاهش چشمگیری 
داشته است. نادر بذرافشان، رئیس اتحاديه طلا و جواهر 
تهران ضمن اشــاره به افزايش رکوردشکنی قیمت طلا 
در بــازار جهانی طی ســال جاری میــلادی، از کاهش 
چشم گیر قیمت  سکه و طلا در بازار يک هفته اخیر خبر 
داد. بذرافشان درباره وضعیت يک هفته اخیر بازار سکه و 
طلا داخلی توضیح داد، هفته گذشته افزايش ١4دلاری 
قیمت ها در بازارهــای جهانی طلا را شــاهد بوديم؛ در 
شش ماه گذشته از سال جديد میلادی، اين هفته اونس 
طلا رکوردشکنی کرده و مرز ٢4٠٠دلار را هم رد کرد و 
ديروز نرخ دو هزار و 401دلار را ثبت کرده اســت. رئیس 
اتحاديه طلا و جواهر تهــران در ادامه اعلام کرد: »به رغم 
افزايش قیمــت در بازارهای جهانی، در بــازار داخل اما 
کاهش چشمگیر قیمت سکه  و طلا در بازارهای رخ داده 
اســت. بخش قابل توجهی از اين کاهش ناشی از کاهش 
نرخ ارز در بازار و بخشی هم به ســبب ورود به ماه محرم 
بوده است که شیب کاهش قیمت  انواع قطعات سکه و طلا 

را تندتر کرد.« 
او ضمن اشاره به میزان کاهش قیمت سکه و طلا در بازار 
يک هفته  اخیر، آخرين قیمت هــای معاملاتی در پايان 
هفته را اعلام کرد و گفت: »هر قطعه سکه تمام طرح جديد 
با يک میلیون و ٣5٠هزار تومان کاهش قیمت نسبت به 
ابتدای هفته، در آخرين معاملات روز گذشته )پنجشنبه( 

به 4٠میلیون و ١5٠هزار تومان و سکه های طرح قديم نیز 
با يک میلیون و ١٠٠هــزار تومان کاهش به ٣6میلیون و 
٨٠٠هزار تومان رسید. نیم سکه و ربع سکه هريک کاهش 
٩٠٠هزار تومانی قیمت خــود را تجربه کرده و به ترتیب 
در پايان هفته، ٢٢میلیون و 6٠٠هزار تومان نیم ســکه 
و ١4میلیون و 5٠٠هزار تومان ربع ســکه تعیین قیمت 
شــده اند. ســکه های يک گرمی بانک مرکزی اما تغییر 
چندانی در اين هفته نداشــته و در آخرين معاملات بازار 
شــش میلیون و ٩٠٠هزار تومان دادوستد شده است. هر 
گرم طلای ١٨عیار نیز در يک هفته اخیر 6٩هزار تومان 
ارزان تر شده و با بهای سه میلیون و ٣٧٠هزار تومان مبنای 
معاملات طلا قرار گرفت.« رئیــس اتحاديه طلا و جواهر 
تهران درباره آخرين وضعیت حباب ســکه نیز به ايسنا 
گفت: »حباب سکه نیز در طول هفته اخیر کاهش نسبی 
قابل توجهی داشته اســت. حباب سکه در حال حاضر، در 
محدوده  هفت میلیون و ٢٠٠هزار تومان قرار دارد که به 
نسبت هفته  پیش از آن )هفته منتهی به ١5تیرماه( يک 
میلیون و ١٠٠هزار تومان کاهش داشته است.« بذرافشان 
همچنین توضیح داد: »باتوجه بــه تعطیلی بازار طلا در 
هفته  پیش رو که به مناسبت ايام عزاداری اباعبدالله خواهد 
بود، معاملات رسمی انجام نمی شود و بازار کاملا تعطیل 
خواهد بود. باتوجه به تعطیلی بازار، اگر قیمتی هم اعلام 

شود، رسمی نخواهد بود.«

   سکه

کاهش قیمت طلا و سکه در هفته گذشته

 

دومین رويــداد آموزشــی NEXT SHIFT با موضوع 
سرنوشت منابع انسانی در سايه عصر ديجیتال برگزار شد.

در پنــل اول اين رويداد بــا موضوع »ســازمان در حال 
گذار، بیانی از تجربیات سازمان ها از تغییرات«،  مسعود 
طباطبايــی مديرعامل ديجی کالا، الناز ســخائیان مدير 
عامل نستله ايران، سپیده استاد زمانی مديرعامل يونیلیور 
ايران و مهرداد عبدالرزاق عضو هیات مديره اســنپ در 
گفت و گويی صمیمانــه و حرفــه ای از دغدغه ها و نحوه 
مديريت ســازمان ها در زمانه تغییر و نقــش و ابزارهای 

مديريت منابع انسانی در ابهام زدايی گفت وگو کردند.
در اين نشست مســعود طباطبايی مديرعامل ديجی کالا 
با اشــاره به اينکه وظیفه ديجی کالا با 10هزار نفر نیروی 
انسانی رساندن لبخند به خانه ها است در پاسخ به سوالی 
در ارتباط بــا اينکه چطور می توان در ابهــام برای تغییر 
برنامه ريزی کرد؟ گفت: »آيا با برنامه ريزی ها بلندمدت 3 
ساله يا 5 ساله و در نظر گرفتن سناريوهای متفاوت مقابله 
با بحران می شود در برابر همه بحران ها و ابهام ها تغییر را 
هم پیش برد؟« او با اشــاره به تجربه بحران در سال های 
اخیر کشــور گفت: » گاهی تصمیم گیری هــا در لحظه 
بحران تاثیرات عینی بیشــتری از صرف زمان و هزينه ای 
دارد که برای برنامه  ريزی های دراز مدت چند ساله خرج 

می کنیم.«

طباطبايی در ادامه پنل يکی از دلايل تشکیل ساختارهای 
مديريتی متفاوت در استارتاپ را به هم ريختن ساختارهای 
قديمی و ناکارآمد عنوان می کند و معتقد اســت در هر 
شــرايطی نبايد ارزش به هم ريختن و از نو ساختن را با 
تمام تهديداتی که هر از نو ساختنی دارد فراموش کنیم. 
مديرعامل ديجی کالا جا انداختن فرهنگ مطالبه گری در 
ديجی کالا را يکی از علائق شخصی خود عنوان می کند و 
می گويد: »باور من اين است که مطالبه گری باعث رشد 
سازمان می شود.« او لازمه فرهنگ مطالبه گری را بالانس 
بین مطالبه گری و تبديل نشــدن آن به اعتراضات درون 
ســازمانی می داند. طباطبايی از تجربه شخصی خود در 
جلســات فصلی با نیروهای ديجی کالا و شنیدن صدای 
مطالبه نیروها مثــال می زند و آن را با تمــام صراحت و 
جسارتی که در بیان آن وجود دارد يک تمرين برای رشد 

سازمان می داند.
مسعود طباطبايی معتقد است که فرهنگ سازمان بايد در 
خدمت رشد باشد و اين رشد زمانی رخ خواهد داد که دائما 
قانع نباشیم و به استقبال از نو ساختن برويم. طباطبايی 
صحبت های خود را با اين ســوال به پايان می رساند که 
»چرا 15 درصــد از نیروهايی که از يک شــرکت ايرانی 
مهاجرت می کنند در کشورهای ديگر در موقعیت شغلی 

مديريت جذب نمی شوند؟«

   رویداد

مطالبه گری باعث رشد سازمان می شود
مسعود طباطبایي مدیرعامل دیجی کالا در دومین رویداد  NEXT SHIFT  مطرح کرد
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13 میلیون و 705 هزار

20 میلیون و 500 هزار

17 میلیون و 328 هزار

17 میلیون و 500 هزار

35 میلیون و 500 هزار

20 میلیون و 275 هزار

35 میلیون

24 میلیون و 8450 هزار

15 میلیون و 590 هزار

25 میلیون و 400 هزار

قیمت  پرفروش ترین یخچال های کمبی
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قیمت انواع تبلت 

شیائومی

لنوو

شیائومی

اپل

اپل

اپل

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

اپل

 Redmi Pad SE

TAB M7

Pad 6

iPad Air 5th generation

 iPad Pro 11 2022 WIFI 

iPad 2022 WIFI 

 Galaxy Tab S9 FE Plus

Galaxy Tab S6 Lite 2022 

Galaxy Tab A7 Lite

 iPad Mini 6th Generation

12 میلیون

چهار میلیون و 890 هزار

18 میلیون و 260 هزار

29 میلیون و 490 هزار

45 میلیون و 220 هزار

24 میلیون و 190 هزار

39 میلیون و 60 هزار

24 میلیون و 550 هزار

13 میلیون و 400 هزار

26 میلیون و 350 هزار
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فروش 58 هزار و 510

64 هزار و 570

16 هزار و 144

هزار و 780

40 میلیون و 160 هزار

37 میلیون و 120 هزار

22 میلیون و 560 هزار

14 میلیون و 540 هزار

شش میلیون و 920 هزار

سه میلیون و 372 هزار و 900

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 57 هزار و 940

62 هزار و 760

15 هزار و 686

هزار و 760 

40 میلیون و 80 هزار

36 میلیون و 880 هزار

22 میلیون و 560 هزار

-

-

سه میلیون و 342 هزار و 500

  مسکن

اسرار اجاره مسکن در شهر مشهد
برای اجاره خانه های بزرگ در محله های مشهور باید ودیعه های میلیاردی بپردازید

اجاره و رهن خانه در محله های مشهور مشهد، هر چند کمتر از 
تهران است اما در مقابل بسیاری از کلان شهرهای ديگر نجومی 
به نظر می رسد. مثلا شما برای اجاره يک خانه در مشهورترين 
محله شهر ممکن است ناچار شــويد علاوه بر وديعه يک و نیم 
میلیارد تومانی، ماهی 70میلیون تومان هــم اجاره بپردازيد. 
برخی از واحدهای لوکس در اين شــهر، قیمتــی بالاتر از اين 

حرف ها هم دارند.

۱  يکی از گران ترين واحدهايی که در مشــهد برای اجاره 
آگهی شــده، مربوط به خانه ای 360متــری و چهارخوابه در 
بلوار سجاد است. اين ساختمان در ســال 1398 ساخته شده 

و در طبقه دوم ساختمانی شــش طبقه قرار گرفته است. خانه 
دارای امکانات کامل از جمله آسانســور، انبــاری و پارکینگ 
است و جکوزی، استخر و سونا دارد. از ويژگی های ديگر وجود 

روف گاردن، تراس بزرگ و نور بسیار زياد است. 
برای اينکه بتوانید خانه ای کــه حرفش را می زنیم اجاره کنید، 
بايد يک میلیارد و 500میلیون تومان وديعه بپردازيد و ماهی 
70میلیون تومان هم به حساب صاحبخانه واريز کنید. در همین 
محله واحدهای کوچک تر هم هســتند که اجاره معقول تری 

دارند. 
برای نمونه با ماهی 20میلیون تومــان و وديعه 200میلیونی 
می شود خانه ای 130متری و 25سال ساخت را اجاره کرد که 

دوخوابه است و در طبقه اول ساختمانی هفت طبقه قرار گرفته. 
اين ساختمان پارکینگ دارد اما فاقد آسانسور و انباری است و 

واحد هم مورد بازسازی قرار نگرفته.

2  از ديگر محله های نسبتا گران مشهد، می توان احمدآباد 
را نام برد. اين محلــه به دلیل وجود هتل هما، شناخته شــده 
به حســاب می آيد. برای اينکه بتوانید واحدی 260متری را در 
احمدآباد مشهد اجاره کنید، بايد ماهی 10میلیون تومان پول 
بپردازيد. وديعه چنین واحدی يک میلیارد و 500میلیون تومان 
است. خانه در طبقه اول قرار گرفته و فول امکانات است و سال 
1400 ســاخته شــده. واحدی که در مورد آن حرف می زنیم، 
سه خوابه بوده، نور زيادی دارد و معماری داخلی آن جذاب است. 
اگر خانه کوچک تر بخواهید، يک واحد 95متری که سال 1389 
ساخته شده و يک خوابه  است را می شود با 12میلیون تومان و 
وديعه 200میلیون تومانی اجاره کرد. اين خانه در طبقه همکف 

ساختمانی دو طبقه قرار گرفته و پارکینگ و انباری دارد.

۳  ســناباد محله ای در مرکز مشــهد اســت که دسترسی 
خوبی دارد. بــرای رهن واحدی 200متــری در اين محله که 
ســال قبل ساخته شده و ســه خوابه اســت، به يک میلیارد و 
700میلیون تومان پول نیاز خواهید داشت. اين خانه در طبقه 
سوم ساختمانی پنج طبقه قرار گرفته و دارای آسانسور، انباری 
و پارکینگ اســت و پنجره های قدی و زيــادی دارد که باعث 
شده حسابی پرنور باشد. با ماهی ســه میلیون تومان و وديعه 
500میلیون تومانی می توانید ســاکن واحــدی 105متری و 
دوخوابه در سناباد شويد که در طبقه سوم ساختمانی سه طبقه 
و هشت سال ساخت قرار گرفته است و پارکینگ و انباری دارد. 

اين خانه فاقد آسانسور است و تراس بزرگ نور خوب دارد.

۴  محله امام رضا بیشتر میزبان مسافرانی است که به مشهد 
ســفر می کنند. اگر بخواهید خانه ای 210متری در اين محله 
رهن کنید، بايد يک میلیارد و 700میلیون تومان هزينه کنید. 
اين خانه در طبقــه پنجم قرار گرفتــه و دارای امکاناتي کامل 

است. واحد مورد نظر که ســال 1402 ساخته شده و سه خوابه 
اســت، تراس و نور زيادي دارد و معماری داخلی آن قابل توجه 
است. با ماهی شش میلیون تومان و وديعه 500میلیون تومانی 
می توانید ســاکن واحدی 90متری و دوخوابه و نوساز در بلوار 
امام رضا شــويد که در طبقه دوم ســاختمانی شش طبقه قرار 
گرفته و آسانسور، انباری و پارکینگ دارد. خانه از روف گاردن و 

تراس برخوردار است. 

۵  بلوار طبرسی از محله های شــلوغ مشهد است که اجاره 
خانه ها در آن چندان زياد نیست. برای اجاره واحدی 150متری 
در چنین محله ای بايد 150میلیون تومــان وديعه بپردازيد و 
ماهی 10میلیون تومان به حســاب صاحب ملــک بريزيد. اين 
مبلغ برای خانه ای که 15سال قبل ساخته شده، مورد بازسازی 
قرار نگرفته و پارکینگ و آسانســور ندارد در نظر گرفته شده. 
واحدی که حرفش را می زنیم دوخوابه است و معماری داخلی 
آن تعريفی ندارد. هم زمان خانه ای 55متری در همان حوالی با 

120میلیون تومان رهن داده می شود. ساختمان نوساز است و 
خانه از يک اتاق خواب برخوردار شده و امکاناتی به غیر از انباری 
ندارد. واحدی که حرفش را می زنیم در طبقه دوم ســاختمانی 

چهار طبقه قرار گرفته است.

6   وکیل آباد از محله های خوش آب و هوای مشــهد است. 
در اين محله برای اجاره واحدی 170متری و دوخوابه که سال 
1395 ساخته شده، به يک میلیارد تومان پول پیش نیاز خواهید 
داشت. اجاره ماهیانه چنین خانه ای، 15میلیون تومان است و 
در طبقه دوم ســاختمانی دو طبقه قرار گرفته. از نظر امکانات، 
خانه دارای آسانســور، انباری و پارکینگ اســت و ويوی ابدی 
به سمت دانشگاه فردوســی دارد. واحد ديگری که به نام خانه 
بلاگری آگهی شده، 50متری و نوســاز است و يک اتاق خواب 
دارد. واحدی که برای اجاره با ماهــی 100هزار تومان و وديعه 
250میلیون تومانی آگهی شده، فاقد امکانات بوده و نور خوب 

و آينه های بزرگ دارد.

  اینکه جلوی چشم مشتری سوسیس و کالباس 
و همبرگر درســت می کنید، باعث شده فروش 

بیشتری داشته باشید؟
به نظر من خیلــی در فــروش نقش نــدارد. البته 
نمی خواهم بگويم بی تاثیر است ولی وقتی مشتری 
می بینــد همه چیز تر و تمیز اســت و هیچ ضايعاتی 
اســتفاده نمی کنیم و جلوی چشــم خود مشتری، 
گوشت و مرغ را درون دســتگاه می ريزی، مشتری 
به مغازه اعتماد می کند. وگرنه کسی که محصولات 
دســت ســاز می خرد، ســراغ کالباس و سوسیس 
کارخانه ای نمی رود، کسی هم که عاشق طعم کالباس 
و سوسیس کارخانه ای اســت اصلا به اين طرف نگاه 

نمی کند.
  ولی بعضی از مشتری ها وقتی منتظر هستند 
سفارششان آماده شود، خریدهای دیگری هم 
انجام می دهند، پنیر، ســس و.. این ها را درست 
جایی چیده اید که قسمت محصولات دست ساز 
است و مشتری برای اینکه حوصله اش سر نرود 

یک گشتی هم در این غرفه ها می زند.
اين قانون مغازه داری است. بايد همه چیز جور باشد. 
الان شما چیز بی ربطی می بینید؟ همه چیزهايی که 
در غرفه ها چیده ايم، مخصــوص همین محصولات 
است. از سس تند و انواع سس های گیاهی گرفته تا 

پنیر و خیارشور و نوشیدنی و چیپس. همه اين ها کنار 
ساندويچ استفاده می شــود. به جای اينکه مشتری 
برود بقیه چیزهايی که لازم دارد را از ســوپرمارکت 
بخرد از همین جا می خرد. چــون مخارج آنقدر زياد 
اســت که بايد از هر طريقی فروش را بالا ببريم. يک 
سری سس دست ساز هم داريم که خودمان درست 
می کنیم که اتفاقا مشتری زيادی هم دارد. چاره ای 
نیست، وگرنه دخل و خرج فقط با فروش سوسیس و 

کالباس نمی چرخد. 
  چه سس هایی درست می کنید؟

سس مخصوص همبرگر و سس مخصوص هات داگ. 
فرمول خاصی هم ندارد، خودم از اينترنت يک سری 
سايت خارجی ديده ام و ياد گرفته ام. بار اول يک سطل 
کوچک درست کردم ولی وقتی مشتری استقبال کرد، 

مقدارش را بیشتر کردم.
  این سس های دست ساز چه قیمت هایی دارند؟

ســس مخصوص همبرگر شیشــه 50گرمی، 60 تا 
70هزار تومان. سس مخصوص هات داگ هم حدود 

75هزار تومان.
  واقعا کالباس و سوســیس هم مشتری ثابت 

دارند؟
پس چی؟ بعضی ها صبحانه هم کالباس می خورند. 
کالباس به نظر من از سوسیس وسوسه انگیزتر است. 

هم خوردنش راحت اســت و هم طعم خیلی خوبی 
دارد. راحت از پلاستیک در میاوری و لای ساندويچ 
می گذاری. من مشتری هايی دارم که می آيند اينجا 
يک نان باگت بزرگ می گیرنــد و با چند پر کالباس، 
خودم برايشان ســاندويچ درســت می کنم. اينجا 
بســاطمان جور اســت. همه چیز داريم. نان باگت، 
خیارشور، سس، حتی برای مشتری های مخصوص و 

همیشگی، گوجه و کاهو هم در يخچال داريم.
  یعنی طرفدار کالباس بیشتر از سوسیس است؟

به نظر مــن که اينطــور اســت. کالبــاس خیلی 
خوش خوراک است، بعضی ها خالی خالی می خورند. 
اما سوسیس را نمی شود خام خورد. حتما بايد سرخش 
کنی يا با مواد ديگر طعم دارش کنــی ولی کالباس 
خودش تنهايی کلی طعم دارد و با کمی سس مايونز 

مزه دار می شود.
  اگر بخواهیم فروش روزانه مغازه شــما را در 
نظر بگیریم، درصد فروش کالباس به سوسیس 

چقدر است؟
به راحتی می توانم بگويم 80 بــه 20. البته ما به غیر 
از سوســیس و کالباس انواع همبرگر دست ســاز و 
کارخانه ای، کباب لقمه ای، ناگت،  فلافل،  شنیتسل، 
مرغ سوخاری، انواع جوجه با طعم های مختلف. انواع 
اســتیک و... هم داريم. ولی فــروش کالباس خیلی 

بیشتر است.
  بیشتر چه کسانی مشتری شما هستند؟

مردهای مجرد بیشتر کالباس می خرند. چون وقتی 
برای آشپزی ندارند يا آشپزی بلد نیستند. خانواده ها 
هم مشتری ما هســتند. گروهی می آيند و هر کس 
هرچه که دوســت دارد انتخاب می کنــد. اما مردها 
اول ســراغ کالباس را می گیرند و بعد می روند سراغ 
چیزهای ديگر. خانم ها بیشتر سوسیس و همبرگر و 
ناگت مرغ و شنیتسل و فلافل آماده می خرند. چون 
حواسشان به غذا درســت کردن و وعده های غذايی 
هست. البته مشتری محصولات دست ساز هم زياد 
اســت. خیلی از خانواده ها دوست ندارند محصولات 
کارخانه ای که مواد نگهدارنده دارند بخرند، به همین 
دلیل خانواده هايی که مشتری همبرگر و سوسیس 
و کالباس دست ساز هســتند هم، کم نیستند. چون 
بچه ها عاشق ساندويچ هســتند و مادرها نگرانند که 

فرزندشان مريض نشود. 
  به غیر از کالباس، مردم بیشتر چه می خرند؟

فلافل و ناگت. البته مشتريان فلافل بیشتر هستند؛ 
چون فلافل برای خانواده ها خیلی به صرفه است. يک 
جوری برای بچه ها گول زنک هم هست. طعم خوبی 
دارد، وقتی با گوجه و خیارشور ترکیب شود، بچه ها 
بیشــتر دوســت دارند. موادش هم که نخود است و 

خانواده ها با خیال راحت برای بچه ها ساندويچ درست 
می کنند. برای يک وعده ناهار يا شام بسته به قیمتی 
که دارد خیلی به صرفه است و با حدود 150هزارتومان 
يک خانواده چهارنفره می توانند چهار عدد ساندويچ 

فلافل پروپیمان بخورند.
  حالا اگر بخواهیم محصــولات کارخانه ای و 
دست ســاز را با هم مقایســه کنیــم، فروش 

کارخانه ای ها بیشتر است یا دست سازها؟
قطعــا محصــولات کارخانه ای. چــون فرمول های 
خاص خودشان را دارند و مردم به اين طعم ها عادت 
کرده اند. مثلا ما خودمان را هم بکشــیم، نمی توانیم 
کالباسی درست کنیم که طعمش نزديک به کالباس 
و ژامبون های معروف باشــد. سوســیس هم همین 
شکلی است. ادويه ها و طعم دهنده ها و نسبت موادی 
که در کارخانه استفاده می شود، خیلی متفاوت است. 
قیمت ها هم به خصوص در انواع همبرگر خیلی کمتر 
است. قیمت همبرگر کارخانه ای با همبرگر دست ساز 

اصلا قابل مقايسه نیست.
  خب بین کالباس کدام نوع آن پرفروش تر است؟ 

سوسیس چی؟
کالباس مرغ و قــارچ طرفدار زيــاد دارد. بعد از آن 
کالباس مرغ و بعد کالباس گوشت. ژامبون فیله مرغ 
و ژامبون فیله بره هم جزو پرفروش هاست. سوسیس 

هم به دلیل اينکه نوع آلمانی آن قیمت کمتری دارد، 
پرفروش تر است. کوکتل و بلغاری هم فروش خوبی 
دارد. سوسیس های انگشتی هم اين روزها طرفدار پیدا 
کرده اند. کوکتل های پنیری و دودی هم مشتری زياد 

دارد. کراکف هم مشتری های خاص خودش را دارد.
  ارزان ترین کالباســی که می فروشید، چقدر 

قیمت دارد؟
هرچه درصد گوشت و مرغ استفاده شده در کالباس 
کم باشد، قیمتش کمتر اســت. مثلا قیمت کالباس 
مرغ 60درصد بــا مرغ 90درصد خیلــی فرق دارد. 
گوشــت هم همین شــکلی اســت ولی اگر قیمت 
مشــخصی بخواهید، مثلا کالباس های 500گرمی 
مارتادلا که حدود 40درصد گوشــت يا مرغ دارند، 
ارزان ترين هستند که با قیمت حدود 75هزار تومان 
تا 90هزار تومان فروخته می شوند. سوسیس آلمانی 
هم از کیلويی 150هزار تومان شــروع می شــود تا 
250هزار تومان. گران ترين کالباس هم کالباس های 
گوشت قرمز هستند که حدود 90 تا 98درصد گوشت 
دارند. مثلا کالباســی داريم با 90درصد گوشت بره 
کیلويی يک میلیون و 100هزار تومان قیمت دارد. 
بیکن های ايرلندی حدود يک میلیون تومان فروخته 
می شــوند. مثلا قیمت بیکن 90درصــد بوقلمونی 
کیلويی 850هزار تومان تا 950هزار تومان اســت. 
گران ترين سوسیس ها هم کیلويی بین 450هزار تا 
750هزار تومان اســت. البته سوسیس های خاصی 
هم داريم که قیمت بالاتری دارند. مثلا سوجوک که 
سوسیس ترکیه ای اســت کیلويی 750هزار تومان 
بسته به درصد گوشــت و موادی که دارد به فروش 
می رسد. همچنین يک کیلو سوسیس کراكف پنیری 
380هزار تومان تــا 400هزار تومــان قیمت دارد. 
هات داگ 60درصد با قیمــت 450هزار تا 500هزار 

تومان فروخته می شود و ...
  قیمت محصولات دست ساز را هم می گویید؟

قیمت اين محصولات هم بســته به گوشت و مرغی 
دارد که اســتفاده کرده ايم. اگر خالص گوشت باشد 
از کیلويی 550هــزار تا 650هزارتومــان. چون ما 
همبرگر را با گوشــت مخلوط گوســفند و گوساله 
درست می کنیم. البته بعضی از مشتری ها سفارش 
می دهند که فقط با گوشــت گوسفند درست کنیم 
که قیمت بالاتر می رود و هر کیلو با قیمت 850هزار 
تا 900هزار تومان فروخته می شود. برگر مرغ هم از 

کیلويی240هزار تا 300هزار تومان است.
  با این حساب، اختلاف قیمت همبرگر دست ساز 
و کارخانه ای خیلی زیاد می شــود،  در بازار یک 
بسته همبرگر 4عددی 60درصد گوشت را با قیمت 
130هزار تا 140هزار تومان می فروشند. همبرگر 
95درصد گوشت کارخانه ای هم حدود 160 هزار 

تا 180هزارتومان است.
درست می گويید. ولی بعضی ها دوست دارند همبرگر 

دست ساز بخرند وگرنه خريد محصولات دست ساز 
برای خانواده های پرجمعیت خیلی به صرفه نیست. 
ولی کسانی که دوســت دارند مراحل درست کردن 

همبرگر را ببینند برايش خرج هم می کنند.
  محصولات کارخانه ای چطور؟ منظورم این است 
اگر کسی هوس ســاندویچ کند و مواد اولیه اش 
را بخرد، به نفعش است یا اینکه حاضر و آماده از 

فست فودی ها خرید کند؟
به نظرم اگر مواد اولیه را بخرد به صرفه تر است. الان 
يک ساندويچ همبرگر که از گوشــت خالص باشد، 
زير 300هزار تومان نیست. يا ساندويچ هات داگ با 
پنیر و مخلفات کمتر از 280هزار تا350هزارتومان 
پیدا نمی کنید. اما برای يک خانواده چهارنفره خیلی 
به صرفه تر اســت که يک بســته همبرگر 150هزار 
تومانی بخرد كه با خیارشــور و نــان باگت و گوجه 
حدود 300هزار تومان می شــود. اما اگر بخواهند از 
ساندويچی خريد کنند؛ بايد يک میلیون و 200هزار 
تومان بدهند و ساندويچ همبرگر بخورند. يعنی اين 
طوری حدود 800هزار تومان کمتر خرج می کنند. 

برای سوسیس هم همین موضوع صدق می کند.
  چه روزهایی سرتان خیلی شلوغ است؟

مثل بیشتر فروشگاه هايی که به خورد و خوراک ربط 
دارند، ما هم آخر هفته ها روزهای شلوغ تری داريم. کلا 
تعطیلات اوضاع بهتر است. انگار اين روزها می طلبد 
که غذای فست فودی و سوسیس و کالباس بخوری. 
شنبه و يکشنبه اوضاع خیلی خوب نیست. اواخر ماه 
هم مشــتری ها کم می شــوند. ولی اوايل ماه دوباره 

برمی گردند. 
  به غیر از سوســیس، کالباس و همبرگرهای 

دست ساز، محصولات دیگری هم دارید؟
بله هــر چیزی که بويــی از پروتئین برده باشــد ما 
داريم. مثلا انواع گوشت کبابی مرينیت شده داريم. 
جوجه کباب های مختلــف داريم. مايه کباب کوبیده 
هم جلوی چشــم مشتری درســت می کنیم. برای 
گیاه خوارها هم محصولات خاصی داريم. مثلا با سويا 
همبرگر درست می کنیم. سس هايی داريم که در آن 
از تخم مرغ يا محصولات حیوانی استفاده نمی کنیم. 
انواع قطعات مرغ سوخاری آماده داريم. استیک آماده 
هم موجود اســت، فقط بايد آن را طوری که دوست 

داريد، سرخ کنید.
  در بین محصولات کدامشان فروش بیشتری 

دارد؟
مشــخص اســت، جوجه کباب های طعم دار که در 
صدر آن زعفرانی است. جوجه کباب ترش با رب انار 
و گردو هم فروش خوبی دارد. جوجه کباب مکزيکی 
و ســبزيجات هم مشــتری دارد. بال و کتف هم که 
همیشه مشتری دارد. در بین کباب های گوشت هم 

کباب ترش و چنجه هم فروش خوبی دارد.
  قیمت ها را هم می گویید؟ یعنی خرید گوشت یا 

جوجه آماده برای کباب به صرفه تر است یا اینکه 
برویم رستوران؟

من قیمــت جوجه کبــاب و کباب در رســتوران را 
نمی دانم. ولی فکر می کنــم خريد انواع جوجه آماده 
به صرفه تر باشد. چون يک کیلو جوجه اگر از گوشت 
سینه مرغ و بدون استخوان باشد برای چهارنفر کافی 
است. يک کیلو جوجه کباب سینه زعفرانی هم بین 
220هزار تا 250هزارتومان قیمــت دارد. يک کیلو 
بال و کتف را ما 130هزار تومان می فروشیم. قیمت 
کتف و بال مکزيکی حدود 150هزار تومان اســت. 
جوجه کباب مخلوط زعفرانی هــم بین 185هزار تا 
200هزار تومان قیمــت دارد. قیمت های ما همه به 
بازار ربط دارند. روزی که مرغ را ارزان بخريم، قیمت ها 
کمتر اســت. يا روزی که گوشــت گران می شــود، 

مجبوريم قیمت ها را بالا ببريم.
  قیمت گوشت های کبابی آماده را نگفتید؟

کباب بــره مرينیت شــده با پیــاز و اوديــه حدود 
يــک میلیــون و 150هزارتومان تا يــک میلیون 
200هزارتومان است. گفتم بستگی دارد که گوشت 
گوسفندی چند باشــد. کباب شــانديزی کیلويی 
900هزارتومان تا يک میلیون تومــان قیمت دارد. 
يک کیلو گوشــت آماده کبــاب چنجــه هم بین 

850هزارتومان تا يک میلیون تومان قیمت دارد. 
  حالا با این قیمتهایی که گفتید، ماهیانه چقدر 

سود می کنید؟ 
ما خرجمان خیلی بالاســت. يعنی کلا وابســته به 
قیمت های بازار هستیم. از طرف ديگر کلی هم مخارج 
جانبی داريم. به غیر از اجاره مغازه، پول برق ما ماهی 
بالای دو میلیون تومان است. چون چند يخچال بزرگ 
داريم. توی انبار دو فريزر بــزرگ داريم. واقعا بعضی 
وقت ها نمی دانم چطور دخل و خرجمان جور می شود 

و حقوق کارگرها و بیمه را می دهم. 
  ولی بالاخره آخر ماه یک عددی برای خودتان 

می ماند.
درست است ولی واقعا آن طور که تصور می کنید، 
نیســت. چون من قیمت ها را خیلی بالا حساب 
نمی کنم که مشتری جذب کنم. خودتان حساب 
کنید با سود 15 تا 20درصدی که روی محصولات 
می کشــم، چقدر برايم می ماند. اگر دروغ نگويم، 
بعد از پرداخت و حساب کتاب همه خرج ها شايد 
بین 25میلیون تومان تــا 30میلیون تومان. تازه 
اين را هم حساب کنید ما يک روز تعطیل نیستیم. 
از ساعت هشــت صبح مغازه باز است تا 12 شب. 
يعنی می خواهم بگويم با اين ســاعت کاری اگر 
کارگر بودم و دو شیفت کار می کردم، بیشتر پول 
در مــی آوردم. اين کار خیلی دردســر دارد. بايد 
حواسم به همه چیز باشــد. از کجا گوشت و مرغ 
سالم و بهداشتی بخرم. از کدام کارخانه مطمئن 

جنس بیاورم که مشتری نپرد و ...

جاودانگی کالباس قارچ 
و مرغ و سوسیس آلمانی

درباره فروشگاه های پروتئینی که همیشه 
مشتری های خاص خودشان را دارند

گروه بازار| تا چند سال پیش کالباس و سوسیس و همبرگر را در سوپرمارکت ها می فروختند، 
 اما حالا برای خودشان کسب وکار مشــخص و جداگانه ای دارند. بعضی ها فقط در همان قسمت 
محصولات کارخانه ای مانده اند و وارد مغازه که می شوی، همه چیز بسته بندی شده و آماده است. 
ولی بعضی ها کار را گســترش داده اند و کنار محصولات کارخانه ای، خودشان هم دست به کار 
شده اند و همبرگر و سوسیس و کالباس دست ساز درست می کنند. به غیر از این ها، انواع کباب و 
جوجه آماده هم هست. حتی استیک و مرغ سوخاری کاملا آماده هم دارند که فقط باید در روغن 
سرخ کنی. بعضی ها مثل آقای شریفی، حتی خیارشور و سس دست ساز هم دارند. یعنی یک جوری 
بساط را جور کرده اند که مشتری همان جا هر چیزی که لازم دارد را بخرد و دیگر به سوپرمارکت 
سر نزند. این مغازه ها همیشه شلوغ هستند، چون به گفته صاحب مغازه بعضی ها حتی صبحانه هم 
کالباس می خورند. همین عاشقان سینه چاک کالباس و سوسیس چراغ این مغازه ها را روشن نگه 
داشته و چرخشان را می چرخانند. با اینکه آقای شریفی اصلا دلش نمی خواهد از سود ماهیانه این 
کسب وکار حرف بزند، اما صادقانه می گوید، خرید چه محصولاتی به نفع مشتری است. مثلا یک 
خانواده چهار نفره اگر همبرگر کارخانه ای بخرند، برایشان کمتر هزینه دارد تا یک کیلو همبرگر 

دست ساز مغازه را خریداری کنند یا بروند رستوران و همبرگر سفارش بدهند.
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز خبر داد؛
غیرمجاز  دستگاه  هر  گزارش  پاداش  افزایش 

استخراج رمز ارز 
پاشایی:  لیلا   - صبح  هفت 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق تبریز گفت: شرکت توانیر 
سوء  از  جلوگیری  منظور  به 
و  انرژی  هدررفت  و  استفاده 
آسیب دیدن تجهیزات شبکه برق و لوازم برقی مشترکان، بستری را 
برای ارائه گزارشات مردمی فراهم کرده است که مشترکان در صورت 
گزارش مشمول پاداش می شوند.  این مقام مسوول با بیان اینکه در 
عصر حاضر برق یکی از کالاهای ارزشمند و گران بها است که با تلاش 
همکاران صنعت برق و طی فرایندی پیچیده به دست مشترکان می 
رسد، اظهار کرد: در این راستا بروز برخی مشکلات موجب اخلال 
در این فرایند می شود که یکی از این موضوعات بحث ورود مزارع 
غیرمجاز استخراج رمز ارز به شبکه توزیع نیروی برق است.  وی 
افزود: فعالیت مراکز استخراج رمز ارز به دلیل مصرف بالای انرژی 
برق، موجب اختلال در برق رسانی و تحمیل فشار به شبکه و آسیب 
به وسایل برقی شهروندان می شود.  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق تبریز با بیان اینکه یکی از راهکارهای اصلی مقابله با این موضوع 
همراهی مردم با شرکت برق در شناسایی مزارع غیرمجاز استخراج 
رمز ارز است، گفت: با میزان بار مصرفی و به دنبال شناسایی، کشف 
و ضبط مزارع استخراج رمز ارزهای غیرمجاز توسط همکاران، شرکت 
توانیر بستری را برای ارائه گزارشات مردمی فراهم کرده است.  وی 
افزود: در این بستر شناسایی و معرفی متخلفان مراکز غیرمجاز تولید 
رمز ارز از سوی اشخاص حقیقی، حقوقی و دستگاههای امنیتی و 
انتظامی مشمول دریافت پاداش و حق کشف شده است.  وی اضافه 
کرد: پاداش معرفی مراکز استخراج غیرمجاز در دو مرحله پرداخت 
می شود و اشخاص حقیقی یا حقوقی می توانند نسبت به اعلام 
  www.tavanir.org.ir موارد مشکوک در سایت توانیر به آدرس
و در بخش ثبت گزارش رمز ارز غیرمجاز اقدام کنند.  مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق تبریز گفت: با توجه به افزایش ٢ برابری 
دوایر  در  ارز  رمز  استخراج  غیرمجاز  دستگاه  کشف  پاداش  سقف 
دولتی مرحله نخست پاداشها شامل اعطای یک میلیون تومان به 
ازای معرفی هر دستگاه دستگاه غیرمجاز استخراج رمز ارز است که 
تا سقف ٢٥ میلیون تومان بابت معرفی مراکز غیرمجاز خصوصی و تا 
سقف ٥٠ میلیون تومان برای معرفی دستگاه غیرمجاز استخراج رمز 
ارز در مراکز دولتی و غیردولتی که از بودجه عمومی استفاده می 
کنند، در نظر گرفته شده و طی ١٥ روز کاری به عامل شناسایی 
کننده پرداخت می شود.  وی ادامه داد: محاسبه بخش دوم پاداشها 
متناسب با مدت و میزان استفاده غیرمجاز از انرژی برق در مراکز 
غیرمجاز رمز ارز بوده که بیش از یک سوم این بخش از پاداشها طی 
مدت ٤٠ روز به عامل شناسایی کننده و الباقی به مجریان و ضابطان 
قضایی ذیربط پرداخت می شود.  وی اضافه کرد: پیش از این، سقف 
پاداش بابت معرفی مراکز غیرمجاز رمز ارز ١٠ میلیون تومان بود 
که فقط بر اساس مدت زمان و میزان انرژی مصرفی غیرمجاز و با 
ضریب ١.٥ درصد بهای هر کیلووات ساعت برق مصرفی محاسبه و 
پرداخت می شد که هم اکنون این ضریب به ٣ درصد افزایش یافته 
و علاوه بر پاداش مربوط به تعداد ماینرهای کشف شده، پرداخت می 
شود.  وی خاطرنشان کرد: اطلاعات ثبت شده از طریق این سامانه 
بصورت محرمانه و طبقه بندی شده نگهداری می شود که پس از 
انجام مراحل قانونی توسط پلیس امنیت اقتصادی و دستگاه قضایی 
براساس دستورالعمل ابلاغ شده، پاداش معرفی مراکز استخراج رمز 
ارز برای آنها لحاظ و به شماره حسابی که در سامانه ثبت کرده اند 
واریز خواهد شد.  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز ادامه داد: 
هدف از طرح این موضوع جلوگیری از سوء استفاده و هدررفت انرژی 
و آسیب دیدن تجهیزات شبکه برق و لوازم برقی مشترکان بوده که 
نقش به سزایی در جلوگیری از خاموشی و تامین برق مطمئن و پایدار 

مصرف کنندگان به ویژه در شرایط پرباری شبکه دارد.

مدیرکل تعزیرات حکومتی گیلان خبر داد؛
متخلف  شرکت  یک  ریالی  میلیارد  محکومیت ۲۶ 

ارزی در گیلان
رشت - زهرا رضازاده 
: شرکتی که در قبال دریافت 
خود  تعهدات  به  دولتی  ارز 
عمل نکرده بود در تعزیرات 
حکومتی گیلان محکوم شد 
.  به گزارش روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی گیلان، 
مرتضی امینی گفت : پرونده شکایت بانک ملت از یک شرکت 
که به دریافت ارز دولتی به ارزش ٢۶ میلیارد ریال اقدام کرده 
بود ودارای تعهدات ارزی معوق و ایفا نشده بود در شعبه پنجم 
ویژه قاچاق کالا و ارز رشت رسیدگی شد.  مدیرکل تعزیرات 
حکومتی گیلان افزود: شعبه پس از بررسی پرونده و نداشتن 
مدارک قانونی، اتهام انتسابی را محرز و علاوه بر تعلیق کارت 
بازرگانی به مدت شش ماه، شرکت را به بازگرداندن عین ارز 
به میزان ٥٠ هزار یورو معادل ٢۶ میلیارد ریال به بانک شاکی 
محکوم کرد.  امینی گفت : این گزارش را بانک ملت پس از اینکه 
شرکت دریافت کننده ارز به تعهد خود در زمان معین عمل 

نکرده بود تهیه و برای رسیدگی به این اداره کل ارسال کردند.

نشست مشترک صنعت برق کهگیلویه و بویراحمد 
برای عبور از پیک مصرف

اهواز - سید رحمان محمدی: 
جلسه مشترک شرکت برق 
منطقه ای خوزستان و شرکت 
توزیع نیروی برق کهگیلویه و 
بررسی  برای  بویراحمد 
وضعیت شبکه و اتخاذ تدابیر لازم برای عبور موفق از پیک 
مصرف تابستان جاری برگزار شد. شبکه برق انتقال و فوق توزیع 
استان کهگیلویه و بویراحمد تحت نظارت شرکت برق منطقه ای 
خوزستان است و جلسه مذکور برای ایجاد هماهنگی های لازم 
برگزار شده است. در این جلسه که با حضور مدیران ٢ شرکت 
برگزار شد، عبدالرسول روستایی مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق کهگیلویه و بویراحمد گزارشی از وضعیت شبکه توزیع 
برق استان، میزان پیک مصرف و چالش های موجود ارائه کرد. 
علی اسدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان نیز با 
بیان اینکه یکی از راه های عبور موفق از پیک مصرف تعامل و 
هماهنگی بین شرکت های برق است، گفت: همکاری دوجانبه 
و همپوشانی دو مجموعه کمک خواهد کرد تا برق پایداری به 
مشترکین تحویل داده شود. در ادامه این جلسه گزارشی از 
اقدامات شرکت برق منطقه ای خوزستان )افتتاح فاز اول پست و 
خط ١٣٢ کیلوولت دژکوه، تعویض ترانس پست ٢٣٠ کیلوولت 
دوگنبدان، بهینه سازی پست ٤٠٠ کیلوولت یاسوج و ...( برای 
توسعه شبکه انتقال و فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد و 
عبور از پیک مصرف تابستان ارائه شد. در این نشست همچنین 
تدابیر لازم برای ادامه آماده سازی شبکه و حفظ پایداری شبکه 
برق این استان در تابستان جاری با هماهنگی ٢ شرکت اتخاذ 
و همچنین بنا شد مطابق بررسی های فنی شبکه، بر اساس 
اولویت بندی نقاطی از استان که نیاز به افزایش ظرفیت شبکه 

برای تابستان ١٤٠٤ دارند، در دستور کار قرار بگیرند.

 دیدار صمیمی مدیرکل بنیاد مسکن استان گلستان 
آلات  ماشین  و  اجرایی  امور  همکاران  و  مدیر  با 

عمرانی بنیاد مسکن استان
گرگان-  مهندس خسروی با همراهی مهندس حسینی، 
مدیر امور اجرایی و ماشین آلات عمرانی بنیاد مسکن استان 
، مهندس مهرگانفر، کارشناس مسئول امور قراردادها، مهندس 
صابری، سرپرست معاونت بازسازی و مسکن روستایی و مدیر 

بنیاد مسکن شهرستان گنبد و مهندس رضایی، مدیر بنیاد 
مسکن شهرستان گرگان از امور اجرایی و ماشین آلات عمرانی 
در  و  کردند  بازدید  گنبد  در شهرستان  استان  مسکن  بنیاد 
دیداری صمیمی ، با رانندگان و پرسنل ستادی امور ماشین 
دیدار  این  در  خسروی  مهندس   . نشستند  گفتگو  به  آلات 
همکاران امور ماشین آلات را بازوی توانمند بنیاد در خدمت به 
مردم شریف استان توصیف کرد و با تشکر از زحمات و تلاشهای 
آنان، توجه ویژه به معیشت همکاران و همچنین افزایش مزایای 
رفاهی آنان و خانواده های محترمتان را از اولویتهای کاری خود 

دانست.

بزرگترین رسالت من تولید کارت خوان ملی ) ایرانی( 
و هدف من اشتغال زایی برای جوانان گلستانی است

عامل  مدیر  گرگان- 
 : پوزگفت  دامون  شرکت 
تولید  من  رسالت  بزرگترین 
کارت خوان ملی ) ایرانی ( و 
برای  زایی  اشتغال  هدف من 
جوانان گلستانی است.مقیسه ، این جوان فعال گلستانی در صنعت 
پرداخت الکترونیک فعالیت دارد ، و از دسته جوانان موفق در این 
عرصه است . محمد مقیسه مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره 
شرکت دامون پوز در جمع خبرنگاران اظهار کرد : شرکت از سال 
۹۸ با هدف بزرگی استارت خورده است . و شرکت قصد دارد تا 
حوزه فعالیت خود را گسترش داده و به همین دلیل در آینده ای 
نزدیک اقدام بر افزایش سرمایه و تولید قاب دستگاه کارت خوان 
می نماید.مدیر عامل شرکت دامون پوز در ادامه نشست خبری ابراز 
کرد : در چند دهه اخیر به خصوص پس از رشد سریع اینترنت و 
تحول دنیای ارتباطات ، در سراسر جهان یکی از حوزه هایی که به 
شدت و با سرعت متحول شد، خدمات بانکی و حوزه های مرتبط 
با آن بوده است.وی یاد آور شد : هدف ما این است ، که محصول 
در بازارهای جهانی حضور داشته باشد ، و در آینده ای نزدیک به 
کشور عراق صادر شود.محمد مقیسه در ادامه افزود : بزرگترین 
رسالت من تولید کارت خوان ملی ) ایرانی ( و هدف من اشتغال 
زایی برای جوانان گلستانی است.مدیر عامل جوان گلستانی گفت 
: کارت خوان بخش جدا ناپذیر از سبک زندگی دیجیتال است ، 
نرم افراز دستگاه های کارت خوان وابسته به کشور چین است ، 
هدف اصلی ما این است که وابستگی را از بین ببریم ، این کار از 
خروج ارز جلوگیری می کند ، و باعث می شود که تکنولوژی را به 
داخل کشور بیاوریم.وی یاد آور شد : در شهرک صنعتی علی آباد 
٢٥ نفر نیروی مشغول به کار داریم ، که در این واحد مشغول به 
کار و مونتاژ دستگاه های کارت خوان هستند و در یک ماه تعداد 
١٥٠ عدد کارت خوان مونتاژ می شود.وی با اشاره به اینکه ، در 
حال حاضر با سه شرکت هم قرار داد مستقیم داریم و در بخش 
فروش دستگاه کارت خوان توسط افراد فاقد اعتبار و پشتیبانی 
اشاره کرد : این افراد با ترفند و با ارائه کارت خوان های معاف از 
مالیات دستگاه های خود را به فروش می رسانند.وی در ادامه گفت 
: دستگاه ها قبل از دامون پوز به صورت امانی به اشخاص واگذار می 
شد ، اما بعد از راه اندازی شرکت بصورت مالکیت دستگاه کارت 
خوان به شخص واگذار می شود.مدیر عامل شرکت دامون پوز 
اظهار کرد : مشاغل و افرادی که متقاضی دریافت دستگاه کارت 
خوان در استان و سراسر کشور هستند ، می توانند برای استفاده 
از به روزترین خدمات به صورت حضوری و الکترونیکی درخواست 
برد  واردات   : داد  ادامه  ثبت کنند.مقیسه  برای دستگاه  را  خود 
دستگاه کارت خوان به کشور را بزرگترین دغدغه خود دانست و 
اشاره کرد که دولت استقبال خوبی از این طرح داشته و در کلیه 
مراحل تولید ما را یاری کرده است.وی در پایان نشست خبری با 
اصحاب رسانه گفت : به متقاضیان توصیه می شود ، که از شرکت 
های ثبت شده و طرف قرارداد با پی اس پی.) PSP ( دستگاه مورد 

نیاز خود را تهیه کنند.

خبر

     گزارش بورس     رمزارز به زبان ساده

بورس از منطقه خطر دور شد
 بورس به استقبال رئیس جمهور منتخب رفت و در اولین 
روز هفته با جهش بلند 88هزار واحدی يک کانال صعود 
را تجربه کرد. هرچند که در ادامه هفته، معاملات آرامی 
را شاهد بوديم اما همان طوفان شنبه و يکشنبه کافی بود 
تا بازدهی مثبت 5/17درصدی در کارنامه هفتگی بازار 
سرمايه ثبت شود. در اين هفته شاخص بورس با صعودی 
108هزار واحدی از محــدوده دو میلیون و 100هزار به 

حدود دو میلیون و 209هزار واحد رسید.

با وجود رشــد شــاخص بورس، در هفته گذشته شاهد 
خروج پول از بازار ســرمايه بوديم. به طور دقیق تر، روز 
شنبه 473 میلیارد تومان ورود، روز يکشنبه 188 میلیارد 
تومان خروج، روز دوشــنبه 308 میلیارد تومان خروج، 
روز سه شنبه 333 میلیارد تومان خروج و روز چهارشنبه 
413 میلیارد تومان خروج پول را شــاهد بوديم که در 
نهايت برآيند منفی 769 میلیارد تومانی را برای تراز ورود 

و خروج پول در هفته گذشته به همراه داشت.

 بررسی نقشه بازار در هفته گذشته نشان می دهد گروه 
خودرو و ساخت قطعات بیشترين ارزش معاملات را به 
خود اختصاص داده و مقــام اول برترين گروه صنعت را 
از آن خود کرده است. گروه فلزات اساسی در مقام دوم 
برترين گروه صنعــت قرار گرفته و مقام ســوم به گروه 

محصولات شیمیايی اختصاص دارد. 

      دیده بان بورس

دنیای ارزهای ديجیتال در آستانه تحولی بزرگ قرار دارد. 
با نزديک شــدن به تأيید و راه اندازی صندوق های قابل 
معامله بورسی )ETF( معاملات اسپات اتريوم در ايالات 
متحده، بازار ارزهای ديجیتــال خود را برای ورود موجی 
تازه از سرمايه گذاران آماده می کند. ارز ديجیتال آخرين 
تحولات، زمان احتمالی راه اندازی، پیش بینی های قیمتی 
و تأثیرات احتمالی اين رويداد مهم را بررسی کرده است. 
با اينکه زمان دقیق راه اندازی هنوز مشــخص نیست، اما 
شواهد نشان می دهد که اين اتفاق در آينده بسیار نزديک 
رخ خواهد داد. ســرمايه گذاران و علاقه مندان به ارزهای 
ديجیتال بايد اين تحولات را به دقت زير نظر داشته باشند. 
اين رويداد می تواند تأثیر عمیقی بر کل اکوسیستم ارزهای 
ديجیتال داشته باشد و فصل جديدی در سرمايه گذاری و 

پذيرش گسترده تر اين فناوری را رقم بزند.
  وضعیت فعلی؛ آخرین گام ها به سوی تأیید 

ETF اتریوم
صنعت ارزهای ديجیتال با اشتیاق منتظر تأيید ETF های 
معاملات اسپات اتريوم اســت. به گزارش کوين تلگراف 

کاترين داولینگ، مدير ارشد بیت وايز، اعلام کرده که اين 
صندوق های قابل معامله بورســی به خط پايان نزديک 
شده اند، هر چند که از نظر او هنوز تاريخ دقیق راه اندازی 

اين ETF ها مشخص نیست.
 شمارش معکوس برای راه اندازی ETF اتریوم؛ 

اثر آن بر قیمت اتر چیست؟
شــرکت های بزرگــی ماننــد بلــک راک، فیدلیتــی، 
گری اسکیل، 21شــیرز، فرانکلین تمپلتون و ون اک در 
روز 8 جولای )18 تیر( اصلاحیه هــای S-1 خود را ارائه 
کردند. اين نشــان می دهد که فرآيند تأيید ETF های 
اتريوم در مراحل نهايی خود قــرار دارد. اين اصلاحیه ها 
شــامل جزئیات مهمی مانند معافیت هــای کارمزد و 
اطلاعات معاملاتی اولیه است، که نشان دهنده آمادگی 

صادرکنندگان برای راه اندازی محصولات خود است.
 زمان بندی احتمالی؛ ETF اتریوم کِی 

راه اندازی می شود؟
اريک بالچوناس، تحلیلگر ETF در بلومبرگ، 18 جولای 
)28 تیر ماه( را به عنوان »بهتريــن حدس« برای زمان 

شروع معاملات اين صندوق ها پیشــنهاد کرده است. او 
تأکید کرده که برنامه های کمیسیون بورس و اوراق بهادار 
آمريکا )SEC( هنوز مشخص نیست. برخی کارشناسان 
معتقدند که SEC ممکن است اجازه معامله  ETF های 
اتريوم را از روز 15 جولای )25 تیر( صادر کند. با اين حال، 
زمان دقیق هنوز نامشخص اســت و ممکن است که در 
صورت تکمیل فرم های اصلاح شده در روز چهارشنبه، 
بتوانیم در روز جمعه يا دوشــنبه پیش رو شــاهد تأيید 
يک يا چند ETF اتريوم باشــیم يا اينکه ممکن است که 
اين فرايند برای چندين هفته ديگر نیز طول بکشد. يک 
منبع آگاه به اين مســئله به کوين دسک گفته است که 
انتظار دارد اين فرآيند چند هفته ديگر طول بکشد. نیت 
گرسی، رئیس ای تی اف استور، اشــاره کرده که آخرين 
دور اصلاحات تنها نیاز به تغییرات جزئی داشته که نشان 
می دهد ETF ها می توانند در عرض دو هفته پس از تأيید 

شروع به معامله کنند.
 تأثیرات احتمالی بر بازار و قیمت اتریوم

راه انــدازی  ETFهای اتريــوم می توانــد تأثیر قابل 

توجهی بر قیمت اين ارز ديجیتال داشته باشد. شرکت 
متريکس پورت پیش بینی کرده که قیمت اتريوم پس 
از تأيید می تواند به3/400دلار برسد. شرکت مديريت 
دارايی برنشــتاين نیز هدف بلندمدت 6/600دلار را 
برای اتريوم تعیین کرده است. اين پیش بینی بر اساس 
افزايش علاقه نهادی و احساسات بازار پس از راه اندازی 
ETF اتريوم انجام شــده است. مت هوگان، مدير ارشد 
سرمايه گذاری بیت وايز نیز تخمین زده که ETF های 
اســپات اتريوم می توانند در 18 ماه اول معاملات خود 
تا 15 میلیارد دلار سرمايه جذب کنند. اين رقم تقريباً 
معادل جريان ورودی بهETF های بیت کوين در شش 

ماه نخست معاملات آنهاست.
 جزئیات فنی و نکات مهم برای 

سرمایه گذاران
اصلاحیه های اخیر در فرم های S-1 شــامل جزئیاتی 
درباره معافیت های کارمزد و سرمايه گذاری های اولیه 
اســت. برای مثال، ون اک اعلام کرده کــه قصد دارد 
کارمزدهای اسپانســرينگ را برای 1/5 میلیارد دلار 
سرمايه گذاری اولیه مشتريان، در طول يک سال معاف 
کند. بیت وايز نیز يک معافیت شش ماهه 500 میلیون 
دلاری برای کارمزدها را معرفی کرده اســت. اينوسکو 
و گلکســی ديجیتال نیز کارمزد  0/25درصدی برای 
مشتريان را اعلام کرده اند كه نشان دهنده رقابت در میان 
صادرکنندگان احتمالی ETF است. سرمايه گذاری های 
اولیه نیز در برخی از اين فرم ها ذکر شده است. به عنوان 

مثال، فرانکلین تمپلتون گزارش داده که سرمايه گذار 
اولیه، فرانکلین ريسورسز، 4000 سهم را به قیمت 25 

دلار به ازای هر سهم خريداری کرده است.
 نگاهی به آینده؛ فراتر از اتریوم

کاترين داولینگ، از مديران ارشد بیت وايز اعلام کرده 
که کمیسیون بورس و اوراق بهادار نسبت به بحث درباره 
صندوق هــای قابل معامله بورســی ارزهای ديجیتال 
ديگر، غیر از بیت کوين و اتريوم، گشــوده اســت. اين 
می تواند راه را برای محصولات سرمايه گذاری متنوع تر 
در آينده هموار کند. بــا اين حال، داولینگ و ســاير 
تحلیلگران هشــدار می دهند که تأيید ETF ها برای 
ارزهای ديجیتال ديگر ممکن است زمان بسیار بیشتری 
طول بکشد و احتمالًا به تغییرات در رهبری کمیسیون 
بورس و اوراق بهادار پس از انتخابات رياست جمهوری 
آمريکا بستگی داشته باشد. به عنوان نشانه ای از علاقه 
رو به رشد به ETF های متنوع ارزهای ديجیتال، ون اک 
و 21شیرز اخیراً درخواست هايی برای ETF های اسپات 
ســولانا ارائه کرده اند. با اين حال، اين درخواســت ها 
احتمالًا بــا فرآيند تأيید طولانی تر و نامشــخص تری 
روبه رو خواهند شد. راه اندازی ETF های اسپات اتريوم 
می تواند نقطه عطفی در تاريخ ارزهای ديجیتال باشد. 
اين محصولات جديد، دسترسی سرمايه گذاران سنتی 
به دومین ارز ديجیتال بزرگ جهان را تسهیل می کنند. 
همچنین احتمالًا منجر بــه افزايش قابل توجه قیمت 

اتريوم خواهند شد.

این هفته منتظر ETF اتریوم باشید
احتمال راه اندازی اولین صندوق های اتریومی در بورس آمریکا از 28 تیرماه

چرا عمق بازار باید برایمان مهم باشد؟
نکاتی درباره شناوری و عمق بازارهای مالی

عمق بازار در واقع توان يک بازار برای انجام سفارش های 
خريد يا فروش است. يعنی تعداد خريداران و فروشندگان 
در يک بازار معاملاتی آنقدر بالا است که سفارش های خريد 
و فروش به محض رسیدن به قیمت سفارش گذاری شده، 

انجام می شوند.
به اين ترتیب، عمق بازار بالا، تاثیر مستقیم در نقدشوندگی 
معاملات در يک بازار دارند. عمق بازار سطوح و گستردگی 
کلی سفارشات باز، پیشنهادات خريد و پیشنهادات فروش 

را برای يک دارايی يا سهام خاص در نظر می گیرد.
هرچه تعداد سفارش های خريد و فروش در محدوده قیمت 
بازار فعلی بیشتر باشد، عمق بازار بیشتر است. اين نکته را 
هم بايد در نظر داشــت که عمق بازار، داده های مربوط به 
سفارش های ســريع را که با قیمت بازار در لحظه صورت 
می گیرد، در نظر نمی گیرد و صرفا ســفارش های خريد و 
فروش در نمودار عمق بازار نمايش داده می شــوند. حالا 
بايد ديد عمق بازار يک دارايی با عمق بازار اين دارايی در 
صرافی ارز ديجیتال چه تفاوتــی دارد و اهمیت عمق بازار 
در هر دو مورد چیست؟ ارز ديجیتال بیت کوين را در نظر 
بگیريد؛ تعداد سفارش های خريد و فروش بیت کوين در 
جهان، عمق بازار بیت کوين را نشان می دهد. هر چه عمق 

بازار بیشتر باشد، سفارش های بزرگ خريد و فروش تاثیر 
کمتری در نوسانات قیمت يک دارايی دارند. البته معمولا 
دارايی های بزرگ مثل بیت کوين و اتريوم عمق بازار بالايی 

نسبت به ساير ارزهای ديجیتال دارند.
حال در يک اکسچنج يا پلتفرم تبادل رمزارز، تعداد کاربران 
فعال صرافی، تاثیر مستقیم در عمق بازار يک دارايی مثل 
بیت کوين در آن صرافی دارد. اگر تعداد کاربران و به تبع 
آن تعداد ســفارش های خريد و فروش در صرافی پايین 
باشد، عمق بازار در اين صرافی پايین بوده و به اين ترتیب 
ممکن است سفارش های خريد و فروش با تاخیر زياد انجام 
شوند و يا حتی انجام نشوند. يعنی اگر سفارش خريدی يا 
قیمت معین در يک صرافی با عمق بازار پايین ثبت شود، 
ممکن است فروشنده ای در آن قیمت سفارش فروش ثبت 
نکرده باشد و به اين ترتیب با اينکه قیمت جهانی به قیمت 
ثبت سفارش رسیده، اما معامله انجام نمی شود. در اينجا 
اهمیت عمق بــازار بالای صرافی در نقدشــوندگی دارای 
اهمیت پیدا می کند. صرافــی ارز ديجیتال نوبیتکس که 
بیشــتر از پنج میلیون کاربر ايرانی دارد، دارای عمق بازار 
بالا و نقدشــوندگی فوری در همه رمزارزهايی اســت که 
در اين پلتفرم لیست شده اند. به اين ترتیب سفارش های 

خريد و فروش در اين صرافی به محض رسیدن به قیمت 
سفارش گذاری شده، انجام می شوند.

اما ازسوی ديگر، با توجه به اينکه عمق بازار، به اندازه گیری 
عرضه و تقاضا در يک دارايی می پردازد، بررسی اين عرضه 
و تقاضا در نمودار عمق بازار، به معاملــه گران تحلیلی از 
وضعیت ارائه می دهد. يعنی آنها می توانند با بررسی عمق 
بازار و نســبت تقاضاهای خريد به فروش، جهت احتمالی 

قیمت ارز ديجیتال را پیش بینی کنند.
يک معامله گر ممکن است از داده های عمق بازار برای درک 
قیمت های پیشنهادی خريد و فروش يک رمزارز با توجه به 
حجم فعلی آن استفاده کند و بر اساس آن تصمیم بگیرد 
در کدام قیمت ها وارد شود و يا از کدام معامله خارج شود. 
معمولًا معامله گران به دنبال ديوارهــای خريد يا فروش 
در نمــودار عمق بازار می گردند و بر اســاس اين بخش ها 
تصمیم به خريد يا فروش می گیرند. در گذشته صرافی ها 
اطلاعات مربوط به عمق بازار و سفارش های خريد و فروش 
را در اختیار کاربران قرار نمی دادند يا در ازای دريافت پول 
اين اطلاعات را به آنها می دادند، اما در حال حاضر تقريبا 
همه صرافی های ارز ديجیتــال در دنیا اين اطلاعات را در 
اختیار کاربران قرار می دهند. فعالان بازار ارزهای ديجیتال 
می توانند اطلاعات مربــوط به عمق بازار انــواع ارزهای 
ديجیتال را در بازار معاملاتی نوبیتکس در سايت و اپ اين 
پلتفرم مشاهده کنند. درک مفهوم عمق بازار به معامله گران 
در تحلیل بازار کمک می کند، اما نبايد اســتفاده از ساير 

ابزارهای تحلیل را در کنار آن فراموش کرد.

هیات مديره تپسی در سامانه کدال از برنامه اين 
شــرکت برای افزايش ســرمايه دو هزار میلیارد 
تومانی خبر داده اســت. براساس اطلاعیه منتشر 
شده در سامانه کدال، هیات مديره تپسی افزايش 
ســرمايه 713درصــدی را تصويب کــرده که با 
اجرای اين مصوبه، ســرمايه ثبت شــده تپسی از 
246میلیارد تومان فعلی به دو هزار میلیارد تومان 

خواهد رسید.
اين مبلغ از محل »مطالبات حال شده سهامداران، 
آورده نقدی و ســود انباشــته« تأمین می شود. 
موضوعی که نشان می دهد با اين افزايش سرمايه 
شاهد تزريق سرمايه های بزرگی به تپسی هستیم 
که بخش عمده اين سرمايه بايد توسط سهامدار 
عمده آن که اکنون گروه صنعتی گلرنگ اســت، 
اتفــاق بیافتد. دو هــزار میلیارد تومان ســرمايه 
جديدی که روانه تپسی می شود تقريبا هشت برابر 
ارزش فعلی اين شرکت است. افزايش سرمايه اين 
شرکت از محل آورده نقدی به اين معنا خواهد بود 
که در صورت تايید اين افزايش ســرمايه، شاهد 
انتشار 20میلیارد سهام جديد خواهیم بود که با 

قیمت 100تومان عرضه خواهد شد. سهامداران 
فعلی شــرکت، در اولويت خريد اين سهام جديد 
هستند و بخش عمده اين خريد توسط سهامدار 

عمده شرکت انجام می شود.   
براساس اطلاعیه منتشر شــده در سامانه کدال، 
هدف از افزايش سرمايه تپسی »توسعه کسب وکار 
شــرکت در ابعاد مختلف، ازجمله افزايش سهم 
بازار در زمینــه فعالیت های فعلــی و برنامه های 
سرمايه گذاری برای توسعه سرويس های جديد و 
بهره مندی از معافیت مالیاتی« عنوان شده است. 
مصوبه هیات مديره تپســی به حسابرس و بازرس 
قانونی ارسال شده و درصورتی که سازمان بورس با 

آن موافقت کند، اجرا می شود.
شرکت پیشــگامان فن آوری و دانش آرامیس از 
سال 1401 با نماد »تپســی« به عنوان نخستین 
استارتاپ کشور وارد بازار سرمايه شد و مدتی قبل 
گروه صنعتی گلرنگ با خريد سهام از بنیانگذاران 
آن، به سهامدار عمده اين شرکت تبديل شد و از 
ان روز شاهد تغییرات بنیادين در اين شرکت فعال 

در حوزه فناوری هستیم.

افزایش سرمایه دو هزار میلیارد تومانی 
برای استارتاپ بورسی
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   توئیت بازی
آقا جواد دست بردار نیست

کامنت ها

این روزها جواد خیابانی را مدام در تلویزیون می بینیم؛ البته او در 
بازه های مختلف رکورد حضور در شبکه های مختلف را شکسته. 
حالا او مجری ویژه برنامه »یورو 24« شبکه ورزش است ؛ برنامه 
»خاطره بازی« را نیز درهمین شــبکه روی آنتــن دارد و برخی 
مسابقات را گزارش می کند. آنچه جواد خیابانی را تیتر رسانه ها 
کرده، به چند عامل برمی گردد. او برای چندمین بار در ویژه برنامه 
شبکه ورزش از مارادونا گفت و در جدل با خداداد عزیزی و دیگران 
تاکید کرد:»واقعیت دوپینگ مارادونا را بعد از مرگ من خواهید 
فهمید. فیلمش منتشــر می شــود.« عمر خیابانی دراز؛ اما هیچ 
رسانه ای در دنیا واقعیت های اسطوره آرژانتینی را نمی داند، جز  
آقا جواد؟ اصلا چرا این همه یادآوری؟ خیابانی در مسابقه اسپانیا 
و آلمان داد همه را درآورد. او بارها به مسائل نامرتبط اشاره کرد؛ 
اسم داور را اشتباه گفت و همزمان با گل اول اسپانیا حواسش جایی 
دیگر بود. او دو دقیقه قبل از سوت پایان، به اشتباه خداحافظی کرد 
و کمی بعد متوجه شد! از آن سو اشک های خیابانی تمامی ندارد 
و ایضا صحبت های مطول او. همین اســت که به گفته رسانه ها و 
کاربران »یورو 24« با حضور او و خداداد عزیزی تبدیل به برنامه ای 

ناکام شده. 

  وحید ســعیدی:  به نظرم اصلا نباید جــواد خیابانی را 
دیگر جدی گرفت. البته مدت هاســت که خیلی ها او را جدی 
نمی گیرند. وقتی کســی حرفی می زند و بعد با دو سه تا تشر و 
تذکر آن را پس می گیرد، دیگر نباید حرف هایش چندان مهم 
تلقی شود. خیابانی دوست دارد در معرض دید باشد و این راه و 

روشی که در پیش گرفته، برای  این هدف است.

  احمد رنجبر:  اجازه بدهید ابتدا از گزارش خوب و سرحال 
جواد خیابانی در بازی اســپانیا و ایتالیا یاد کنیم. واقعا فراتر از 
انتظار بود و یک بازی نه چندان مهیج را با انرژی بالا گزارش کرد. 
در شبکه ورزش هم نکاتی کاربردی به زبان می آورد اما به دلیل 
مطول گویی و پراکنده گویی دچار اشــتباهاتی می شود و سیل 

انتقادات را به خود می بیند. 

   آنالیز    رصد خانه

»قطب شمال« اولین تجریه کارگردانی امین محمودی یکتا ست که پیش از این به عنوان 
دستیار و نویسنده با حســین ســهیلی زاده در پروژه هایی چون »عقرب عاشق«، » ملکه 
گدایان« و... همکاری داشت. این ســریال بلافاصله بعد از پایان »گناه فرشته« کنداکتور 
جمعه های فیلیمو را پر کرد  اما با آغاز فصل سوم »زخم کاری« پخش آن به روزهای دوشنبه 
موکول شد. سریال »قطب شمال« را می توان از جمله کارهای تقریبا موفق فیلیمو به شمار 
آورد که حالا به ایستگاه پایانی رسیده است. این سریال که تاکنون 11 قسمت از آن پخش 
شده، با انتشار قســمت دوازدهم به انتها می رسد  اما پخش این قسمت مصادف شده با روز 
تاسوعای حســینی؛ از همین رو فیلیمو آن را با یک هفته تاخیر عرضه می کند. قرار است 

قسمت دوازدهم دوشنبه اول مرداد منتشر   و پرونده این سریال بسته شود. 

»جنگل آسفالت« عنوان اولین تجربه سریال سازی پژمان تیمورتاش است که فصل اول آن با 
حضور ستاره هایی چون نوید محمدزاده، امیر جعفری، ریما رامین فر، مریلا زارعی   تولید و از 
پلتفرم »نماوا« پخش شد. پیش از پایان فصل اول روزنامه دیجیتالی سینما خبری منتشر کرد 
که فصل دوم به دلیل مشکلات مالی تولید نخواهد شد. بلافاصله بعد از انتشار این خبر، اسماعیل 
عفیفه تهیه کننده ســریال گفت وگویی انجام داد و اعلام کرد  این خبر کذب اســت و از دهم 
تیرماه تصویربرداری فصل دوم با حضور کلیه بازیگرها انجام می شود . چند روز بعد هفت صبح  
و »فیلم نیوز« در خبری اعلام کردند که مریلا زارعی به دلیل عــدم توافق مالی از این پروژه 
کناره گیری کرده است ، خبری که از سوی هیچکس تکذیب نشد تا صحت آن مشخص شود. 
حالا هم خبر رسیده که به دلیل مشکلات مالی پلتفرم، تولید فصل دوم کلا منتفی شده است.

نجم الدین شریعتی برای ســومین فصل متوالی اجرای برنامه مناسبتی »حسینیه معلی« را 
عهده دار شده و این برنامه با اجرای او از شب اول محرم روی آنتن شبکه سه رفته است. او در 
گفت و گو با تسنیم درباره تجربه اجرای این برنامه گفته است :» امسال دوستان ما در »حسینیه 
معلی« با آزمون و خطایی که در فصل های گذشته گذراندند، خوش فکرتر و با برنامه تر پا به عرصه 
ساخت این برنامه گذاشتند. وقتی من به عنوان مجری دعوت شدم و به دوستان پیوستم حسّ 
و حال خوبی داشتم. احساس کردم که »حسینیه معلی« می تواند یک تجربه خوبی برای من در 
حوزه فعالیت این سال هایم باشد. در واقع یک حاضری هم ما برای امام حسین)ع( بزنیم و این 
خودش نکته ارزشمندی است. استقبال مخاطبین و درنظر گرفتن دیدگاه هایشان در فصل های 

گذشته توانست »حسینیه معلی« امسال را متفاوت تر از گذشته کند.«

پایان روز      آغاز مرداد، پایان قطب شمال

کنسل شد روز      فصل دوم »جنگل آسفالت« منتفی شد

تجربه روز      نجم الدین شریعتی و تجربه اجرای »حسینیه معلی«

از هفته گذشته پخش فصل 
سوم و آخر سرزمین مادری در 

شبکه سه شروع شد. این بار 
سریال کمال تبریزی به جای 
پنجشنبه و جمعه ها به شکل 

شبانه، روی آنتن می رود.

قسمت دوم انیمیشــن »درون و برون«   بی تردید  یکی از مهم ترین انیمیشن های سال 2۰24 است.  با توجه به اینکه دو 
ستون احساسی مهم این فیلم )یعنی ترس و انزجار( برای این دنباله حضور نخواهند داشت، درون و برون دارای احساسات 
جدیدی خواهد بود. رایلی وارد دوران نوجوانی می شود و احساســات جدیدی را تجربه می کند.او بلوغ را در پیش دارد و 
تغییرات هورمونی و همچنین تصمیم های مهم دوران نوجوانی اش را تجربه خواهد کرد. با توجه به آنچه   همه ما از دوران 
بلوغ می دانیم، احتمال این وجود دارد که رایلی درگیر عشق های نوجوانانه و شکست های گریزناپذیر این دوره می شود. 
پس از نزدیک به یک دهه، پیکسار با »درون و برون 2« به دنیای Inside Outاین فیلم بازگشته است. انیمیشن درون و 
برون 2 ادامه ای بر سری اول آن است که در سال 2۰1۵ منتشر شد. این انیمیشن به عنوان چهارمین فیلم با بهترین نقد در 
کاتالوگ محبوب ترین انیمیشن های پیکسار قرار دارد. پروژه تولید انیمیشن »درون و برون 2«  به عنوان یکی از بزرگ ترین 
فیلم های دیزنی در سال 2۰24 توصیف می شود. تریلر این انیمیشن جذاب و دوست داشتنی در 24 ساعت ابتدایی انتشار 

حدود 1۶۰ میلیون ویو خورد و به پربازدیدترین تریلر یک انیمیشن ساخته شده توسط دیزنی و پیکسار بدل شد.
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»مینی سریال »بزم آخر« به 
کارگردانی سجاد شهریاری با بازی 
آتیلا پسیانی، امیر حسین رستمی، 

کامران تفتی و الهام چرخنده از 
روز یکشنبه 24 تیرماه در باکس 
نمایش بعدازظهر شبکه دو روی 
آنتن می رود. این سریال هر روز 

ساعت  16:30 پخش و ساعت 1:30 
دقیقه بامداد بازپخش می شود.

 شبکه آی فیلم از روز چهارشنبه 
27 تیرماه باکس ساعت 18 خود 

را به پخش سریال »عملیات 
125«اختصاص می دهد. این سریال 

در سه فصل   توسط کارگردانانی 
چون بهروز افخمی، محمدرضا 

آهنج و مسعود آب پرور ساخته 
شده است.

فصل سوم سرزمین مادری

شبکهساعت قالب  برنامه

آنتن17:3۰فوتبال دوستانهآژاکس – رنجرز

تماشا18:3۰سریال ایرانیآرزو های بزرگ 

آی فیلم2۰سریال ایرانیشب دهم

آنتن21:3۰فوتبال دوستانهبنفیکا – سلتاویگو

تماشا22:3۰سریال خارجیخرس

سه3:3۰ بامدادرده بندی کوپا آمه ریکاکانادا – اروگوئه

گروه تلویزیون   
هفتصبح

با پایــان پخش ســریال مختارنامه در ســال ۱۳۹۰ 
هشت ســال طول کشــید تا داود میرباقری بار دیگر 
همکاری موثر و مهمی در سطح یک سریال الف ویژه با 
تلویزیون داشته باشد. او در این فاصله هشت ساله در 
شبکه نمایش خانگی فعال بود و حالا در کتاب پرونده 
مختارنامه، نوشته رضا استادی مدیر اسبق روابط عمومی 
مختارنامه، روایت جالبی درباره این سال ها مطرح شده 
است. در گزارش امروز بخش هایی جالب از کتاب را 

مرور می کنیم.

   ناگفته های سریال امام علی
استادی که پیشتر با پنج اثر در حوزه داستان نویسی و فیلمسازی 
فعال بوده؛ در این کتاب روایتی مفصل و جزئی از پرونده فعالیت 
داود میرباقری را روایت کرده اســت.مثلا درباره ســریال امام 
علی در کتاب به تفصیل اشاره شــده که چگونه صدا و سیمای 
دوره علی لاریجانی پیشنهاد میرباقری برای اختصاص مهلتی 

دوماهه به تکمیل ســریال را که با بودجه ای 2۵ تا ۵۰ میلیون 
تومانی اجرایی می شــد را نادیده می گیرد و با پخش ســریال 
به صورت ناقص باعث می شــود تا سازنده ســریال امام علی از 
تلویزیون دل چرکین شــود. در این مرحله میرباقری به سراغ 
مدرسه کارگاهی فیلمنامه نویسی حوزه هنری می رود که توسط 
محمد علی زم تاسیس شده است.این مدرسه تاسیس شده تا از 
هنرمندانی که در تلویزیون و سینما با آنها بی مهری شده، حمایت 
کند.آشنایی با ناصر تقوایی و گپ و گفت های طولانی با بهروز 
افخمی دنیای جدیدی را برای میرباقری می گشاید.معصومیت از 

دست رفته و سلمان فارسی حاصل همین دوران است.

   شاهگوش و آن زوج سینمایی
میرباقری پس از پایان ساخت مختارنامه به سراغ شبکه نمایش 
خانگی آمد و سریال شاهگوش  را ســاخت. سریالی که روایت 
کتاب درباره آن چنین است: »مهران برومند زمینه همکاری 
میرباقری و محمد امامی را با واسطه گری بازیگری جوان به نام 
»م.پ« فراهم کرد.م.پ با محمد امامی ارتباط و آشنایی داشت و 
می توانست ارتباط میان میرباقری و او را فراهم کند، مشروط بر 
اینکه سریالی ساخته شود که نقش های اول آن توسط خودش 
و همسرش ب.ط ایفا شود و 1۰ درصد از کل بودجه سریال را نیز 

به عنوان آورده- یا همان پورسانت- دریافت کند.سریال ساخته 
شد اما نقشی به این زوج جوان نرسید و م.پ آورده خود را نیز با 
کشمکش و شکایت دریافت کرد.« نویسنده در ادامه درباره تاثیر 
همکاری با محمد امامی بر میرباقری می نویسد:  »کار کردن با 
محمد امامی استانداردهای میرباقری را تغییر داد.دیگر به دفاتر 
کوچک و محقر در بافت های قدیمی شهر و پذیرایی های معمول 
با چای تلخ رضایت نمی داد و حتما باید شرایط بسیار خوب و 
ایده آلی در دفتر ایجاد می شد.از موقعیت جغرافیایی دفتر گرفته 

تا نحوه پذیرایی و...«

   پشت پرده توقف ماه  تی تی
میرباقری در زمان ســاخت مختارنامه اعلام کرد که تا به حال 
کاری که دوست داشته بسازد را نتوانسته و همیشه موج آمده 
و او را با خود برده و بستری فراهم شــده و او حرکت کرده و از 
این مسئله دلگیر است و اگر شرایط مناسبی پیش بیاید تمایل 
دارد به تاریخ ایران مراجعه کند و قصه ای افسانه ای بسازد. طبق 
آنچه استادی در این کتاب نوشــته: شاید »ماه تی تی« همان 
پروژه ای باشــد که او سال ها به دنبال ســاخت آن بوده است.

این سریال پاییز سال 13۹۵با سرمایه گذاری حسین هدایتی 
و با تهیه کنندگی مهران برومند مقابــل دوربین می رود.ایرج 

شهزادی مدیر صدای مختارنامه که در ابتدای سریال با قهر از 
میرباقری جدا شده بود، با وساطت مجید مطلبی با میرباقری 
آشتی کرده و بر ســر این ســریال به عنوان صدابردار حاضر 
می شــود. فیلمبرداری پس از حدود دو ماه متوقف می شود.

روزی میرباقری سر صحنه فیلمبرداری با پیمان معادی که تا 
آن زمان بارها و بارها او را تایید کرده بود، جر و بحث می کند و 
با طرح این نکته که »معادی نمی تونه این نقشو دربیاره« کار 
را تعطیل کرده و به خانه می رود و حاضر به آغاز فیلمبرداری 
نمی شود.تا پیش از آن  بارها عوامل سریال شاهد رفتار صمیمانه 
آنها بوده اند.میرباقری، معادی را سوپراستار خطاب کرده و حتی 
با دیدن سکانس های تدوین شده او را تشویق کرده است.همه 
عوامل از مشاهده این اتفاق شوکه شده اند.اواخر آذرماه است 
و کمتر از دو هفته دیگر در تاریخ 1۵ دی ۹۵ حسین هدایتی 
بازداشت می شود. همزمانی این دو اتفاق بسیار عجیب است! 
گویی به داوود میرباقری الهام شده که هدایتی به زودی دچار 
حاشیه خواهد شد و او پیشتر به همکاری اش با این سرمایه دار 

خاتمه داده است.

   درباره کتاب
پرونده مختارنامه در ۶۰۰ صفحه نوشته شده و طی 1۰ فصل 
به ترتیب زمانی از سال 138۰ تا 13۹۰ روند ساخت و پخش 
این سریال را به صورتی داستان گونه روایت می کند.در انتهای 
کتاب نیز سه تک نگاری درباره محمود فلاح، عظیم جوانروح و 
داوود میرباقری قرار گرفته و پایان بخش کتاب نیز آلبوم تصاویر 
پشت صحنه و برخی اسناد و مدارک سریال است که تاکنون 
منتشر نشده است. این کتاب از ســوی نشر بین الملل منتشر 
شده اســت. هیچ وقت نامزد نبودیم، بدون تو غیرممکن بود، 
خونه خالی، حمام تُرکی و لاگ جری دیگر آثار استادی در مقام 

نویسنده است. 

روایتی از همکاری نافرجام داود میرباقری و پیمان معادی در سریال خانگی ماه تی تی که در کتاب پرونده 
مختارنامه مورد اشاره قرار گرفته است. این بخش همچنین حاوی نکاتی جالب درباره حسن هدایتی، زوج 

اسبق سینمایی و ... است

دربیاره! معادینمیتونه این نقشو 

فصل سوم سرزمین مادری درحالی شروع می شود که داستان در سال 13۵4 می گذرد           منظر اول| تغییرات داستان
و اتفاقات سیاسی اجتماعی منتج به پیروزی انقلاب در آن زیاد است. در همان قسمت ابتدایی  رهی را درحال کار در 
یک کتابفروشــی می بینیم. او با اینکه دانشــگاه نرفته و تحصیلات عالی ندارد، اهل مطالعه است و دانشجویان پای 
صحبت هایش می نشینند. او که از همسرش جدا شده، به خانه  اوس حسین برگشته و در غیاب مادر و خواهرها، با او 
زندگی می کند. اختلاف نظرها با اوس حسین کماکان باقی است و این بار رهی باید تلاش کند برادر  معتادش را هم به 
زندگی برگرداند. با ورود عباس، دوست قدیمی و مجاهد رهی )با بازی بابک حمیدیان( زندگی آنها تا حدودی تغییر 
می کند. سرزمین مادری نسبت به دو فصل قبل کوبنده نیست اما همچنان فضایی گرم دارد و قصه آن یک سر و گردن 

از تولیدات جدید بالاتر است. تحلیل بیشتر درباره این سریال را با گذشت چند قسمت دیگر منتشر خواهیم کرد.

ترکیب بازیگران فصل سوم ســرزمین مادری تغییرات زیادی دارد که بعدا درباره           منظر دوم| تغییر نقش اصلی
عملکرد هر کدام به تفصیل خواهیم نوشت. مهم ترین اتفاق، حضور آرش مجیدی در نقش رهی است که در فصل اول 
و دوم آن را علی شادمان و شهاب حسینی ایفا کردند. رهی حالا با اوس حسین زندگی می کند؛ مادرش از دنیا رفته و 
اکبر درگیر اعتیاد شده. به او دکتر می گویند؛ اهل مبارزه سیاسی و مطالعه است و کتاب هم می نویسد. مجیدی بازیگری 
است با کارنامه ای موفق که پیش تر وارد جلد شخصیت هایی از تاریخ معاصر شده  و مورد تحسین هم قرار گرفته بود. این 
بار کارش سخت تر است چون با شهاب حسینی قیاس می شود. اگر بحث سلیقه را کنار بگذاریم، باید گفت مجیدی 
شخصیت رهی را بی کم و کاست ارائه کرده و حتی حواســش به جزئیات رفتاری مثل تیک عصبی بوده است. اصلا 

وضعیت کنونی رهی طوری است که به نظر می رسد خود مجیدی بهترین انتخاب برای ایفای نقش او بوده.

درون و برون 2
 پخش : فیلیمو / نماوا / فیلمنت

 کارگردان : کلسی مان
 دوبلور ها : ساناز غلامی، شهره روحی، راضیه 

فهیمی، ناصر محمدی، مینا مومنی، سامان 
مظلومی و....

 نمره در »imdb« : 7/9 از 10
 محصول : 2024 / آمریکا 



پرده نقره ای)چالش های سينمای آينده از نگاه سينماگران(
 روزنامه صبح ايران  سال چهاردهم  شماره 3817  شنبه  23 تیر  1403

پرده نقره ای)چالش های سينمای آينده از نگاه سينماگران(
 روزنامه صبح ايران  سال چهاردهم  شماره 3817  شنبه  23 تیر  1403

ه« 
ند

ه آی
و ب

ا ر
نم

سی
ی »

ها
ت 

س
ش

ه ن
سل

سل
ور 

مر
ی 

برا
ی 

صت
 فر

ت،
ذش

ه گ
ی ک

ه ا
هفت

در 
ن 

یرا
ی ا

ما
سین

ی 
 رو

ش
ی پی

ها
ش 

چال
ن 

ری
ی ت

صل
ا

 و 
ها

ید
؛ ام

شد
م 

ده
هار

ت چ
دول

ل 
کی

ش
ه ت

تان
آس

در 
ت؟

س
چی

ها 
ی 

ران
نگ

ی؟
ارب

یا ب
ی 

در
ل بن

ینا
ز

وقتی صحبت به سمت حسرت از جای خالی قهرمان در سینمای 
ایران رفت، بازهم نام »زینال بندری«  به میان آمد و وقتی صحبت از 

هشدار بابت حکمرانی مطلق سرمایه و مهجوریت فیلم های خوب 
در فرآیند اقتصادی سینمای امروز شد، »باربی«  بهترین شاهد 

مثال می توانست باشد، فیلمی به شدت بی کیفیت که در رقابت با 
»اوپنهایمر« توانست بخشی از فروش سال گذشته سینمای جهان 
را ببلعد! حالا گویی سینمای ایران در میانه این دوگانه باید هویت 

خود را بازیابی کند. سازمان سینمایی سوره که همین سال گذشته 
سلسله نشست های »بر سینمای ایران چه گذشت؟«  را ترتیب 

داده بود، حالا میزبان گروهی از سینماگران و منتقدان شد تا در 
طول اولین هفته پس از تعیین نتایج انتخابات ریاست جمهوری و 

معرفی مسعود پزشکیان به عنوان رئیس جمهور منتخب، از آینده 
سینمای ایران بگویند. »سینما رو به آینده« عنوان این نشست ها 

بود که در چهار شب و به میزبانی امیر قادری در سینما آزادی 
تهران برگزار شد. آنچه در این پرونده مرور کرده ایم، روایتی از اهم 

موضوعات طرح شده در این نشست هاست.

   محمد صابری
هفتصبح

پروانه، ممیزی... و ناگهان هوش مصنوعی!
مروری بر 9 سرفصلی که از نگاه سینماگران و کارشناسان حاضر در سلسله نشست های 

»سینما رو به آینده« جزو مهم ترین چالش های پیش روی سینمای ایران محسوب می شوند

هر 9 سرفصلی که در این بخش از پرونده، فهرست و نکاتی را درباره آن مطرح کرده ایم، تبادل نظرهایی جدی تر از آنچه در فضای محدود این پرونده 
امکان اشاره به آن را داشته باشیم، صورت گرفته است. در بزنگاه هایی که دولت ها در آستانه یک تحول و تغییر قرار می گیرند، معمولا آنانی که فراتر 
از هر مرزبندی و جبهه گیری، دلشان برای تمامیت »سینمای ایران« می سوزد، دنبال بهانه می گردند تا به تریبونی دسترسی پیدا کرده و درباره آنچه 
به زعم شان باید در صدر فهرست اولویت های مدیران جدید قرار بگیرد، صحبت کنند. گاهی حتی برخی از زاویه نگرانی به دنبال فرصتی برای هشدار 
هستند و مدیری می تواند به توفیق خود امید داشته باشد که در همان گام های اول، حواسش به همه دلسوزی ها و هشدارها باشد. با اتمام ناگهانی دولت 
سیزدهم و تشکیل زودتر از موعد دولت چهاردهم، مانند تمامی حوزه های دیگر در سینما هم شاهد شتابی پیش بینی نشده در تحولات هستیم و تا زمانی 
که ترکیب مدیران آینده سینمای ایران مشخص نشود، درباره هیچ یک از پیش بینی ها نمی توان نظر قطعی داد اما مورد عجیب درباره سینمای ایران، 
چالش های همیشگی آن است! بالغ بر 80درصد مباحثی که در سلسله نشست های »سینما رو به آینده« در طول همین هفته گذشته مطرح شد، همان 
چیزهایی است که نه فقط یکی، دو سال قبل تر که حتی دو، سه دهه پیش تر، سینمای ایران با آن ها دست به گریبان بوده و هنوز هم هست! پس حالا هم 
به دنبال نسخه ای شفابخش نباشید، این ها فقط برای مرور اصلی ترین دغدغه های سینمای امروز است؛ سینمایی قرار گرفته در آستانه دولت چهاردهم.
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وقتی پای ایده رده بندی سنی 
به بحث درباره ممیزی باز شد، 

منوچهر شاهسواری به نکته 
عجیبی درباره ترکیب قوانین 

نظارتی در کشور اشاره کرد 
و گفت:  »امروز دو سوم منابع 

کشور اعم از اداری و مالی و 
ساختاری صرف نظارت بر 

یک سوم فعالیت های کشور 
می شود. شما در چنین شرایطی 

می گویید درجه بندی سنی؟!«

 حبیب ایل بیگی که مسئولیت 
ارزشیابی و نظارت را در دولت 

سیزدهم برعهده داشت، به 
نکته مهمی درباره ایده حذف 
پروانه ساخت اشاره کرد: »در 

دهه 90 درباره این موضوع 
بسیار صحبت شد و منافع افراد 

مختلف هم مورد بررسی قرار 
گرفت. اینکه این اتفاق نیفتاد 

به دلیل مخالفت بخش زیادی از 
تهیه کنندگان سینما بود.«

 محمدحسین فرح بخش درباره 
تنگ نظری های سلیقه ای در 

سینما، تعریف کرد: »سال 75 که 
»آدم برفی« ساخته شد، آقای 

خاکبازان مدیرکل وقت نظارت 
سینما به من گفت اگر این فیلم 

پروانه نمایش بگیرد، مصادف 
است با انقراض جمهوری 

اسلامی! آن فیلم سال بعد مجوز 
گرفت، پرفروش شد و اتفاقا 

جمهوری اسلامی قوی تر شد.«
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 سجاد نوروزی که ایده 
محوری اش لزوم توسعه یافتگی 

سینمای ایران بود، گفت: »در 
حالت توسعه یافتگی سینمای 
ایران ممکن است تا 70درصد 

بدنه سینمای امروز، اعم از 
تهیه کننده ها حذف شوند، 

چون آن ها نمی توانند در ماهیت 
توسعه یافته کار کنند. بنابراین 

منافع بخش مهمی از بخش 
خصوصی سینمای ما، در حفظ 

وضع موجود است.«

57

 مهدی سجاده چی در بخشی 
از مباحثه درباره حذف پروانه 
ساخت، درباره سینمای قبل 
از انقلاب گفت: »قبل از سال 

57 چیزی به اسم پروانه ساخت 
وجود نداشت، بلکه پروانه 
نمایش داشتیم. در وزارت 

فرهنگ آن زمان کمیسیونی با 
نمایندگان مختلف برای اکران 
وجود داشت که حتی نماینده 

ساواک هم در آن جمع بود.«

         مسئله چیست؟  اينکه هر فیلمساز برای ســاخت فیلم خود ابتدا بايد فیلمنامه اش را به وزارت ارشاد ارائه 
کند و بعد از دريافت پروانه ساخت، وارد فرآيند تولید آن شود، از چالش های ديرپا در سینمای ايران است که 

مخالفان و موافقانی جدی در طول يک دهه گذشته داشته است.
         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  در همان شــب اول نشست ها بود که مهدی ســجاده چی مدعی شد: 
»بسیاری از فیلمسازان و به ويژه تهیه کنندگان از دشمنان اصلی حذف پروانه ساخت هستند؛ آن ها با گرفتن 
پروانه ســاخت در واقع يک امضا از دولت گرفته اند تا در آينده مزاحم اکران شان نشــود.« اين ايده تا پايان 

نشست ها از سوی سینماگران ديگری همچون بهروز افخمی و سیدضیا هاشمی هم تايید شد.
         مخالفان این موضع چه می گویند؟  عباس نادران از تهیه کنندگان ســینما اما نظر گروه ديگر را مطرح کرد 
و ضمن تاکید بر اينکه پروانه ساخت، ترمز سینمای ايران اســت، گفت: »پروانه ساخت مهم ترين ابزار برای 
سوگیری و جهت دهی به سینماست. هیچ دولتی به اين راحتی اين ابزار را کنار نمی گذارد.« امیررضا مافی 
از مديران سازمان سینمايی سوره اما آب پاکی را روی دســت دو طرف ريخت: »قانون پروانه ساخت اساسا 
متروک است و از بین می رود. من حتی به شما قول می  دهم که با توسعه پلتفرم های جهانی در آينده به پروانه 

نمايش هم نیازی نیست.«

         مسئله چیست؟  فیلم های سینمايی »منطقه بحرانی« يا »آيه های زمینی« از پرسروصداترين فیلم های زيرزمینی 
در سال های اخیر بوده اند که برخی آن ها را مشتی نمونه خروار توصیف می کنند. در مواجهه با جريان فیلمسازی 

زيرزمینی چه می توان کرد؟
         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  سیدضیا هاشمی در بخشی از صحبت های خود درباره پروانه ساخت، ضمن 
تاکید بر اينکه برخی فیلمسازان به شورای پروانه ساخت کلک می زنند و فیلمی که می سازند، متفاوت از فیلمنامه ای 
است که ارائه می کنند، به خبری غیر رسمی اشاره کرد و گفت: »ما همین امسال 34فیلم ساخته شده بدون حجاب 
و بدون مجوز داشتیم که به جشنواره های برلین و کن رفتند.« او البته تاکید کرد: »من اصرار ندارم بگويم اين آمار 
درست است. بلکه می خواهم بگويم فیلمسازی الان قابل کنترل نیست، می شود فیلم ساخت و کسی متوجهش 

نباشد.«
         مخالفان این موضع چه می گویند؟ حبیب ايل بیگی که اتفاقا در همین سال های اخیر عهده دار مسئولیت نظارت 
و ارزشیابی در سازمان سینمايی بوده است، در واکنش به آمار ارائه شده از سوی هاشمی، فقط به اين نکته بسنده 
کرد: »اين خبری که منتشر شد، هیچ اسمی در آن نبود و از نظر من قابل پذيرش نیست. موقعی اين خبر می تواند 
درست باشد که اسامی فیلم ها و سازندگانش مشخص باشد.« البته ايل بیگی اصل وجود اين جريان را کتمان نکرد.

         مسئله چیست؟ نه فقط در سینمای ايران، که سینمای جهان در سال های اخیر، با بحرانی جدی در بازتعريف 
نسبت خود با ابزارهای فنی مدرن و به طور خاص هوش مصنوعی مواجه هستند.

         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  منوچهر شاهسواری در اين باره گفت: »همه ما باور داريم که وارد دنیای 
هوش مصنوعی شده ايم، پس چه چیزی را می خواهیم کنترل کنیم؟ تمام نظام های کنترلی حتی مدل سینمای 
کلاسیک آمريکا که می توانستند روی تولیدات تاثیرگذار باشــند، در اين عصر محکوم به عقب نشینی هستند.« 
فارغ از تاثیر بر فرآيندهای نظارتی اما برخی تاثیر هوش مصنوعی بر فرآيند فنی تولید فیلم و تبديل شــدن هنر 

سینما از صنعتی جمعی به هنری فردی را هم نوعی تهديد محسوب کردند. 
         مخالفان این موضع چه می گویند؟ اما بهروز افخمی نگاهی متفاوت دارد و در عین پذيرش تهديدهای »هوش 
مصنوعی« به امیدواری ها نسبت به آن هم اشاره می کند: »هوش مصنوعی امکانات و تهديدهای شگفت انگیزی را 
برای سینمای دنیا ايجاد کرده اما فکر می کنم در سینمای ايران فرصت ها را برای سینماگران بیشتر کند. ايرانی ها 
در زمینه کارهای هنری بسیار خلاق تر از ملت های ديگر هستند. کاری که هوش مصنوعی می کند اين است که 
کارهای عملیاتی را برعهده می گیرد، يعنی هرکاری که الگوپذير است و الگوريتمی دارد، ديگر از عهده انسان خارج 

می شود و انسان ها کارهای خلاقانه را انجام می دهند.«

         مسئله چیست؟  يکی از ايده هايی که در نشست »سینما رو به آينده« درباره آن صحبت شد، واگذاری 
بخشی از فرآيند ممیزی و سانسور به مخاطبان بود. ايده ای که مهدی سجاده چی با تاکید بر لزوم اعتماد 

بیشتر به مردم آن را پیش کشید.
         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  عباس نادران درباره اين ايده گفت: »حداقل نفرات اول انقلاب اسلامی، 
رويکرد و شعارشان اين بوده که ما در مواجهات سیاسی و اجتماعی بايد به مردم اعتماد کنیم. وقتی نفر 
اول سیاسی کشور اين درک و شــعور را در عامه مردم می بیند، چرا مديران رده میانی کشور اين درک را 

ندارند؟«
         مخالفان این موضع چه می گویند؟ امیر مافی از طرفداران نظارت دولتــی در اين زمینه بود و محمدرضا 
عباسیان هم با طرح يک مثال، اين گونه دلیلش برای مخالفت با واگذاری ممیزی به مخاطبان را تشريح 
کرد: »مانند اين است که روی کارخانه لبنیات نظارت نکنیم و وقتی که يک محصول فاسد تولید کرد و چند 
نفر مردند، حالا نظارت کنیم.« مافی هم در ادامه گفت: »يعنی اگر يک فیلمی که مروج هم جنس گرايی 
باشد، تولید شد، بايد فیلم را اکران کنیم و مردم انتخاب کنند؟ من  می گويم که ما امروز در شرايط فرهنگ 

عمومی مان اين امکان را نداريم. شايد 30سال ديگر، شرايط تغییر کند.«

         مسئله چیست؟  ماجرای نسبت سینما و شبکه نمايش خانگی دو وجه دارد، يکی تناقض میان خطوط قرمز 
و سطح ممیزی در اين دو حوزه و ديگری کوچ اهالی سینما به عرصه سريال ســازی که گويی از نگاه برخی، 

سینما را دچار بحران تولید کرده است.
         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  محمدرضا عباسیان که زمانی مديريت موسســه رسانه های تصويری 
به عنوان متولی شبکه خانگی را برعهده داشت، می گويد: »10، 12سال پیش که سريال ها به صورت دی وی دی 
منتشر می شد، گفتم که اين موضوع می تواند آســیب جدی به هنر و صنعت سینمای ما بزند. اکنون شرايط 
خیلی بدتر شده است و باکمال تاسف و عذرخواهی از کسانی که در ســینما کار می کنند، اکنون کسانی که 
نمی توانند وارد جريان پلتفرم ها و پول زياد آنجا شوند، وارد سینما می شوند.« مهدی جوادی مدير سابق فارابی 

هم درباره اين جريان هشدار داد.
         مخالفان این موضع چه می گویند؟ حبیب ايل بیگی هم هرچند به تاثیر منفی فعالیت مالی پلتفرم ها بر افزايش 
دستمزدها در سینما اشاره کرد اما درباره کوچ به شبکه خانگی گفت: »ما 400 تا 500 کارگردان سینما و عضو 
کانون کارگردانان داريم. بیش از 400 تهیه کننده داريم و اين ها را می خواهیم چه کنیم؟ اين  افراد می خواهند 

بیشتر در سینما کار کنند و بخش اندکی در پلتفرم ها هستند و در تلويزيون هم ديگر نیستند.«

         مسئله چیست؟  آنچه در سال های اخیر در جامعه ايران بروز و نمود داشته، حکايت از تشديد شکاف هايی 
است که طبیعتا سینما نمی تواند نسبت به آن بی تفاوت باشد. شکاف هايی که يکی از بروزهای نگران کننده 

آن قهر 61درصدی طیفی از صاحبان حق رای با صندوق آرا در دور اول انتخابات رياست جمهوری بود.
         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  سعید رجبی فروتن که از مديران باسابقه در سازمان سینمايی محسوب 
می شود، درباره اين شکاف اينگونه هشدار داد: »من نگران هستم که سینمای ما از شکاف بین دولت و ملت 
متاثر شود. اکنون بی تعارف ما در جامعه مان با جامعه دومی طرف هستیم که انگیزه  و اشتیاقی برای مشارکت 
در تصمیمات سیاســی مثل انتخابات ندارد. بايد بدانیم که سینما در مقابل اين جمعیت انبوه می تواند چه 
نقشی ايفا کند. آيا می توان به سینما اعتماد کرد که در بین اين جمعیت خاموش هیجانی ايجاد کند يا خیر؟«

         مخالفان این موضع چه می گویند؟ اين موضع گیری طبیعتا مخالفی نمی تواند داشته باشد اما مهدی جوادی 
مدير سابق فارابی از زاويه ای متفاوت گفت: »چیزی که فیلمسازان را ناامید می کند، سیاست مديران است. 
من  بزرگترين تهديد سینما را شکاف بیش از حد سیاست گذاران با چیزی که واقعا در جامعه اتفاق می افتد، 
می دانم. آن ها برای خودشان پشت درهای بسته گزارش ســازی می کنند و در کف سینما اتفاقات ديگری 

رقم می خورد.«

         مسئله چیست؟ خانه ســینما، سال هاســت که به نهادی بلاتکلیف در ســینمای ايران تبديل شده 
است. نه ماهیتی صنفی دارد، نه توان پشــتیبانی از اعضای خود را دارد و نه از سوی مديران سینما برای 

تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها، به بازی گرفته می شود.
         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  سعید رجبی فروتن اينگونه به بحث نسبت ارشاد و صنوف ورود کرد: 
»در اين سال ها رابطه دولت با خانه سینما شناور بوده و فراز و نشیب داشــته است. نظام مند کردن اين 
موضوع باعث می شــود که جنبه های عاطفی و رفاقت کنار رفته و همچنین دولت و صنف بدانند که چه 
وظايفی در قبال هم دارند.« رجبی فروتن که دوره مديريت ســیف الله داد در اين زمینه آرمانی توصیف 

می کند، بخشی از اين اصلاح را متوجه مديران سینمايی می داند.
         مخالفان این موضع چه می گویند؟  سیدضیا هاشمی که ســابقه مديرعاملی خانه ســینما را در کارنامه 
خود دارد اما ايرادی اساسی تر و ساختاری به اين نهاد صنفی وارد می داند و مشکل را نه متوجه مديريت 
سینمايی که اتفاقا متوجه اساسنامه خانه سینما می داند: »خانه سینما يک جمع 6هزار نفره است و 32نفر 
برای آن تصمیم می گیرند. در حقیقــت حلقه محدودی آن را اداره می کنند و زيــر بار هیچ تدبیری هم 

نمی روند. يعنی اساسنامه را اصلاح نمی کنند. چرا بايد 32نفر برای کل سینمای ايران تصمیم بگیرند؟«

         مسئله چیست؟  يکی از چالش های سابقه دار در ســینمای ايران، چالش درباره میزان ورود دولت به جريان 
فیلمسازی و تعیین مناسبات میان نهادهای دولتی با فعالان بخش خصوصی است.

         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  بابک خواجه پاشا يکی از منتقدان جدی کیفیت ورود نهادهای دولتی و 
ارگان ها به جريان فیلمسازی بود اما او از منظر توجه اين نهادها به حاکمیت سرمايه در سینما، چنین موضعی 
داشت. در مقابل تهیه کنندگانی همچون سیدضیا هاشمی و محمدحسین فرح بخش هم طبیعتا پرچم دار لزوم 
قدرت گرفتن بخش خصوصی و کنار کشیدن دولتی ها از چرخه فیلمسازی بودند. سجاد نوروزی هم در جايگاه 

يک کارشناس، فقدان نگاه اقتصادی در چرخه تولید فیلم های دولتی و خصوصی را مورد انتقاد قرار داد.
         مخالفان این موضع چه می گویند؟ آرش خوشخو، منتقد ســینما اما از زاويه ای متفاوت درباره اين موضوع، 
تاکید کرد: »ما روزنامه نگار و منتقديم و خیلی برايمان مهم نیست آقای فرحبخش و ديگر دوستان چقدر سود 
می کنند يا سختی می کشند؛ ما می خواهیم فیلم خوب ببینیم؛ دقیقا دغدغه من اين است . درباره سینمای قبل 
از انقلاب بايد بگويم هر فیلم خوبی که تولید شده، با کمک دولت وقت بوده و بخش خصوصی کاملا بازی را باخته 
بود. می خواهم بگويم اگر بخش خصوصی آزاد شود، قطعا فیلم پرفروش خواهیم داشت؛ اما آيا اين معادل ساخت 

فیلم خوب است؟ من نمی دانم.«

         مسئله چیست؟  مقايسه سینمای ايران با هالیوود معمولا در جايی به بن بست جدی می رسد که صحبت از 
نگاه صنعتی و مشخصا نظام تولید استوديويي به میان می آيد. سینمای ايران چند دهه است که نتوانسته شاهد 

تولد کمپانی های شناسنامه دار و قدرتمند باشد.
         شاخص ترین موضع گیری چه بود؟  منوچهر شاهسواری پیش تر هم از لزوم حرکت سینمای ايران به سمت 
فعال شدن کمپانی ها گفته بود و اين بار سیدمحمد حسینی بود که با استناد به مواضع شاهسواری درباره اهمیت 
کمپانی ها گفت: »سینمای پس از انقلاب ايران که جزو زايا ترين سینماهاست، می توانست کاراکترهايش را نگه 
دارد اما حفظ نکرد؛ چون کمپانی قدر نداشتیم. به نظر شما اگر »زينال بندری« برای يک کمپانی بود، رهايش 

می کرد؟« 
         مخالفان این موضع چه می گویند؟  دربرابر اين نگاه اما سیدضیا هاشــمی از تهیه کنندگان باسابقه ای بود که 
صراحتا اعلام کرد ما ايرانی ها به لحاظ فرهنگ و خلقیاتی که داريم، اساسا نمی توانیم به سمت کمپانی فیلمسازی 
برويم؛ »ما فردی عمل می کنیم. بعد از انقلاب هم وضعیت بدتر شده است و بعد از انقلاب کمپانی ها به شکل دولتی 
و فاجعه بار اداره می شوند . همه آن ها به سمتی رفته اند که بودجه آنچنانی بگیرند و هیچ کاری برای مردم نکنند.« 

بهروز افخمی هم با اشاره به وجود اختلافات متعدد صنفی میان سینماگران، اين موضع هاشمی را تايید کرد.

پروانه ساخت

سینماگران یا دولت؛ چه کسی مخالف حذف است؟

سینمای زیرزمینی

با فیلم های غیرمجاز چه می شود کرد؟

هوش مصنوعی

سینمای آینده قابل نظارت هست؟

ممیزی

می توان فرمان سانسور را به مردم سپرد؟

سریال های خانگی

کوچ سینماگران به شبکه خانگی تهدید است؟

شکاف اجتماعی

سینما می تواند با قهرکرده ها صحبت کند؟

صنوف سینمایی

تکلیف دولت با »خانه سینما«  چیست؟ 

خصوصی یا دولتی

چه کسی فیلم خوب می سازد؟

جای خالی کمپانی

می توانیم فیلمسازی استودیویی داشته باشیم؟

»آژانس شیشــه ای« يکی از بهترين فیلم های 
ابراهیم حاتمی کیا است که در سال 76 به تولید 
رســید و بعدها فهمیديم شرايط ساخت چندان 
راحتی نداشته است! مهدی سجاده چی در اين 
نشست ها گفت: »شخص آقای خامنه ای اجازه 
ساخت »آژانس شیشه ای« را به اين شکل دادند.« 
و محمدرضا عباسیان در تايید اين ادعا توضیح داد: 
»فیلمنامه آژانس پروانه ساخت نگرفته بود تا اينکه به دست حضرت آقا رسید و 
ايشان اجازه ساخت دادند.« امیررضا مافی تاکید کرد: »در کشوری زندگی می  کنیم 
که شخص اول کشور برای اکران »آدم برفی« ورود می کند يا برای ساخته شدن 
»آژانس شیشه ای« باز هم اين شخص اول مملکت است که بايد دخالت کند و اين 

وضعیت فاجعه است.«

آخرين فیلم حمید نعمت اله سرنوشت عجیبی پیدا 
کرده است. هرچند به تازگی و در میانه مجادلات 
انتخاباتی، روح الله ســهرابی از مديران ســازمان 
سینمايی، رفع توقیف اين فیلم را جزو افتخارات 
دوران مسئولیت خود اعلام کرد، اما هنوز خبری از 
قطعی شدن اکران »قاتل  و وحشی« مخابره نشده 
است. عباس نادران در بخشی از صحبت های خود 
ناظر به آسیب های موجود در فرآيند فعلی صدور پروانه ساخت، گفت: »اگر دوستان 
اجازه می دادند »قاتل و وحشی« حمید نعمت اله اکران می شد، پای جماعتی که 
می خواهند فیلم خوب ببینند به سینما باز می شــد؛ چراکه با يک فیلم اجتماعی 
جسور و رو به جلو مواجه می شدند. نمی توان با شیرفلکه پروانه ساخت، اجازه تولید 

و تکرار قاتل وحشی  ها را داد.«

يکی از معدود فیلم های عاشورايی سینمای ايران 
که همچنان در محاق توقیف است، آخرين ساخته 
احمدرضا درويش يعنی »رســتاخیز«  است. در 
بخشی از نشست »سینما رو به آينده«  زمانی که 
بحث درباره دردسرهای ممیزی بالا گرفت، عباس 
نادران گفت: »چالش ممیزی فقط ناظر به مسائل 
جنسی نیست!  پروژه آقای درويش درباره عاشورا 
است. ساخته می شود و به دلیل اعمال نفوذ دسته ای، مهم ترين فیلمی که پس از 
روز واقعه و درباره عاشورا ساخته شــده است، به محاق توقیف می رود. اين مسئله 
يعنی اينکه پروانه ساخت اين فیلم ارزشی نداشته است! دلیلش اين است که مديران 
فرهنگی ما همان گونه که جسارت خلق فیلم های قهرمان محور را ندارند، جسارت 

ايستادن پای امضای خودشان را هم ندارند.«

آخرين فیلم محمدعلی باشه آهنگر که سیمرغ 
بهترين فیلم را از جشنواره فجر گرفت، هنوز 
اکران نشده و زمزمه هايی مبنی بر توقیفش به 
گوش می رسد. مهدی جواد مديرعامل سابق 
فارابی حالا اشاره ای گذرا به حواشی اين فیلم 
کرده است: »برای »ســینما متروپل« آقای 
باشه آهنگر طرح خوبی آورده بود و فیلم تقريبا 
خوش ساختی هم ساخت. انقلابی ترين داوران فجر، مثل ابراهیم حاتمی کیا، 
سیدمحمود رضوی و مجید اسماعیلی آن سال در جشنواره ديدند و گفتند، 
اين فیلم آبروی جشنواره فجر است. همین فیلم اما توسط خیلی از دوستان 
نواخته شد. چه هجمه ای علیه فارابی و باشه آهنگر درست کردند. فکر می کنم 

هنوز هم اين فیلم توقیف است. چون با چند سکانس از فیلم مشکل دارند!«

پیش درآمد

چهار فیلم، چهار نکته
در نشست های »سینما رو به آینده«  نام برخی فیلم ها 

به صورت مصداقی به میان آمد
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تهیه کننده »سرب« برای مدیر تلویزیون حکم جلب گرفت؟
هر چند دستورکار اصلی سلسله نشست های »سینما رو به آینده« صحبت درباره مسیر پیش روی سینمای ایران بود 

اما نمی توان انتظار داشت گروهی از سینماگران و صاحب نظران سینمایی در گعده ای دور هم جمع شوند و سراغ 
ناگفته های گذشته نروند؛ در این چهارشب چه روایت های تازه ای مطرح شد؟

سیدضیا 
هاشمی با 

اشاره به نقش 
ویژه زنده یاد 
سیف الله داد 

در ایجاد 
بستر مناسب 
برای تعامل 
همه صنوف 
با مدیریت 

سینما، به برخی 
رانت خواهی ها 
از سوی برخی 

افراد اشاره 
کرد و گفت: 

»این افراد 
به ایشان 

بسیار فشار 
آورده بودند و 
بیماری آقای 
داد را تشدید 

کردند، وگرنه 
آن بیماری 
قابل کنترل  

بود.«

بهروز افخمی 
بعد از روایت 

ماجرای عجیب 
صادر شدن 
حکم جلب 

برای فخر الدین 
انوار که مدیر 

وقت شبکه یک 
تلویزیون بوده 

است، گفت: 
»ما همیشه در 
برنامه »هفت« 
هم گفته ایم که 
دوستان بیایند 

و درباره این 
مسائل صحبت 

کنند؛ چراکه 
ممکن است 
ما خلاف هم 

بگوییم؛ بیایند 
و درستش را 

بگویند.«

تاریخ تحولات سینمای ایران هنوز هم فصل های 
ناخوانده بســیاری دارد و فرصت ثبت روایت های 
شفاهی درباره این فرازها را نباید از دست داد. شاید 
سال ها بعد همین بریده روزنامه »هفت صبح« به 
دست یکی از علاقه  مندان سینما بیفتد و از زاویه 
همین روایت های شفاهی ثبت شده در این گزارش، 
تصویری ملموس تر از آنچه بر سینمای ایران گذشته 
است، به دست آورد. این ها بریده گفته هایی است 
که در سلسله نشست های »سینما رو به آینده« و در 

محل سینما آزادی تهران روایت شده است.

  روایت اول؛ ناگفته ها از بحران 1401
مهدی جوادی، مدير سابق بنیاد سینمايی فارابی است 
که بی راه نیســت اگر بگويیم در يکــی از بحرانی ترين 
دوره های سینمای ايران، سکان اين نهاد مهم سینمايی 
را به دســت گرفته بود. او حالا و پس از جدايی از اين 
بنیاد، بخشی از تجربیات و مشــاهدات خود را روايت 
کرده اســت: »بنیاد فارابی در ســال 1400 در آستانه 
40سالگی و بعد از بحران کرونا به ما تحويل داده شد؛ هر 
چند کرونا کامل تمام نشده بود. کرونا مقتضیات  جديدی 
را در سینما باب کرد؛ مانند رشد پلتفرم ها، تغییر ذائقه 
مردم و کوچ اهالی سینما به سمت پلتفرم ها . اين موضوع 
مقتضیات تولید را هم عوض کرد؛ به لحاظ دستمزد و 
ضوابط تولید در پلتفرم ها با مواردی مواجه بوديم که در 
سازمان های تولید نمی توانستیم آن  ها را داشته باشیم.« 
جوادی با گريزی به سال های پیش تر تاکید کرد: »ادغام 
موسسه هنرهای تصويری در فارابی در سال 97 عملا بار 
مضاعفی را روی دوش بنیاد نهاد. همچنین ادغام آرشیو 
اين دو موسسه به عنوان بزرگترين آرشیو سینمای ايران 
و نظام متکثر مالکیت معنوی آثاری که در فارابی بود و 
هیچ يکپارچگی در آن وجود نداشــت و بحران مالی از 
جمله مشــکلات ما بود. ما در آبان ماه 1400 که وارد 
فارابی شديم در حالی که دولت جديد مستقر شده بود 
و بخشی اقدامات به اين سمت می رفت که از همراهی با 
دولت مستقر ممانعت کنند.« مدير سابق فارابی به اين 
نکته هم اشاره کرد: »دولت پس از 8 سال عوض شده 
بود و مديريت فارابی هم پس از 6سال تغییر کرده بود. 
پس انبوهی از آدم هايی که پشت درها مانده بودند، فشار 
می آوردند که در اوايل دولت جديد فیلمنامه هايشان را 
تولید کنند. من به شوخی به دوستانم می گويم کار ما 
در فارابی تولید فیلم نبود؛ بخش زيادی از کار ما اجازه 
تولید ندادن به فجايعی بود که قرار تولید داشــتند!« 
جوادی ادامه داد: »در تیرماه 1401 ما به شدت استرس 
فیلمنامه قابل قبول داشتیم اما به هر حال بنده به عنوان 
مديرعامل فارابی و همــکاران بايد تصمیم می گرفتیم 
که چه چیزی را انتخاب کنیم؟ وقتی به شهريور 1401 
رسیديم، مسئله از جنس ديگری عوض شد. مثلا يکی 
از چیزهايی که خیلی رســانه ای شد موضوع »حمید 
فرخ نژاد« بود که در 19 شــهريور با ايشــان قرار بسته 
و دســتمزد را هم پرداخت کرده بوديم. پس ما روزی 
وارد توافق شديم که بحران ها قابل حدس نبود. تقريبا 
17پروژه ما قرار بود که در تاريخ 29شهريور کلید بخورد. 
ما وارد بحران شــديم و اين بحران ها موضوع تعامل ما 
با ســینماگران را دچار چالش کرد. آن ها دلگیر بودند 
و حال خوبی نداشتند. طبیعتا زمانی که حال يک نفر 
خوب نباشد، نمی تواند اثر هنری خوب بسازد؛ حالا من 
به درســت يا غلط بودن آن کاری ندارم . مسئله بعدی 
ما التهاب کشور بود، تمام لوکیشــن های ما غیرقابل 
دسترس شــده بود. مثلا فیلم »هوک« که خیلی ها به 
کیفیت آن ايراد می گیرند، در شرايطی ساخته شد که 
بازيگر قرارداد را لغو کرد و لوکیشن  ما که قرار بود چابهار 
باشد، به ما اجازه دسترسی نمی دادند. مهمترين اتفاق 
فارابی اين بود که ما تصمیم داشتیم فیلم ها را بسازيم.« 
اما يکی از نکات قابل توجه در روايت جوادی، جايی بود 
که از انتظارات عجیب دولتی ها نسبت به بنیاد فارابی 
در اين مقطع حساس گفت: »در تابستان 1401 بايد دو 
تا سه مسئله اصلی را حل می کرديم؛ يک تامین مالی 

برای سینمای کشور چون بخش زيادی از سینماگران و 
عوامل پشت دوربین خانه نشین شده بودند. ما با ضعف 
فیلمنامه هم مواجه بوديــم. همچنین از طرفی دولت 
عوض شده بود و فشارهای برخی از حامیان دولت برای 
تسلط نگاه خاص برای فیلمسازی خاص فارابی بسیار 
زياد بود. در واقع آن ها از ما انتظار داشتند فارابی نقش 
اوج يا حوزه هنری را پیدا کند؛ در حالی که فارابی نهاد 
ملی سینماست و ماموريت و نگاهش بايد کمی متفاوت 

با نهادهای ديگر باشد.«

  روایت دوم؛ بحران می تو مقدم بر درگذشت 
مهسا

اما ماجرای تحولات عجیب ســال 1401 و تاثیر آن بر 
ســینمای ايران زمانی کنجکاوی برانگیزتر می شــود 
که با اين جمله از مهدی جــوادی به عنوان مديرعامل 
وقت بنیاد فارابی مواجه می شويم؛ »در تابستان 1401 
اولین بحران ما فوت خانم مهســا امینی نبود، بلکه در 
ارديبهشت همین سال بود که با جنبش »می تو« مواجه 
شديم و سلسله بحران های ما شروع شد و بعد وارد نامه 
175نفر مربوط به موضوع متروپل شديم.« امیر قادری 
در واکنش به اين اظهارنظر پرسید: »جنبش می تو چه 
تاثیری در روند کار شما داشت؟«  منوچهر شاهسواری 
پاسخ داد: »سینما با دولت، نهادهای نظارتی و امنیتی 
وارد چالش جدی شد. دستگاه کارگزار فارابی اين وسط 
نمی دانســت با آهنگ کی برقصد!« جواد هم اينگونه 
روايت خود را تکمیل کرد:  »پیشانی مواجهه حاکمیت با 
سینما، فارابی بوده است . سازمان سینمايی همواره نقش 
تنظیم گری داشته اما نقش سازمان فارابی تعامل ايجابی 
داشته است. پس زمانی که بدنه سینما با حاکمیت دچار 
چالش می شــوند، نهادهايی مانند فارابی و نهادهای 
تولید کننده مانند اوج و حوزه هنری بیشترين چالش 

را خواهند داشت.«

  روایت سوم؛ رانت خواهی و مرگ سیف الله داد
زنده ياد ســیف الله داد يکی از ســینماگرانی است که 
تکیه اش بر کرسی مديريت سینمای ايران، هنوز برای 
بســیاری از ســینماگران جزو طلايی ترين سال های 
مديريت سینما محسوب می شود. در نشست »سینما رو 
به آينده« هم اين سعید رجبی فروتن بود که اين دوران 
را دورانی آرمانی توصیف کــرد و در عین حال گفت: 
»در همان دوره ای که اشاره کردم، ظرفیت کافی را در 
خیلی  از بچه های سینما نمی ديديم؛ چراکه از بچگی به 
ما مهارت گفت  وگو را ياد نداده اند. ما تا زمانی که آداب 
گفت وگو را ياد نگیريم و ظرفیت خودمان را بالا نبريم، 
اين اشکالات شکل می گیرد. من اکثر اوقات در عمق 
 نگاه آقای سیف الله داد، اذيت شدن هايش را می ديدم 
ولی خودش را کنترل می کرد. ســعه صدر در جلسات 
کم بود، حرمت رعايت نمی شد و برخی منافع شخصی 
خودشان را بر موضوع جلسه ارجح می دانستند. در آن 
دوره برخلاف زحمات ايشان، پروژه شان ناتمام ماند.« 
در واکنش به اين يادآوری ها، سیدضیا هاشمی هم بیان 
کرد: »آقای فروتن اشــاره خوبی کردند که در دوران 
مرحوم داد مجلسی از صنوف سینمايی به وجود آمد 
که 60 نفر با نظرات مختلف در آنجا حضور داشــتند. 
کمیســیون های مختلفی از اهالی فرهنگ و ســینما 
تشــکیل دادند. همچنین اختلافات آن دوره جزئی و 
در میان تهیه کنندگان بود که آقای داد آن را حل کرده 
بود و اتحاديه تهیه کنندگان درست شد. دوستانی که 
آنجا درخواست هايی برای رانت داشتند، خیلی به آقای 
داد فشار می آوردند. به گونه ای که آقای داد از معاونت 
بیرون آمد. ما در سال 1382 تشکیلاتی به نام »سینما 
گســتر« به وجود آورديم که 22نفر از بزرگان سینما 
و صنف عضو آن بودند. ما پیشــنهاد داديم که بعضی 
از افراد به اين جمع اضافه شــوند، اما آقای داد اجازه 
ندادند؛ چون اين افراد به ايشان بسیار فشار آورده بودند 
و بیماری آقای داد را تشديد کردند وگرنه آن بیماری 

قابل کنترل  بود.«

  روایت چهارم؛ حکم جلب برای انوار؟
ماجــرای گلايه تهیه کنندگان ســینما از شــرايط 
غیرعادلانه تلويزيون برای پخش تیزرهای تبلیغاتی، 
هنوز هم يکی از موضوعات داغ و به روز در سینمای 
ايران محسوب می شود. صداوسیما در بازه های زمانی 
مختلف تصمیمات متفاوتــی را در اين زمینه اتخاذ 
می کند و به همین دلیل هم بخشــی از بدنه سینما، 
عطای پیگیری تیزر تلويزيونی بــرای فیلم های در 
حال اکران را به لقايش بخشیده اند! بهروز افخمی اما 
روايت بامزه و متفاوتی را از مواجهه يک تهیه کننده در 
دهه 60 با اين چالش روايت کرد. افخمی که معتقد 
است: »ســینماگر بايد به دولت بگويد مرا به خیر تو 
امید نیست؛ شر مرسان! بعد مطابق همان اصول اولیه 
که در قانون اساسی هم به رســمیت شناخته شده 
اســت بگويند که به ما نزديک نشويد تا کار خودمان 
را بکنیم وگرنه از شما شکايت می کنیم«، تاکید کرد: 
»من يادم است هاشم سبوکی به عنوان تهیه کننده، 
فیلم »سرب« را با 25میلیون تومان ساخت، آن هم 
زمانی که می شد با 5میلیون تومان فیلم ساخت. آقای 
فخرالدين انوار که آن زمان مدير شبکه اول بود، فکر 
کرده بود که اين حق دولت است و پخش تیزر اين فیلم 
را از تلويزيون ممنوع کرد! در اين مورد ويژه هاشــم 
سبوکی، چون برای فیلمش بسیار هزينه کرده بود، 
دل را به دريا زد و در دادگستری شکايت کرد به اين 
عنوان که جلوی کار و کاســبی ما را گرفته اند. حکم 
جلب آقای انوار را از دادگستری گرفت! هیچ کس فکر 
نمی کرد که مدير شبکه را بخواهند ببرند دادگستری. 
بعد با هم به نتیجه رسیدند و تا مدت ها هم پخش تیزر 
ممنوع نشد.« افخمی البته در اين زمینه حق را برای 
فخرالدين انوار قائل شد که اين روايت را تکذيب کند 
و گفت: »ما همیشــه در برنامه »هفت« هم گفته ايم 
که دوستان بیايند و درباره اين مسائل صحبت کنند؛ 
چراکه ممکن است ما خلاف هم بگويم ولی بیايند و 

درستش را بگويند.«

  روایت پنجم؛ قانون سینما چگونه هوا شد!
يکی ديگر از روايت های تاريخی بهروز افخمی مربوط 
به دوران نمايندگی اش در مجلس ششم بود. افخمی 
روايتی دست اول از دو قانون مربوط به کتاب و سینما 
ارائه کرد که شــخصا جلوی تصويب آن ها را گرفته 
بود. او گفت: »به ياد دارم کــه آن موقع ما در مقابل 
قانون سینما و کتاب خیلی مقاومت کرديم که آقای 
مهاجرانی احتمالا با نیت خوب خواست قانون کتاب 
را تصويب کند. قانون کتاب زودتر آمد و من مقداری 
ناشران آن موقع را تحريک کردم که اين کار را نکنید و 
نگذاريد مجلس برای شما تصمیم بگیرد.« افخمی در 
توضیح بیشتر اين جريان گفت: »آقای مهاجرانی گفت 
قانون کتاب را می خواهد به مجلس بیاورد و ما مصاحبه 
کرديم و گفتیم که نمی گذاريم به صحن برسد و در 
همان کمیسیون فرهنگی آن را متوقف می کنیم. برای 
قانون سینما هم تکلیف مشخص شد و گفتند اول بايد 
سر قانون کتاب بجنگیم.«  اين کارگردان و نويسنده 
درباره موضع خود در اين زمینه هم توضیح داد: »به 
نظر من اين چیزی جز به ضرر ناشران و نويسندگان 
و کل فضای نشر و کتاب نبود. يک سری از ناشران به 
کمیســیون فرهنگی آمدند و گفتند که ما خودمان 
يک پیش نويس قانون کتاب نوشــته ايم که اگر قرار 
است دولت قانون کتاب تنظیم و پیش نويس کند، ما 
خودمان اين را نوشتیم که بدانید نظر ما چیست. در 
همان جلسه که نیم ساعت هم بیشتر طول نکشید و 
خوشبختانه هیچ کدام از اعضای کمیسیون فرهنگی 
آن موقع نبودند و من تنها بودم، گفتم پیش  نويستان 
را برداريد و برويد. برای اينکــه اين قانون و هر قانون 
ديگری که وقتی به کمیسیون فرهنگی برسد، همه 
اعضای کمیسیون فرهنگی حق دارند آن را کم و زياد 
کنند. به آن ها گفتم اين نظام قانونگذاری در مجلس 
جز اينکه به شــما صدمه بزند کار ديگری نمی تواند 

بکند. بعد وحشت کردند و پیش نويس را بردند.«
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   گزارش

جام ملت های اروپا بالاخره به نقطه پايان می رسد. 
تنها يک مســابقه تا تعیین قهرمان قاره سبز باقی 
مانده که يکشنبه   بین تیم های ملی اسپانیا و انگلیس 
برگزار می شود. تب وتاب يک ماهه در گوشه و کنار 
مرز آلمان به پرده پايانی می رســد و تنها يک تیم 
می تواند روی قله فوتبال اروپا تاج پادشاهی را بر سر 
بگذارد. انگلیس برای نخســتین جام اروپايی تاريخ 
خود نقشه می کشــد اما ماتادورها بعد از 12 سال 
ســودای دســتیابی به تاج و تخت از دست رفته را 
در سر دارند و در صورت پیروزی در فینال برلین با 
عبور از آلمان به پرافتخارترين تیم تاريخ جام تبديل 

می شوند.
  زمان و مکان دیدار نهایی

فینال جام ملت هــای اروپا از ســاعت 22:30 روز 
يکشــنبه )21:00 به وقــت محلی( در ورزشــگاه 
المپیک برلین برگزار می شــود. ايــن بزرگ ترين 
ورزشــگاه میزبان يورو 2024 است که 71 هزار نفر 
گنجايش دارد و در بوندس لیگای 2 از بازی های تیم 
هرتابرلین میزبانی می کنــد. همچنین فینال تمام 
ادوار جام حذفی آلمان از سال 1۹8۵ به بعد در اين 

ورزشگاه برگزار شده است.
  مسیر صعب العبور انگلیس

انگلیس شروع مقتدرانه ای در دور گروهی نداشت و 
بعد از برتری میلی متری در نخستین مسابقه مقابل 
صربســتان، در 2 بازی بعدی متوقف شــد. پرونده 
گروه ســوم يورو 2024 با 7 گل زده و ۵ تساوی در 
۶ بازی بسته شد. شاگردان ساوت گیت در نخستین 

مسابقه مرحله حذفی مقابل اسلواکی تا يک قدمی 
حذف هم رفتنــد اما در نهايت با شــلیک برگردان 
بلینگام در دقیقه ۹۵ کار به تســاوی کشیده شد تا 
هری کین در ابتدای وقت هــای اضافه تیمش را به 
مرحله بعد بفرستد. بازی گره خورده مقابل سوئیس 
می توانســت يک شکســت و حذف تلخ ديگر را به 
دنبال داشته باشد اما بوکايو ســاکا ۵ دقیقه بعد از 
گل دقیقه 7۵ امبولو، انگلیــس را به بازی برگرداند 
تا مهار جردن پیکفورد روی ضربــه پنالتی مانوئل 
آکانجی راه نیمه نهايی را باز کند. سه شیر چهارشنبه 
شب هم با گل استثنايی ژاوی سیمونز از هلند عقب 
افتاد اما يک پنالتی بسیار سختگیرانه آنها را به بازی 
برگرداند تا اولی واتکینز در دقیقه ۹0 انگلیس را به 

فینال بفرستد.
  درخشش دور از انتظار لاروخا

تقريباً در هیچ يک از پیش بینی های رســانه ای قبل 
از آغاز يورو 2024 نام اســپانیا را به عنوان قهرمان 
احتمالی جام نمی بینیم اما شروع مقتدرانه شاگردان 
لوئیس دلافوئنته با برتری 3 بر صفر مقابل کرواسی 
نگاه ها را به سمت لاروخای جوان برگرداند. اسپانیا 
با ارائه يک بازی سلطه گرانه از سد ايتالیا هم گذشت 
تا صدرنشینی در گروه مرگ را بعد از تنها 2 مسابقه 
قطعی کند. شــکافتن دفاع منســجم گرجستان و 

برتری قاطع 4 بر يک مقابل اين تیم زمینه ســاز 2 
پیروزی ارزشــمند مقابل آلمان و فرانسه، 2 مدعی 

جدی قهرمانی شد.
برتری مقابل ژرمن ها با گل دقیقه 8۹ فلورين ويرتز 
از بین رفت اما ضربه سر میکل مرينو در دقیقه 11۹ 
میزبان را از جام کنار زد. اسپانیا از گل زودهنگام کولو 
موانی در مسابقه نیمه نهايی مقابل فرانسه شوکه نشد 
و با شلیک آتشــین لامینه يامال به بازی برگشت؛ 
پیش از آنکه دنی اولمو جای برنده و بازنده را عوض 
کند. فرانسه ۶۵ دقیقه برای جبران فرصت داشت اما 
ماتادورها به بهترين شــکل بازی را مديريت کردند 
تا قهرمان لیگ ملت های اروپا در سال 2023 به يک 

قدمی قهرمانی يورو 2024 برسد.
  در انتظار رقابت نزدیک

شاهکار 4 گله ماتادورها در مقابل ايتالیا را فراموش 
کنید. فینال جام ملت های اروپا بــه ندرت با نتايج 
يک طرفه به پايان می رسد. از 1۶ مسابقه نهايی ادوار 
يورو، 7 بار کار به وقت های اضافه کشــیده شــده و 
نتیجه 2 مسابقه در پايان 120 دقیقه، 2 مسابقه در 
ضربات پنالتی، 2 مسابقه با گل طلايی و يک مسابقه 
در بازی تکراری تعیین شده است. همچنین تنها ۵ 
بار پیش آمده تیم برنده با اختلافی بیش از يک گل 

به جام قهرمانی دست يافته باشد.

کمتر کســی پیش بینی می کرد بعد از قهرمانی در لیگ 
بیست و سوم، پرسپولیس به اين حال و روز بیفتد. هواداران 
منتظر بودند تیم شان تقويت شود تا بتواند در لیگ نخبگان 
آســیا با رقبا مقابله کند اما تا امروز تنها اتفاقی که افتاده، 
جدايی چند ستاره موثر و عدم جذب حتی يک ستاره است! 
برای پی بردن به عمق فاجعه پرسپولیس در فصل نقل و 

انتقالات اين گزارش را بخوانید:

   جدا شده های موثر
تا لحظه نگارش اين مطلب، جدايی ۵ بازيکن از پرسپولیس 
قطعی شده اســت. وحدت هنانوف اولین بازيکنی بود که 
خبر جدايی اش رسما اعلام شد. او که در چند پست برای 
پرسپولیس به میدان می رفت، قبل از هر بازيکن ديگری 
از اين تیم جدا شد و گفته می شود امروز و فرداست که به 
گل گهر ســیرجان بپیوندد. دانیال اسماعیلی فر و مهدی 
ترابی هم که مدت ها شايعه پیوستن شــان به تراکتور در 
رسانه ها مطرح بود، از پرســپولیس جدا شدند و به فاصله 
خیلی کم تصوير قرارداد بستن شان با تراکتور منتشر شد. 
اين دو بازيکــن جزو موثرترين مهره های فصل گذشــته 
پرســپولیس بودند. علیرضا بیرانوند هــم ظاهرا به دنبال 
رفع مشکلاتش برای رفتن به تبريز است. او چند روز پیش 
قراردادش را با پرسپولیس فسخ کرد و گفته می شود اين 
فسخ غیرقانونی بوده اما در هر حال بعید است راهی برای 

بازگشتش به پرسپولیس وجود داشته باشد. آخرين نفری 
که با هواداران پرسپولیس خداحافظی کرده، علی نعمتی 
مدافع میانی اين تیم است که قرار است به فولاد خوزستان 
بپیوندد و دوباره شــاگرد يحیی گل محمدی شود. او در 
شهرخودرو هم زير نظر يحیی بازی می کرد و با نظر مثبت 

او به پرسپولیس آمد. 

   در صف خروج
به جز ايــن ۵ نفر، نام چنــد بازيکن ديگر هــم به عنوان 
خروجی های بعدی پرســپولیس در رسانه ها مطرح شده 
اســت. اولین نفر سینا اسدبیگی اســت که فصل گذشته 
خیلی فرصت حضور در ترکیب پرسپولیس را پیدا نکرد و 
ظاهرا از وضعیتش راضی نیست و اولويتش جدايی از اين 
تیم است. سعید صادقی گران قیمت هم نتوانست در طول 
دو فصل بازی در پرسپولیس رضايت کادر فنی و هواداران 
را جلب کند و در نیم فصل دوم فصل گذشته هم با آمدن 
اورونوف کاملا نیمکت نشــین شــد. وضعیت عبدالکريم 
حسن هم به گونه ای است که به نظر می رسد پرسپولیس 
بايد قید او را بزند. تیم های قطری دست بردار نیستند و اگر 
واقعا قصد جذب او را داشته باشند، به راحتی می توانند با 
پرداخت مبلغ رضايتنامه اش اين کار را انجام دهند. ظاهرا 
خود اين بازيکن هم تمايل چندانی برای ماندن در ايران 
ندارد. در نهايــت بدترين اتفاق می توانــد تمديد نکردن 

گولسیانی بعد از يک يوروی رويايی باشد. پرسپولیس بعد از 
پايان فصل تلاشی برای مذاکره و تمديد با او نکرد و همین 
باعث دلخوری مدافع گرجستانی شده و ممکن است اين 

در نهايت منجر به جدايی او از اين تیم شود.

   تمدیدی های پیر 
قــرارداد تعــدادی از بازيکنان پرســپولیس در روزهای 
گذشته تمديد شده است. اين بازيکنان عبارتند از وحید 
امیری، محمدحسین کنعانی زادگان، عیسی آل کثیر، امید 
عالیشاه و فرشاد فرجی. نکته مهم و نگران کننده درباره اين 
بازيکنان سن و سال بالای آنهاست. امیری 3۶ ساله است 
و در يکی دو فصل اخیر بارها مصدوم شــده و مدت های 
طولانی از تمرينات و بازی ها دور بوده است. امید عالیشاه 
32 ساله است و اگر چه فصل خوبی را پشت سر گذاشت اما 
مشخص است که طراوت و دوندگی دوران جوانی را ندارد 
و با توجه به سن و سالش، احتمال مصدومیتش هم وجود 
دارد. کنعانی زادگان 30 ســالگی را پشــت سر گذاشته و 
ديگر جوان نیست و هواداران پرسپولیس ترجیح می دادند 
تیم شــان يک مدافع جــوان و ملی پــوش را جذب کند. 
آل کثیر هم 34 ساله اســت و تمديد با او کار شاقی نبود و 
مشخص نیست که واقعا می تواند با اين سن و سال چقدر به 
پرسپولیس کمک کند. تمديد با فرشاد فرجی پراشتباه هم 
خبر خیلی خوبی برای هواداران نبود. ضمن اينکه ممکن 

است همین امروز و فردا سروش رفیعی 34 ساله و ناآماده 
هم با پرسپولیس تمديد کند!

   خریدهای نافرجام
از زمان شــروع فصل نقل و انتقالات، بازيکنان زيادی به 
پرســپولیس لینک شــده اند. يکی از مهم ترين آنها جواد 
آقايی پور مهاجم اســتقلال خوزســتان بود که با سرخ ها 
مذاکره هم کرد اما در نهايت با قراردادی ظاهرا نجومی و 
عجیب و غريب به سپاهان پیوست. نفر بعدی علی علیپور 
بود که چند بار با مديران باشــگاه مذاکره کرد اما از مبلغ 
پیشــنهادی راضی نبود و پس از چنــد روز معطلی، گويا 
پرسپولیســی ها ديگر قصد ندارند با او مذاکره کنند و به 
سراغ گزينه های ديگری خواهند رفت. يکی از عجیب ترين 
اتفاقات هــم برای مهــدی لیموچی افتــاد. او مورد نظر 
اســتقلال هم بود اما در مصاحبه ای مدعی شد که هوادار 
پرسپولیس است و در حالی که به نظر می رسید فصل آينده 
در اين تیم بازی خواهد کرد، ناگهان راهی اصفهان شد و 
شايد حالا که اين مطلب را می خوانید، قراردادش با سپاهان 
امضا شده باشــد! رامین رضائیان هم بازيکن ديگری بود 
که گفته می شد مد نظر مديران باشگاه پرسپولیس است 
اما مسائلی مثل اختلاف با ســپاهان بر سر قرارداد و رابطه 
نه چندان خوب و مخالفت چند ســتاره پرسپولیس باعث 

شد تا بازگشت او به اين تیم منتفی شود.

اوضاعاستقلال؛آرام،مشکوک،نگرانکننده
آبی ها روز سه شنبه 1۹ تیر نخستین جلسه تمرينی خود را برای حضور در فصل 

بیست و چهارم لیگ برتر و لیگ نخبگان آسیا برگزار کردند. در اولین جلسه تمرينی 
آبی ها تنها ۹ بازيکن حضور داشتند.

  شائبه جدایی دستیاران سرمربی
علاوه بر بازيکنان پرتعدادی که در اين تمرين غیبت داشتند، مهدی هاشمی نسب، 

حمیدرضا رجبی، کیانوش رحمتی و محمد نوازی هم در اين تمرين حضور 
نداشتند تا شائبه جدايی آنها از کادر فنی استقلال مطرح شود. البته رحمتی و 

رجبی جلسه ای را با فرشید سمیعی سرپرست مديرعاملی باشگاه استقلال انجام 
دادند که هنوز در رابطه با خروجی اين جلسه کسی اظهار نظر نکرده و مشخص 

نیست آيا اين نفرات به کار خود ادامه می دهند يا خیر.
  اعتراض هواداران به نقل و انتقالات

هواداران استقلال امیدوار بودند با وجود حضور مالک جديد، اين تیم بتواند در نقل 
و انتقالات پیش فصل، بازيکنان با کیفیتی را به خدمت بگیرد. مديران استقلال 

تاکنون با سهرابیان و جلالی تمديد کرده اند و میلاد زکی پور و محمدحسین 
اسلامی را هم به خدمت گرفته اند که اين موضوع با واکنش هواداران استقلال 
همراه بود و تعدادی از آنها روز سه شنبه 1۹ تیر با حضور در کمپ مرحوم ناصر 
حجازی و از پشت درهای بسته با شعارهای خود از مديران استقلال بابت عدم 

فعالیت در نقل و انتقالات گلايه کردند.
  سکوت عجیب جواد نکونام

هنوز تکلیف تمديد قرارداد خیلی از بازيکنان استقلال هم مشخص نشده و برخی 
از آنها به توافق نهايی با مديران اين باشگاه دست نیافته اند. جواد نکونام )سرمربی 

استقلال( که فصل گذشته و در زمان مديريت علی خطیر بارها از فعالیت مديريتی 
اين باشگاه گلايه داشت فعلًا سکوت کرده و در حالی که بايد تیمش را برای 

رقابت های آسیايی آماده کند، اما فعلا ترجیح داده علیه مالکان باشگاه اظهار نظری 
نداشته باشد. شايد دلیلش اين است که او از ابقايش در اين تیم اطمینان کامل 

ندارد و به همین خاطر دست به عصا حرکت می کند.
  مطالبات قبلی مانع توافق جدید

هر چند مالکان جديد باشگاه در اواخر فصل گذشته عنوان کرده بودند برای تامین 
منابع مالی جذب بازيکنان جديد و توافق با قبلی ها مشکلی ندارند اما پرداخت 

نشدن مطالبات فصل گذشته تعدادی از بازيکنان و عدم تامین پیش پرداخت برای 
جذب بازيکنان جديد باعث شده است آبی ها در نقل و انتقالات روزهای آرام و البته 

نگران کننده ای را پشت سر بگذارند.
  تاثیر تغییرات دولت روی مالکان

يکی از مواردی که عنوان شده مانع فعالیت مالکان جديد باشگاه در فصل نقل و 
انتقالات است، احتمال جابجايی برخی مديران هلدينگ خلیج فارس در دولت 

جديد است که همین امر آنها را برای اقدامات تاثیرگذار در استقلال دست به 
عصا کرده است. با اين حال مالک جديد باشگاه استقلال هنوز نتوانسته انتظارات 

هواداران اين تیم را برآورده کند.
منبع: مهر
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جوابرددخترعمویهمتیمیسابقسرداربهخواستگارش!
قبلا درباره اخبار و تیترهای عجیب و مبالغه آمیز يک ســايت معروف و پربازديد ورزشــی درباره چند بازيکن 
ايرانی نوشته ايم. يکی از اين بازيکنان سردار آزمون است که به شکلی حیرت انگیز مورد توجه اين سايت است. 
فقط کافی است نام سردار را در اين سايت جستجو کنید تا ببینید دوستان با چه پشتکاری درباره او خبر تولید 
می کنند. مثلا تیتر می زنند: »ســردار: هوا را از من بگیر، خنده را نه!« يا »صدای خنده های ســردار در هتل 
المپیک!« گذشته از اخبار مربوط به شخص سردار، اساتید درباره هر کسی که روزی روزگاری با سردار ارتباطی 
داشته يا همبازی بوده يا برخوردی با او داشــته، خبر تولید می کنند و در تیتر هم نام او را به کار می برند. مثلا 
يکی از آخرين تیترها اين است: »هم تیمی سابق سردار به ناپولی پیوســت« که خب اين خبر درباره لئوناردو 
اسپیناتزولا است! يا يک خبر که چند هفته پیش با اين تیتر منتشر شــده بود: »رم، علیه بند خريد هم تیمی 
سردار« که اين خبر هم درباره رناتو سانچز بود! راســتش ما فکر می کنیم دوستان کمی معذب هستند وگرنه 
بدشان نمی آيد از هر چیز باربط و بی ربط ديگری به سردار، خبر تهیه کنند و کلیک بگیرند. شايد اگر حجب و 
حیا نبود، می توانستیم چنین تیتری را هم ببینیم: »جواب رد دخترعموی هم تیمی سابق سردار به خواستگار 
ســمجش«، يا مثلا اين تیتر: »خیانت همسايه سابق هم تیمی سردار به همســرش«! حالا ما که داريم با اين 
دوستان شــوخی می کنیم اما با وضعیتی که می بینیم، اصلا بعید نیست در آينده نزديک شاهد چنین اخبار و 

تیترهايی در اين رسانه باشیم!

قانعشدیمآقایترابی!
سرانجام شايعه ای که از چند ماه پیش در رسانه ها منتشر شده بود، رنگ حقیقت به خود گرفت و مهدی ترابی به 
تراکتور پیوست. ماجرا از اين قرار بود که پس از درگذشت همسر محمدرضا زنوزی مالک تراکتور، آدم های فوتبالی 
زيادی در مراسم  يادبود آن مرحومه شرکت کردند اما حضور 3 بازيکن پرســپولیس يعنی مهدی ترابی، علیرضا 
بیرانوند و دانیال اســماعیلی فر در اين مراسم به شدت به چشــم آمد. از همان لحظه انتشار اين تصاوير، شايعات 
شروع شدند و گفته می شود در حاشیه همین مراسم، مذاکراتی برای پیوستن اين 3 بازيکن به تراکتور انجام شده 
است. واقعا نمی دانیم اين مذاکرات انجام شد يا همه چیز شايعه بود اما حالا دو نفر از آن 3 نفر به تراکتور پیوسته اند 
و درباره نفر ســوم هم مدت هاست اين شايعه شنیده می شــود و اخبار حاکی از آن است که فقط به دلیل ترس از 
محرومیت اســت که هنوز قرارداد بیرانوند با تراکتور امضا نشــده. مهدی ترابی البته اين شايعه را تکذيب کرده و 
در توجیه آن گفته: »خیلی از بزرگان در همین زمانی که اشــاره کرديد، به ختم پدربزرگ من آمدند، يعنی چون 
به اين مراسم آمدند و تســلیت گفتند قصد دارند به تیمی بیايند که ممکن است يک روزی مربی آن تیم باشم؟« 
می بینید اســتاد چقدر منطقی و خوب و قانع کننده از خودش دفاع کرد؟ اگر هنوز قانع نشديد دلیل جدايی اش 
از پرسپولیس را بخوانید و ديگر قانع شويد لطفا: »کســی نمی تواند بگويد من برای پول به تراکتور رفتم، من واقعاً 
براساس تشخیص کارشناس هايی که قبول شان دارم و دلسوز پرسپولیس هم هستند تصمیم گرفتم مدتی از خانه 

خودم فاصله بگیرم.«

سودایسربلندی
انگلیس و اسپانیا یکشنبه 
شب برسر فتح جام آنری 

دلونی به مصاف هم می روند

گام های معلق 
قهرمان

پرسپولیس این روزها اصلا شبیه تیمی 
نیست که می خواهد در لیگ نخبگان آسیا 

بازی کند

زیدان،مهمانمراسممعارفهدربرنابئو
باشگاه رئال مادريد به طور رسمی اعلام کرد مراسم معرفی کیلیان امباپه 
روز سه شنبه 1۶ جولای )2۶ تیر( ســاعت 12 به وقت محلی )13:30 به 
وقت تهران( در ورزشگاه ســانتیاگو برنابئو انجام خواهد شد و اين ستاره 
فرانسوی پس از مراسم معارفه اش، به همراه فلورنتینو پرس رئیس باشگاه 
رئال مادريــد در کنفرانس خبری حضور پیدا خواهد کرد تا پاســخگوی 
پرسش های خبرنگاران باشد. گفته می شــود باشگاه رئال مادريد مراسم 
ويژه ای برای معارفه امباپه در نظر گرفته اســت. قرار است اين مراسم در 
ورزشگاه سانتیاگو برنابئو و زير سقف بســته برگزار شود. براساس اعلام 
باشــگاه رئال مادريد بیش از ۶0 هزار نفر در صــف خريد بلیت حضور در 
مراســم معارفه امباپه هستند. رسانه اســپانیايی »رلوو« هم گزارش داد 
که تعدادی از اسطوره های باشــگاه رئال مادريد هم به اين مراسم دعوت 
شده اند، از جمله زين الدين زيدان هافبک و سرمربی سابق کهکشانی ها. 
اين رسانه همچنین مدعی شد که امباپه تعدادی از بلیت های اين مراسم 
را خريده تا تعدادی از کودکانی که تحت حمايت بنیاد خیريه او هستند، 
بتوانند با حضور در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو مراسم معارفه او را از نزديک 

ببیند.

بارسلونابندفسخنیکوویلیامزرافعالمیکند
نیکو ويلیامز که در جريان مســابقات يورو 2024 عملکرد درخشــانی را 
در تیم ملی فوتبال اســپانیا به نمايش گذاشته، به نظر می رسد در آستانه 
پیوستن به بارســلونا قرار دارد. طبق گزارش روزنامه »موندو دپورتیوو« 
چاپ کاتالونیا؛ باشگاه بارسلونا پس از ديدار فینال يورو 2024، جايی که 
اســپانیا به مصاف انگلیس خواهد رفت، به طور رسمی با فعال کردن بند 
فسخ نیکو ويلیامز 23 ســاله برای جذب او از اتلتیک بیلبائو دست به کار 
خواهد شد. باشگاه بارســلونا با اين بازيکن برای عقد قراردادی پنج ساله 
توافق کرده است. خوان لاپورتا رئیس باشگاه بارسلونا چند روز پیش گفته 
بود   اين باشگاه با وجود مشکلات مالی، بودجه لازم برای جذب ويلیامز از 
اتلتیک بیلبائو را دارد، بازيکنی که بند فسخش ۵8 میلیون يورو است. اين 
بال چپ اسپانیايی که قراردادش با اتلتیک بیلبائو تا پايان ماه ژوئن 2027 
اعتبار دارد، تاکنون در 122 بازی برای اين تیم به میدان رفته و آمار 20 

گل زده و 2۶ پاس گل را از خود برجای گذاشته است.

یونایتدبهدنبالستارهجدیدهلند
درخشش ژاوی سیمونز در فصل گذشته باعث شد که نام او به عنوان يکی 
از جذاب ترين ستاره های جوان حال حاضر فوتبال اروپا مطرح شود. اين 
بازيکن يکی از گزينه های جدی بارسلونا برای فصل آينده است و پیش از 
اين بسیاری از رسانه های اســپانیايی از علاقه و تلاش مديران اين باشگاه 
برای به خدمت گرفتــن او خبر داده بودند اما به نظر می رســد روز به روز 
بیشتر به تعداد مشتريان او اضافه می شود. روزنامه سان خبر داده است که 
منچستريونايتد علاقه زيادی به جذب اين ستاره هلندی دارد و تماس هايی 
با اطرافیان او هم برقرار کرده است تا در صورت هموار بودن شرايط بتواند 
با پاری سن ژرمن وارد مذاکره شود و انتظار می رود جدايی او از اين باشگاه 
ابتدا به صورت قرضی باشد و پس از آن قرارداد به صورت دائمی امضا شود. 
سیمونز مشتاق اســت که فصل آينده در تیمی میدان برود که بتواند در 
ترکیب اصلی آن حضور داشته باشد و همین باعث شده است که شانسش 
برای ادامه حضور در پاری سن ژرمن بسیار کم باشد. پیش از اين گفته شده 
بود که او شخصاً مايل اســت فوتبالش را در بارسلونا ادامه دهد اما شايد با 

دريافت پیشنهاد بهتر نظرش در اين باره تغییر کند.

عبدالکریمحسنمحروممیشود؟
روزنامه »العرب« قطر درباره وضعیت عبدالکريم حسن مدافع قطری تیم 
فوتبال پرسپولیس نوشت: »موانع زيادی پیش روی عبدالکريم حسن برای 
بازگشت به قطر وجود دارد. هنوز يک فصل ديگر از قرارداد عبدالکريم با 
باشگاه ايرانی باقی مانده است و باشگاه پرسپولیس اخیراً پیشنهاد العربی 
برای جذب مدافع سابق السد را رد کرد. اين در حالی است که حسن پیش 
از ســفر به ايران برای فسخ قرارداد با پرســپولیس، قرارداد دو ساله ای با 
باشگاه الوکره امضا کرده اســت. با اين وجود، اين بازيکن ترجیح می دهد 
به جای العربی به تیم الوکره ملحق شود! اگر باشگاه الوکره قرارداد حسن 
را به فدراسیون فوتبال قطر ارائه کند، ممکن است مدافع سابق تیم ملی 
قطر با محرومیت مواجه شــود. اين قرارداد بدون اطلاع و تأيید باشــگاه 
پرسپولیس امضا شده و شــايد آينده فوتبالی عبدالکريم را تهديد کند«. 
عبدالکريم حســن در زمســتان 1402 با قراردادی به مدت 1/۵ فصل با 

پرسپولیس امضا کرد.

خارجیهایاستقلالاینهفتهمیآیند
باشگاه اســتقلال برای دريافت ويزای بازيکنان و مربیان خارجی اين تیم 
اقدام کرده و امیدوار است اوايل همین هفته بتواند ويزای خارجی های اين 
تیم را دريافت کند. طبق برنامه ريزی استقلالی ها، قرار است بلافاصله پس 
از صدور ويزا، بلیت حضور بازيکنان و مربیان خارجی اين تیم در ايران تهیه 
شود و اين نفرات از اواخر هفته به تمرينات آبی پوشان اضافه شوند. علاوه 
بر بازيکنان فصل گذشته، دو بازيکن اهل بوسنی که به تازگی به آبی پوشان 
پیوسته اند نیز در بین اين نفرات حضور دارند. خبر ديگر از استقلال اينکه 
اين باشگاه مطالبات 337 هزار دلاری آمانوف را به حساب اين بازيکن واريز 
کرد و به احتمال زياد اوايل هفته به حساب اين بازيکن ازبکستانی خواهد 

نشست تا پرونده دردسرساز استقلالی ها مختومه شود.

شایدیزدانیودانشگرسپاهانراترککنند
محمد دانشگر و ســیاوش يزدانی به عنوان دو مدافع میانی شناخته شده 
فوتبال ايــران که در مجموع فصل موفقی را هم در اصفهان پشــت ســر 
گذاشتند شايد ديگر جايی در لیســت مورايس برای فصل آينده نداشته 
باشند. عدم علاقه مورايس برای حفظ دانشگر و يزدانی در حالی اتفاق افتاده 
که اين مربی در بازی اول پلی آف لیگ نخبگان مقابل الشباب هیچ کدام از 
اين دو بازيکن را به دلیل اخراج مقابل الهلال در فصل گذشته لیگ قهرمانان 
آسیا در اختیار ندارد. جالب اينکه دانشگر با استناد به مصاحبه های مورايس 
يکی از بازيکنان مورد علاقه ســرمربی پرتغالی سپاهان به شمار می رود و 
همواره عملکردی استاندارد با پیراهن طلايی پوشــان ارائه کرده است. از 
ســوی ديگر يزدانی هم اگرچه در نیمه دوم لیگ بیست و دوم و نیمه اول 
لیگ بیست و ســوم عملکرد قابل قبولی نداشت، اما در نیم فصل دوم لیگ 
بیست و سوم بدون نقص کار کرد و يکی از ارکان اصلی قهرمانی سپاهان در 
جام حذفی بود. خبر عدم تمايل مورايس به حفظ دانشگر و يزدانی که هر دو 
با طلايی پوشان قرارداد دارند در شرايطی منتشر شده که امین حزباوی به 
عنوان يکی از ستاره های مستعد فوتبال ايران به تازگی در پست دفاع وسط 

توسط مديران سپاهان جذب شده است.

تمدیدقراردادچشمیبااستقلال
رسانه باشگاه استقلال ديروز نوشت: روزبه چشمی مدافع - هافبک باتجربه 
و ارزشمند تیم فوتبال اســتقلال، امروز )جمعه( پس از جلسه با فرشید 
سمیعی، قرارداد خود را به مدت يک فصل ديگر با استقلال تمديد کرد تا 

در فصل پیش رو هم آبی های پايتخت را همراهی کند.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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شکسته شدن حکم اعدام عمو به خاطر 7 سال آزار برادرزاده
با شکسته شدن دوباره حکم اعدام مرد جوان که 
متهم است 7سال دختر خوانده نوجوانش را آزار 
داده، پرونده در هیات عمومی دیوان عالی کشور 
بررسی می شود. رسیدگی به این پرونده از دوسال 
قبل با شــکایت زن جوانی آغاز شد. این زن که به 
پلیس آگاهی رفته بود از همســرش به نام رامین 
شکایت کرد و در تشریح شــکایتش گفت: »من 
ســال ها قبل با مردی به نام رضــا ازدواج کردم و 
صاحب یک دختر به نام رها شدم اما وقتی دخترم 
4 ساله بود شوهرم در جریان تصادف رانندگی فوت 
شد .تا اینکه مدتی بعد برادر شوهرم به نام رامین به 
خواستگاری ام آمد و من به خاطر دخترم و آینده 
او با رامین ازدواج کردم .آن زمان رها 4 ساله بود. 
وقتی دخترم به سن بلوغ رسید به شدت گوشه گیر 
و گاهی به شدت پرخاشگر بود. مدتی بعد متوجه 
شــدم او اصلًا نمی خواهد با عمویش در خانه تنها 
بماند.وقتــی پیگیر رفتارهــای عجیب دختر 16 
ساله ام شدم رها سکوت 7 ســاله اش را شکست و 

گفت در غیاب من پدرخوانــده اش بارها او را آزار 
داده است.«

با این شکایت رامین 4۳ ساله بازداشت و  منکر آزار 
رها شــد. اما متهم در  بازجویی های بعدی لب به 
اعتراف گشود و گفت آزار و اذیت دختر خوانده ام  را 
قبول دارم و حالا دچار عذاب وجدان شده ام . من 

پشیمان هستم .
   نخستین دادگاه

با اعترافات مرد آزارگر برای او کیفرخواست صادر 
و پرونده اش به شعبه 11 دادگاه کیفری یک استان 
تهران فرستاده شد. رها در دادگاه روبه روی  قضات 
ایســتاد و گفت: پدرخوانده ام از ۹ تا 16 ســالگی 
مرا آزار داد و شــکنجه کرد.او در غیاب مادرم مرا 
به اتاق می برد و فیلم های مستهجن به من نشان 
می داد. می گفت خسته است و بدنش درد می کند 
و می خواست تا او را ماساژ بدهم. اما او مرا شکنجه 
می کرد و آزار می داد . من از ترسم سکوت می کردم 
و جرات نداشتم به کسی حرفی بزنم. سپس متهم 

روبه روی قضات ایســتاد و گفت : من رها را مانند 
دخترم دوست دارم و هرگز راضی به آزار و شکنجه 
او نبوده ام . من به بیماری اعصاب و روان مبتلا هستم 
و تحت تاثیر بیماری روانی دست به چنین کاری 
زده ام . من پشیمانم و تقاضای بخشش دارم . سلامت 

روانی ام در پزشکی قانونی بررسی نشده است.
در پایان جلسه قضات وارد شــور شدند و با توجه 
به مدرک های موجود در پرونده  متهم را به اعدام 

محکوم کردند.
   شکسته شدن حکم اعدام 

متهم به حکم صادره اعتراض کــرد و پرونده اش 
در دیوان عالی کشور تحت رسیدگی قرار گرفت. 

در این میان وکیل متهم مدارکی را ارائه داد و مدعی 
شد موکلش از ســلامت روان برخوردار نیست و 
به اختلال روانی مبتلاســت و به همین خاطر نیز 
دست به چنین کاری زده اســت. او همچنین به 
بررسی سلامت روان موکلش اعتراض کرد و گفت: 
سلامت روان متهم از سوی پزشکان مقیم در زندان 

بررسی شده و وی هرگز به پزشکی قانونی معرفی 
نشده است. با طرح این ایرادات، قضات شعبه 51 
دیوان عالی کشور حکم اعدام رامین را شکستند و 
خواستار رسیدگی دوباره به پرونده شدند. به این 
ترتیب رامین این بار در شعبه پنجم دادگاه کیفری 

یک استان تهران از خود دفاع کرد.
   دومین دادگاه

در این جلسه رها بار دیگر درخواست اشد مجازات 
را مطرح کرد. سپس متهم به دفاع ایستاد و گفت: 
من دخترخوانده ام را آزار نداده ام. اگر به او محبت 
کردم و ناخواسته موجب رنجش او شد عذرخواهی 
می کنم. من متادون مصرف می کردم و اختیاری 
بر رفتارم نداشتم. با پایان جلسه قضات وارد شور 
شدند و بار دیگر متهم را به اعدام محکوم کردند. 
اما او بار دیگر به حکم صادره اعتراض کرد و پرونده 
برای دومین بار در شــعبه 51 دیوان عالی کشور 
تحت رســیدگی موشــکافانه قرار گرفت.سپس 
وکیل متهم ، دلایلی را به دیوان عالی کشور ارائه داد  

و گفت: کارشناسان پزشکی قانونی صراحتا اعلام 
کرده اند دختر نوجوان در این سال ها آسیبی ندیده 
و مورد آزار قرار نگرفته است.همچنین کارشناسان 
پزشکی قانونی تایید کرده اند متهم متادون مصرف 
کرده و به نظر می رسد رفتارهای او متاثر از مصرف 
این مواد بوده اســت. موکلم گفته همسرش به او 
وعده داده اگر به جرمش اعتــراف کند حاضر به 
ادامه زندگی با اوست. به همین خاطر متهم تحت 
فشار روانی ،آزار دخترخوانده اش را پذیرفته است 
و اگر در دادگاه عذرخواهی و ابراز پشیمانی کرده 
اقرار به جرم سیاه محسوب نمی شود.از این رو به 
نظر می رســد اعتراف او اعتباری ندارد. با بررسی 
این دلایل قضات عالیرتبه دیوان عالی کشور، برای 
دومین بار حکم اعدام رامین را شکستند و پرونده 
را برای بررســی دوباره به هیــات عمومی دیوان 
عالی کشور فرستادند. قرار شــد پرونده در هیات 
عمومی دیوان عالی کشور بررســی و برای متهم 

حکم صادر شود.

اواخر اردیبهشت ماه امسال، مرگ مشکوک مرد جوانی 
با ســلاح گرم در ســاختمان 2 طبقه ای در یکی  در 
محله های جنوب تهران به مرکز فوریت های پلیســی 
110، گزارش داده شد. طولی نکشید که ماجرای این 
مرگ مشکوک در بیسیم کارآگاهان اداره دهم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ پیچید و خیلی زود تیم بررســی 
صحنه جــرم راهی محــل حادثه شــدند و تحقیقات 
ابتدایی را آغــاز کردند. ماشــین های کلانتری محل، 
اداره دهم پلیس آگاهی، مأموران تیم تشخیص هویت، 
آمبولانس پزشکی قانونی و خودروی بازپرس ویژه قتل 
در محل حضور داشــتند، جمعیت زیادی نیز اطراف 
حلقه زردرنگ امنیتی جمع شــده و با نگرانی به دنبال 
اخبار تازه ای از این جنایت هولناک بودند. تیم جنایی 
در پاگرد طبقه دوم ساختمان با جسد مرد حدوداً ۳0 
ساله ای به نام رامین مواجه شدند که از ناحیه سر هدف 
شــلیک گلوله قرار گرفته و به کام مرگ فرو رفته بود و 
در تجســس های اولیه یک کلت کمری، 2 عدد پوکه و 
6 عدد فشنگ جنگی کشف شد. بررسی های اولیه نیز 
نشان می داد این خانه متعلق به یک خانواده بوده و پدر 

متوفی مدعی شد که پسرش با کلت کمری خودکشی 
کرده است.

   تحقیقات ابتدایی
پدر رامین در جریان تحقیقات ابتدایی با اظهارات ضد 
و نقیضی به تیم جنایی گفت: خانه ما دو طبقه است و 
پسرم در طبقه بالا زندگی می کرد. ساعتی پیش به خاطر 
اختلافات خانوادگی با پسرم مشاجره کردم اما ناگهان او 
به طبقه بالا رفت و با کلت کمری که از قبل خریده بود به 
زندگی خود پایان داد. با توجه به تناقض گویی های پدر 
رامین، شکل قرارگیری اسلحه در کنار جسد و اختلافات 
شدید خانوادگی فرضیه، وقوع جنایت برای کارآگاهان 
اداره دهــم پلیس آگاهی تهران بــزرگ قوت گرفت و 
پرونده وارد فاز جنایی شد. در نخستین گام، پدر متوفی 
به مرکز تشخیص هویت پلیس آگاهی اعزام و آثار گاز 
باروت روی دستان و لباس او مثبت اعلام شد که همین 
سرنخ مهم کافی بود تا وی به عنوان تنها متهم پرونده 
بازداشت شود. در گام بعدی، مادر و خواهر متوفی نیز به 
صورت جداگانه هدف بازجویی  قرار گرفتند که در این 

شاخه از تحقیقات مشخص شد، پسر جوان در جریان 
مشاجره ای که در طبقه اول رخ داده ابتدا با کلت کمری 
خانــواده را تهدید کرده و پس از اینکه ســلاح را روی 
میز گذاشته به طبقه بالا رفته اســت اما این در حالی 
بود که پدر خانواده همان سلاح را برداشته و سپس به 
طبقه دوم رفته است! مادر مقتول در جریان بازجویی 
گفت:»پسرم مواد مخدر مصرف می کرد و همین باعث 
شده بود زندگی مشــترکش هم نابود شود. من هر بار 
متوجه می شدم که دوباره می خواهد مواد مخدر مصرف 
کند به عنوان یک مادر به او اعتراض می کردم و می گفتم 
دست از این کارها بردارد تا به زندگی اش سر و سامانی 
بدهد چون دلسوزی مادرانه ام اجازه نمی داد از روی این 
موضوع ساده بگذرم.« مادر مقتول سپس در مورد روز 
حادثه گفت:»آن روز باز هم با رامین به خاطر رفتارهای 
آزار دهنده اش بحثم شد که ناگهان دیدم به روی من و 
بقیه اعضای خانواده اسلحه کشید. ما به شدت وحشت 
کرده بودیم و پدرش از این اقدام او خیلی عصبانی شد. 
برای همین وقتی او راهش را گرفت و به طبقه بالا رفت 
دنبالش رفت و با هم درگیر شدند. نمی دانم چه شد که 

در جریان درگیری شــوهرم با همان اسلحه به رامین 
شلیک کرد اما بعد از آن از ما خواست چیزی به ماموران 

نگوییم.«

   اعتراف به قتل
پدر رامین که همچنان در جریــان بازجویی ها منکر 
ارتکاب قتل بــود، پس از مواجهه با شــواهد و مدارک 
موجود به ارتکاب جنایتی هولناک اعتراف کرد و ماجرا 
را اینطور توضیح داد: پســرم فردی قما ربــاز و معتاد 
بود. او مدام اعضای خانــواده را  اذیت می کرد تا اینکه 
شــب حادثه برای چندمین بار با همسرم درگیر شد و 
یک قبضه اســلحه کمری که از قبل تهیه کرده بود را 
برداشت و اقدام به تهدید کرد. متهم گفت: رامین سپس 
اسلحه را روي میز گذاشت و  به طبقه بالا رفت. من هم 
که خیلی از این حرکت ناراحت شــدم کلت کمری را 
برداشتم و دنبال او رفتم. در ابتدا می خواستم پسرم را 
بترسانم، یک تیر هوایی شلیک کردم که به سقف اصابت 
کرد، سپس با هم درگیر شدیم. او قصد گرفتن اسلحه 
را داشت که ناگهان یک تیر شلیک و به سرش اصابت 
کرد پس از آن اعضای خانواده را راضی کردم تا  به تیم 
جنایی بگویند رامین خودکشــی کرده است. با صدور 
قرار قانونی از ســوی مرجع قضایی، متهم برای روشن 
شدن زوایای پنهان پرونده در اختیار کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت و تحقیقات 

همچنان ادامه دارد.

من قاتل پسرم هستم
راز قتل مسلحانه مرد جوان در سینه اعضای خانواده اش بود اما به درخواست پدر آن را افشا نکرده بودند

دستگیری ربایندگان دو برادر
متهمانی که با انگیزه تسویه حساب مالی اقدام به ربودن دو برادر جوان کرده 
بودند، دستگیر شــدند. چندی قبل دو برادر جوان به اداره یازدهم پلیس 
آگاهی مراجعه و شکایت آدم ربایی خود را مطرح کردند. یکی از آنها، ماجرا 
را اینطور توضیح داد: »من و برادرم صاحب یکی از شرکت های صادرات و 
واردات در شمال تهران هستیم. ساعتی پیش یکی از دوستان قدیمی که 
شریک کاری ما نیز محسوب می شود، از طریق تماس تلفنی دعوتمان کرد 
تا برای برگزاری جلسه به شرکتش برویم.« شاکی ادامه داد: »هنگامی که به 
آنجا رسیدیم، شریک کاری به همراه فرد ناشناس دیگری با چاقویی که در 
دست داشتند، در پارکینگ ساختمان، ما را هدف ضرب و شتم قرار دادند 
و به یکی از اتاق های شــرکت بردند؛ آنها با تهدید های فراوان مجبورمان 
کردند تا ســفته های میلیاردی را امضا کنیم. پس از اینکه این کار را انجام 
دادیم ما را آزاد کردند.« پس از ثبت شکایت و تشکیل پرونده در دادسرای 
جنایی، تیمی از کارآگاهان اداره یازدهم وارد عمل شدند و برای تحقیقات 
میدانی پای در شرکت موردنظر در شمال تهران گذاشتند اما پی بردند که 
متهمان فیلم های دوربین  مداربســته را پاک کرده اند. تیم جنایی در گام 
بعدی با اقدامات گسترده اطلاعاتی و بهره گیری از شیوه های کشف نوین 
جرم، متوجه شدند شریک کاری این دو برادر جوان به خاطر مسائل مالی، 
اختلافات شــدیدی با آنها دارد. در جریان بررسی های دقیق و موشکافانه 
نیز مشخص شد، یکی از همسایه های ساختمان به صورت نامحسوس یک 
دوربین در پارکینگ جاسازی کرده که متهمان از وجود آن بی اطلاع بودند. 
در بازبینی فیلم آن لحظه به لحظه وقوع جرم آدم ربایی فاش شد. کارآگاهان 
به دنبال کشف این سرنخ مهم با هماهنگی های لازم با مرجع قضایی متهمان 
را در یک عملیات منسجم دســتگیر کردند. متهمان در جریان تحقیقات 
مقدماتی منکر هرگونه درگیری با دو برادر شدند اما پس از مواجهه با مدارک 
موجود داخل پرونده ضمن ابراز پشیمانی به جرم آدم ربایی با انگیزه مالی 
اعتراف کردند. با صدور قرار قانونی از سوی مرجع قضایی، متهمان جهت 
روشن شدن زوایای پنهان پرونده و سایر شکات احتمالی در اختیار پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار گرفتند.

سرقت در مرخصي زندان
رئیس پلیس پیشــگیري پایتخت از دستگیري ســارقان موبایل قاپ در 
شهرک غرب خبر داد و گفت: »سارقان سابقه دار بوده و در مرخصي زندان 
دست به سرقت زدند.« سرهنگ علي قاســم پور، رئیس پلیس پیشگیري 
پایتخت در تشریح این خبر بیان داشــت: »پیرو گشت زني هاي هدفمند 
ماموران کلانتري 1۳4 شهرک غرب به منظور برقراري امنیت اجتماعي، 
روز گذشته در حین گشــت زني به دو نفر با صورت پوشانده شده که سوار 
بر موتور ســیکلت با پلاک مخدوش، مشغول زاغ زني شــهروندان بودند، 
مشکوک شدند.« سرهنگ قاسم پور گفت: »عوامل کلانتري جهت بررسي 
موضوع اقدام نموده که در همین حین متهمان با رویت ماموران به سرعت 
متواري شدند و تعقیب و گریز آغاز شــد. در حین تعقیب و گریز، متهمان 
با استفاده از سلاح سرد و اسپري افشانه فلفل، قصد درگیري با ماموران را 

داشتند که در نهایت با شلیک پلیس زمین گیر و دستگیر شدند.«
سرهنگ قاسم پور خاطرنشان کرد: »در بازرســي اولیه از متهمان، تعداد 

5عدد تلفن همراه که به تازگي سرقت نموده بودند، کشف شد.«
این مقام انتظامي افزود: »در تحقیقات تکمیلي مشــخص گردید که یکي 
از متهمان به تازگي از زندان آزاد شــده و متهم دیگر در زمان مرخصي به 
سر مي برد و اقدام به سرقت نموده است که با تشکیل پرونده جهت بررسي 

بیشتر و شناسایي شکات تحویل مقام قضایي شدند.«

  خرده حادثه 
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با تمام بالا و پایین ها، هنوز رقابت انتخاباتی بین ترامپ و بایدن برقرار است و هیچکدام از این مسیر خارج نشدند و باید آینده آمریکا را از دریچه این دو نگریست؛ 
آتش آشوب و اختلاف در دوران ترامپ یا سیاهی و تباهی در دوران بایدن. کارتونی از رایم

  سایت نگار جهان

ناتو اعلام کرد اوکراین در مسیر 
»بازگشت ناپذیر« پیوستن به این ائتلاف 

نظامی قرار دارد
سران ٣٢ کشور عضو سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( 

که برای حضور در نشستی به مناسبت هفتاد و پنجمین 
سالگرد تاسیس این سازمان در واشنگتن گرد هم آمده اند، 
روز چهارشنبه ١٠ ژوئیه )٢۰ تیر(، در بیانیه ای مشترک، 

متعهد شدند که اوکراین در مسیر »بازگشت ناپذیر« عضویت 
در این ائتلاف نظامی قرار دارد. به گزارش آسوشیتدپرس، 

سران کشورهای عضو ناتو در بیانیه ای مشترک، مجموعه ای 
از اقدامات و کمک های نظامی جدید را به هدف تقویت دفاعی 

اوکراین در برابر تهاجم روسیه به خاک این کشور، اعلام 
کردند. در این راستا، ایالات متحده آمریکا، دانمارک و هلند 

متعهد شدند که نخستین جنگنده های اف-۱۶ را تا تابستان 
سال جاری در اختیار خلبانان نظامی اوکراینی قرار خواهند 
داد. سران ۳۲ کشور عضو سازمان پیمان آتلانتیک شمالی 

در این بیانیه همچنین تأکید کردند: »آینده اوکراین در ناتو 
است؛ ما به حمایت از اوکراین در مسیر »بازگشت ناپذیر« 

ادغام کامل در یورو-آتلانتیک از جمله عضویت در ناتو ادامه 
می دهیم«. کشورهای عضو ناتو همچنین با اشاره به اصلاحات 
دموکراتیک، اقتصادی و امنیتی لازم برای عضویت اوکراین در 
این ائتلاف نظامی، اعلام کردند: »زمانی که این شرایط برآورده 

شود و متحدان موافقت کنند، از اوکراین دعوت می شود تا به 
ناتو بپیوندد«. به گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، سازمان 
پیمان آتلانتیک شمالی همچنین در ادامه این بیانیه با تأکید 

بر تعهد بلندمدت کمک های امنیتی به اوکراین، از تأسیس 
یک مرکز جدید به هدف اطمینان یافتن از اینکه اوکراین 

تسلیحات و آموزش های لازم را از اعضای ناتو دریافت می کند، 
خبر داد. )رادیو فرانسه(

افزایش خودکشی مردان 
در رودخانه هان؛ سیاستمدار کره جنوبی: 

زنان مقصرند
یک سیاستمدار در کره جنوبی پس از ربط دادن افزایش 

خودکشی مردان به نقش فزاینده »مسلط« زنان در جامعه، 
به دلیل اظهارنظرهای خطرناک و غیرمستند مورد انتقاد 
قرار گرفته است. کیم کی داک، عضو شورای شهر سئول، 

استدلال کرده است که افزایش مشارکت زنان در بازار اشتغال 
کار در سال های اخیر کار و همین طور ازدواج را برای مردان 
سخت تر کرده است. او گفت که این کشور »شروع به تبدیل 

شدن به یک جامعه تحت سلطه زنان کرده است« و این ممکن 
است »تا حدی باعث افزایش اقدام به خودکشی در میان 

مردان باشد.« این عضو حزب دموکرات کره جنوبی می گوید 
هنگام تجزیه و تحلیل داده های مربوط به تعداد تلاش های 
خودکشی از فراز پل های کنار رودخانه هان سئول به چنین 

جمع بندی  رسیده است. این گزارش که در وب سایت رسمی 
شورای شهر پایتخت کره جنوبی نیز منتشر شده است، نشان 

می دهد تعداد موارد اقدام به خودکشی در کنار رودخانه 
»هان« سئول از ۴۳۰ مورد در سال ۲۰۱۸ به ۱۰۳۵ مورد 

در سال ۲۰۲۳ رسیده است. بنابر این گزارش همچنین 
میزان مردانی که تلاش می کنند جان خود را بگیرند، از 

۶۷ درصد به ۷۷ درصد افزایش یافته است. کره جنوبی یکی 
از بالاترین میزان اقدام به خودکشی را در میان کشورهای 

ثروتمند جهان دارد، این در حالی است که همزمان این کشور 
یکی از ضعیف ترین عملکرد ها را در حوزه برابری جنسیتی 

داراست. اظهارات آقای کیم به عنوان یکی از تازه ترین موارد 
اظهارنظرهای غیرقابل درک توسط سیاستمداران مرد مورد 
انتقاد قرار گرفته است و کارشناسان پیشگیری از خودکشی 

نسبت به گفته های آقای کیم ابراز نگرانی کرد ه اند. سونگ این 
هان، استاد بهداشت روان در دانشگاه یونسی سئول، در این 

باره گفت: »طرح چنین ادعاهایی بدون شواهد کافی خطرناک 
و غیرعاقلانه است.« وی با بیان این که در سطح جهان مردان 
بیشتر از زنان جان خود را بر اثر خودکشی از دست می دهند، 

گفت: »در بسیاری از کشورها خودکشی بزرگترین قاتل 
مردان زیر ۵۰ سال است.« پروفسور سونگ اضافه کرد دلایل 
افزایش شدید اقدام به خودکشی در مردان اهل سئول نیاز به 

مطالعه علمی دارد و »بسیار اسفبار« است که این عضو شورای 
شهر دلیل آن را تعارضات جنسیتی خوانده است. در کره 

جنوبی شکاف قابل توجهی بین تعداد مردان و زنان در مشاغل 
تمام وقت وجود دارد و زنان به طور نامتناسبی در مشاغل 

موقت یا نیمه وقت کار می کنند. گزارش ها نشان می دهند 
که شکاف دستمزد جنسیتی در کره جنوبی به آرامی در 

حال کاهش است، اما زنان به طور متوسط ۲۹ درصد کمتر از 
مردان در مشاغل یکسان دستمزد می گیرند.

در سال های اخیر جنبشی ضد زن در کره جنوبی به رهبری 
مردان جوان ناراضی به راه افتاده است که اعضایش استدلال 
می کنند وضعیت مردان به دلیل تلاش ها برای بهبود زندگی 

زنان آسیب دیده است.
بخش قابل توجهی از کاربران در شبکه اجتماعی ایکس در 

کره جنوبی اظهارات این عضو شورا را »بی اساس« و »ضدزن« 
خوانده و محکوم کرده اند. حزب عدالت کره جنوبی این عضو 

شورا را متهم کرده است که »به راحتی تقصیر را به گردن 
زنان جامعه کره می اندازد که برای فرار از تبعیض جنسیتی 

تلاش می کنند.« این حزب از وی خواسته که اظهارات خود را 
پس بگیرد و به جای آن »به درستی« علل مشکل را »تحلیل 

کند.« )یورونیوز(
 

پس انداز منظم پول به بهبود کیفیت خواب 
کمک می کند!

 مطالعه  ای جدید که توسط دانشمندان دانشگاه بریستول 
انجام شده، نشان می دهد که پس انداز منظم پول می تواند به 
بهبود کیفیت خواب کمک کند. بر اساس گزارش »سرویس 
جهانی بی بی سی«، این مطالعه نشان داد که کنار گذاشتن 
مقدار کمی از پول به صورت ماهیانه، به افراد کمک می کند 

تا آرامش داشته باشند و نسبت به آینده خوشبین تر شوند. به 
گفته دانشمندان، پس اندازکنندگان معمولی با درآمد پایین، 

سطح رضایت از زندگی مانند با افراد غیرپس انداز ثروتمند 
دارند. نظرسنجی ها نشان می دهد   یک چهارم بزرگسالان 
بریتانیا کمتر از ۱۰۰ پوند پس انداز دارند. پس انداز پول در 

سال های اخیر با توجه به افزایش قبوض و قیمت مواد غذایی 
دشوار بوده، با وجود اینکه سود پرداختی بانک ها و جوامع 
ساختمان بهبود یافته است. تخمین زده می شود که از هر 

۱۰ نفر، شش نفر عادت دارند پول پس انداز کنند. موسسات 
خیریه همچنین معتقدند پس انداز پول، حتی با درآمد کم، 

انعطاف پذیری مالی را تقویت می کند.
   پس چطور پس انداز منظم پول می تواند به بهبود 

کیفیت خواب کمک کند؟
اکنون گزارشی از مرکز تحقیقات اقتصادی فردی دانشگاه 

بریستول نشان می دهد که پس انداز منظم -حتی اگر مقدار 
آن کم باشد - سطح رضایت از زندگی را افزایش می دهد. بر 
اساس این گزارش، دلیل این نتایج این است که با پس انداز، 
اضطراب در مورد پول و احتمال مواجهه با بدهکاری کاهش 

می یابد و بهتر می توان با موارد غیرمنتظره کنار آمد. محققان 
با بررسی مطالعات مختلف که پیگیری پس انداز هزاران نفر 

طی ۱۰ سال یکی از آن موارد بود، متوجه شدند که پس انداز 
کردن نه تنها رضایت از زندگی را بیشتر می کند بلکه پس انداز 

نکردن عوارضی هم به دنبال دارد.  با این حال، رویدادهای 
دیگر زندگی اثر مثبت بیشتری داشتند. به عنوان مثال، نقل 

مکان به خانه ملک یا ازدواج سلامت روان را تا حد زیادی 
بهبود می بخشد. درحالی است که از دست دادن شغل یا 

بچه دار شدن سلامت روان را با مشکل مواجه می  کند. )العین(

این  دو شرکت از دهه ۱۹۹۰ در بازار خطوط هوایی تجاری 
جهان دست بالا را داشــته اند: بوئینگ از آمریکا و ایرباس از 
اروپا. رقابت بوئینگ و ایرباس در سال های اخیر شدت گرفته و 
پیشتازی در زمینه دریافت سفارش و تولید بین این  دو شرکت 
دست به دست شده است. از این رو، رقابت این  دو شرکت در 
زمینه ساخت ســریع و بی دقتِ هواپیماهای مسافربری با 
سرعتی همانند ســرعت تولید در دوران جنگ جهانی دوم، 
تا قبل از شیوع کووید-۱۹ در ســال ۲۰۲۰ ادامه داشت. با 
این حال، ایرباس به دلیل مشکلات دیگر مانند سوانح مرگبار 
مکس-۷۳۷، اشــکالات عجیب در زمینــه کنترل کیفیت 
و انفجــار درب هواپیما   حین پــرواز از بوئینگ عقب افتاده 
است. فورکست اینترنشــنال در ۲۱ ژوئن گفت: »بوئینگ و 
ایرباس در سال ۲۰۲۳ درمجموع ۵۲۸ و ۷۳۵ فروند هواپیما 
ساختند، درحالی که در سال ۲۰۲۲ به ترتیب ۴۸۰ و ۶۶۳ 
فروند هواپیما ســاخته بودند. ایرباس در سال ۲۰۲۳ برای 
پنجمین سال متوالی در زمینه تولید پیشتازی کرد.« ایرباس 
و بوئینگ سال ها بدون مزاحمت دیگر تولیدکنندگان با هم 
رقابت کرده اند. با این حال، یک شرکت سوم به دنبال ورود به 
عرصه رقابت دوقطبی این  دو شــرکت است. این شرکت که 
کوماک نام دارد، شرکت صنایع هوافضای دولتی چین است 
که دولت آمریکا آن را بــه دلیل ارتباط با ارتش آزادی بخش 
خلق در فهرست ســیاه قرار داده است. ایرباس و بوئینگ در 

مقایسه با چین درجا زده اند.
   کوماک سی۹۱۹

دومین شــرکت هواپیمایی بزرگ جهان، شرکت هوافضای 
دوبی، پیش بینی می کند که ۲۰۲۴ سال پیشرفتِ شرکت 
هواپیماهای تجــاری چین )کوماک( خواهــد بود. کوماک 

سال هاست که به عنوان رقیب مستقیم بوئینگ ۷۳۷ و ایرباس 
- ای۳۲۰ فعالیت می کند. کوماک دو سفارش بزرگ به تعداد 
۲۰۰ فروند از خطوط هوایی چین دریافت کرده که قرار است 
آنها را تا ســال ۲۰۳۱ تحویل بدهد. خطوط هوایی چینی 
صدها فروند بوئینگ و ایرباس سفارش داده اند اما این ۲۰۰ 
فروند اولین سفارش عمده کوماک هستند. براساس برآوردها، 
۱۰ سال دیگر طول می کشد تا کوماک به سطح سفارشات 
سالانه بوئینگ و ایرباس برســد اما سفارشات سال ۲۰۲۴ 
شروع خوبی محسوب می شــوند. در حال حاضر، دو مشکل 
جدی باعث عقب افتادن کوماک شده است. اول آنکه صدور 
مجوز سی۹۱۹ و دیگر هواپیماهای کوماک از جانب آژانس 
هوانوردی فدرال آمریکا و همتای اروپایی آن، آژانس ایمنی 
هوانوردی اتحادیه اروپا، با تأخیر مواجه شده است. مشکل 
دوم، وابستگی کوماک به قطعات خارجی است. کوماک در 
زنجیره تأمین خود از شرکت های غیرچینی استفاده می کند 
و زیر چتر نظارت کنترل صادرات قرار گرفته که باعث کندی 

روند توسعه سی۹۱۹ شده است.
    سفارشات معوقه و چالش ها برای کوماک 

فرصت آفرینی می کنند
دو عامل، مسیر کوماک را برای ورود به بازار خطوط هوایی 
هموار می کنند. بــا اینکه نرخ عرضــه هواپیماها کمتر از 
اهداف تعیین شــده در دوران ماقبل  کووید-۱۹ اســت، 
تعداد سفارشات معوقه زیاد است. در حال حاضر، ایرباس و 
بوئینگ ۱۳ سال سفارشات معوقه دارند. این یعنی اگر یک 
شرکت هواپیمایی اقدام به خرید هواپیمای جدید بکند، 
باید ۱۳ سال برای تحویل آن منتظر بماند. فرایندی وجود 
دارد که شرکت های هواپیمایی می توانند با پرداخت حق 

اولویت در ابتدای صف انتظار قرار بگیرند. خطوط هوایی 
کوچک در کشورهای کمتر توسعه یافته قادر به پرداخت 
حق اولویت یا هزینــه زمان انتظار نیســتند که می تواند 
آن ها را به سمت خرید سی۹۱۹ سوق دهد. مشکل دیگر 
به مسائل مهندسی مربوط می شــود که اعتماد مبتنی بر 
سابقه مشتریان به بوئینگ را خدشه دار کرده است. برخی 
معتقدند که خرید شرکت مک دانل داگلاس در سال ۱۹۹۷ 
نقطه شروع فاصله گرفتنِ بوئینگ از مهندسی برتر و گرایش 
به کاهش هزینه ها بوده است. به نظر می رسید که بوئینگ 
پس از سری ۷۳۷ مکس به مسیر پیشرفت بازگشته است 
اما این شرکت درگیر چند رویداد عجیب و غریب شد که 
برای نمونه می توان به خودکشی مشکوک دو افشاگر نقص 
فنی بوئینگ و گیر افتادن سرنشینان فضاپیمای بوئینگ 

در فضا اشاره کرد.
    قطعات تیتانیومی تقلبی ساخت چین

بوئینگ و ایرباس با استناد به کشفیات اسپیریت آیروسیستمز 
به آژانــس هوانوردی فــدرال گزارش کردنــد که قطعات 
تیتانیومی ساخت چین به اشــتباه به عنوان تیتانیوم مورد 
تأیید قــرار گرفته اند. این رویداد از پیچیدگی و مشــکلات 
موجود در فرایند ایجاد یک منبــع قابل اطمینان از قطعات 
اصلی حکایت دارد. تیتانیوم یکی از عناصر کلیدی صنعت 
هوافضا است که اولین بار در حجم زیاد در هواپیمای جاسوسی 
اس آر-۷۱ مورد استفاده قرار گرفت. تیتانیوم اس آر-۷۱ در 
اوج جنگ سرد از طریق اتحاد جماهیر شوروی تأمین می شد. 
سازمان سیا از شرکت های صوری برای فریب اتحاد جماهیر 
شوروی و تأمین تیتانیوم مورد نیاز اس آر-۷۱ که ۹۲ درصد 

آن از تیتانیوم ساخته شده استفاده کرد.
برخلاف این رویکرد، یک شــرکت چینی در زنجیره تأمین 
تولید هواپیماهای مسافربری غیرنظامی بوئینگ و ایرباس 
نفوذ کرده و قطعات تیتانیومی تقلبــی را در اختیار این دو 
شرکت گذاشته است. تیتانیوم مورد نظر و مجوزهای مربوطه 
از طریق تأمین کننده چینی در اختیــار ترکیه قرار گرفت 
و برای پردازش بیشــتر جهت تولید قطعات زنجیره تأمین 
بوئینگ و ایرباس برای یک شرکت ایتالیایی ارسال شد که 
درنهایت به نکته ای عجیب در رابطه با تیتانیوم و مجوزهای 
آن پی برد و تحقیقات خود را آغاز کــرد. بوئینگ و ایرباس 
سفارشــات معوقه زیادی دارند و با مشــکل قطعات تقلبی 
دســت و پنجه نرم می کنند. این درحالی است که بوئینگ با 
بحران کنترل کیفیت نیز مواجه شــده است. این مسائل از 
ایجاد فرصت برای سی۹۱۹ چین حکایت دارند که دست کم 
می تواند بــا خطوط هوایی کشــورهایی که نگــرانِ مجوز 

کشورهای غربی نیستند، کار کند. )اپوک تایمز(

   شاخص

سازمان ملل متحد در جدیدترین پیش بینی خود که در روز 
۱۱ ژوئیه، همزمان با روز جهانی جمعیت منتشر شده، برآورد 
کرده است که جمعیت جهان از ســال ۲۰۸۴ دوباره کاهش 
یافته و به حدود ۱۰ میلیارد نفر خواهد رسید. بنا بر آمار، زنان 
در سراسر جهان در مقایسه با ۲۵ سال پیش به طور متوسط 
یک فرزند کمتر به دنیا می  آورند. به گفته دانشمندان کاهش 
نرخ زاد و ولد، روندی اســت که در تمامــی مناطق جهان در 
دهه های اخیر قابل مشــاهده بوده است. در حال حاضر زنان 
در سراسر جهان به طور متوســط ۲/۲فرزند دارند. به دلیل 
مقاومت فرایندهای جمعیتی )اینرســی جمعیت( احتمال 
داده می شود که رســیدن جمعیت جهان به حداکثر تعداد 
خود، تا سال ۲۰۸۴ طول بکشد. پس از رسیدن به این مرحله 
پیش بینی می شود که کاهش نرخ تولد از افزایش تعداد مرگ 
و میر ها پیشی بگیرد و جمعیت جهان نه تنها با معضل پیری 

مواجه باشد بلکه همچنین شروع به کوچک شدن کند. فرانک 
سویازنی، کارشناس سازمان فدرال تحقیقات جمعیت وابسته 
به دولت آلمان، بر این باور است که کشورهای آفریقایی که در 
جنوب صحرای بزرگ آفریقا قرار دارند، اصلی ترین منطقه برای 
رشد جمعیت در دهه های آتی به شمار روند. در حالی که تعداد 
فزایند ه ای از کشورهای جهان موارد بیش از حد مرگ و میر 
را به ثبت  رسانده اند، نرخ تولد در کشورهای این منطقه هنوز 
به طور متوسط ۴/۳کودک برای هر زن بوده است. از همین رو 
پیش بینی می شود که جمعیت منطقه جنوب صحرای آفریقا 
تا پایان قرن جاری میلادی از ۱/۲میلیارد نفر به ۳/۴ میلیارد 
نفر برسد، حتی اگر نرخ تولد به دو فرزند برای هر زن کاهش 
یابد. به گفته کارشناســان دلیل رشد جمعیت در کشورهای 
واقع در این منطقه، ساختار سنی بسیار جوان جمعیت است. 
بیش از ۴۰ درصد ســاکنان در کشــورهای جنوب صحرای 

آفریقا زیر ۱۵ سال دارند و دختران همچنان در سنین بسیار 
پایین دارای چندین فرزند می شوند. در سوی دیگر این قضیه 
حاملگی دختران نوجوان به معنای پایــان دوران تحصیل و 
محروم کردن آنان از فرصت تحصیل و کسب درآمد مستقل به 
شمار می رود. کاترینا هینز، رئیس مؤسسه »جمعیت و توسعه« 
مستقر در شهر برلین تأکید می کند که حقوق برابر برای زنان 
نه تنها برای توسعه پایدار جمعیت در این منطقه نقش اساسی 
دارد بلکه »زمانی که دختران و زنان دسترسی برابر به آموزش، 
فرصت های شغلی و مراقبت های بهداشتی داشته باشند، قادر 
به داشتن استقلال بیشتر در زندگی از جمله در مورد بارداری و 
تنظیم خانواده هستند.« پیش تر در مقاله ای که در مجله معتبر 
 لنست  منتشر شده بود، دانشمندان تخمین زده بودند که در 
سال ۲۱۰۰، تنها در شش کشور ساموآ، تونگا، سومالی، نیجر، 
چاد، تاجیکستان هر زن بیش از ۲/۱فرزند داشته باشد. به گفته 
آنان نرخ زاد و ولد در دیگر کشورهای جهان در سال یادشده، 

کمتر از ۲/۱خواهد بود. )دویچه وله(

رشد جمعیت جهان تا سال ۲۰۸۰ ادامه خواهد داشت

شکیرا، 
سورپرایز 

ویژه فینال 
کوپاآمریکا

 شکیرا خواننده 
مشهور کلمبیایی و 
علاقه مند به ورزش 
فوتبال، قرار است 

در مراسم اختتامیه و فینال مسابقات کوپاآمه ریکا در استادیوم هارد 
راک میامی، اجرا کند. شکیرا نماد هنری کشور کلمبیا که علاقه زیادی 
هم به ورزش فوتبال دارد، در اختتامیه کوپاآمه ریکا ۲۰۲۴ اجرا خواهد 
کرد. کنفدراسیون فوتبال آمریکای جنوبی معروف به کونمیبول، نهاد 

اداره کننده ورزش فوتبال در آمریکای جنوبی ضمن تایید این خبر 
طی بیانیه ای ادعا کرد   شکیرا اولین هنرمندی خواهد بود که در فینال 

کوپاآمه ریکا، یکی از قدیمی ترین تورنمنت ها در تاریخ این ورزش، 
اجرا می کند.  الخاندرو دومینگوئز، رئیس کونمیبول گفت: »شکیرا یک 

ستاره خارق العاده آمریکای جنوبی است که تمام جهان را خیره کرده 
است. ترانه های او در گوشه و کنار کره زمین خوانده شده و هنر او را به 
پدیده ای جهانی تبدیل می کند که از مرزها گذشته و به میلیون ها نفر 
می رسد. ما مطمئن هستیم که اجرای او در صحنه کوپاآمه ریکا ۲۰۲۴ 
پیام »شور و اتحاد از طریق ورزش« را ترویج خواهد کرد.« فینال کوپا 
آمه ریکا یکشنبه ۱۴ جولای برگزار می شود و میزبانی آن در استادیوم 

هارد راک در میامی فلوریدا صورت می گیرد که انتظار می رود بیش از ۵۴ 
هزار تماشاگر در آن حضور داشته باشند. )العین(

ون
و ز

یل

تجاوز گروهی پسران نوجوان به دختر ۸ ساله 
هندی و قتل او

 یک دختر مدرسه ای هشت ساله در هند به طور غم انگیزی پس از مورد تجاوز 
قرار گرفتن از سوی گروهی از پسران نوجوان در منطقه ای خلوت از پارک 
بازی، به دست آنها کشته شد. سه پسر ۱۲ و ۱۳ ساله، پس از تجاوز گروهی 
به دختر ۸ ساله ای در منطقه ناندیالای آندرا پرادش در جنوب شرقی هند 
او را به قتل رسانده و پیش از اطلاع پلیس محلی، جسد او را در کانال آب 
انداختند. پدر این دختربچه که از روز یکشنبه با خروج فرزندش از خانه برای 
بازی در پارک از او خبری نداشت، ناپدید شدن دختر را به پلیس گزارش 
داد. پلیس   طی یک عملیات جستجوی رسمی پس از بازجویی از ساکنان 
محلی به وسیله سگ های موادیاب به سه پســر که هم مدرسه ای مقتول 
بودند، رسید. در بازجویی پلیس، سه پسر نوجوان اعتراف کردند که پیش 
از تجاوز گروهی، او را به یک منطقه امن کشانده اند. سه پسر از ترس اینکه 
دختر در مورد حمله هولناک و تجاوز آنها چیزی به والدینش بگوید، او را به 
قتل رساندند و جسد او را در کانال آب انداختند. به گفته پلیس، جسد این 
دختر هنوز پیدا نشده اما چندین تیم جستجو در امتداد رودخانه کریشنا 
برای یافتن جسد فعال هســتند. در نتیجه، پلیس محلی همچنان با این 
پرونده به عنوان پرونده یک فرد گمشده برخورد می کند. )کرایم استوری(

  حادثه روز

  گالری   

روز دویست و هشتاد و یکم جنگ غزه؛ ۵۰۰ خانواده
 در غزه به طور کامل از بین رفته اند

یک مسئول ارشد در اداره دفاع مدنی غزه با اشاره به مستندات موجود درباره نسل کشی رژیم اشغالگر علیه مردم غزه اعلام کرد   ۵۰۰ 
خانواده در این باریکه به طور کامل از بین رفته و از ثبت احوال حذف شده اند. به گزارش تسنیم، در سایه جنگ نسل کشی که رژیم 
اشغالگر از ۹ ماه گذشته تاکنون در نوار غزه به راه انداخته است، »محمد المغیر« رئیس کمیته اسناد و پیگیری اداره دفاع مدنی در 

نوار غزه اعلام کرد   در تجاوزات وحشیانه رژیم صهیونیستی به این باریکه و با توجه به جنگ نسل کشی که اشغالگران علیه غزه به راه 
انداخته اند، تاکنون ۵۰۰ خانواده در غزه به شکل کامل از بین رفته اند که آخرین مورد از آن، ۱۲ خانواده بود که همه آنها در کشتار اردوگاه 
النصیرات در ماه گذشته قتل عام شدند. این مسئول دولتی در نوار غزه اعلام کرد: اکثر سلاح هایی که این خانواده ها با آن قتل عام شدند، 

سلاح های آمریکایی بود. وی تصریح کرد: از میان خانواده هایی که در غزه به طور کامل نابود شده اند، می توان به خانواده »الاسطل« 
اشاره کرد که بیش از ۶۴ عضو این خانواده تنها در حمله ای که نوامبر گذشته رژیم اشغالگر به خان یونس انجام داد، به شهادت رسیدند. 

المغیر افزود: روند مستندسازی خانواده هایی که همه اعضای آنها به شهادت رسیده اند و حتی یک نفر هم باقی نمانده است، با وجود 
نبود امکانات مورد نیاز همچنان ادامه دارد و پیش بینی می شود   تعداد خانواده های نابود شده در غزه، بیش از آماری باشد که تاکنون به 
آنها دست یافته ایم. بر اساس این گزارش، در یکی از عملیات های جستجو، تیم های دفاع مدنی غزه در حمله ای که رژیم اشغالگر چند 
ماه قبل به اطراف بیمارستان اروپایی انجام داد، جسد ۳۷ شهید از خانواده »علاء معمر« روزنامه نگار فلسطینی را پیدا کردند که منجر 

به حذف ۵ خانواده به شکل کامل از ثبت احوال شد. این مسئول اداره دفاع مدنی غزه تاکید کرد: ما در تلاش هستیم تا با ارائه مستندات 
مربوط به خانواده هایی که بر اثر حملات وحشیانه دشمن صهیونیستی به طور کامل منقرض شده اند، از این مستندات به عنوان مدرکی 
درباره جنایات جنگی اسرائیل در دادگاه های بین المللی استفاده کنیم. منابع مربوطه همچنین گزارش دادند که خانواده »سالم« یکی 

دیگر از خانواده های فلسطینی است که ۱۷۰ عضو آن در دو حمله رژیم اشغالگر به منطقه شیخ رضوان در فاصله کمتر از ۸ روز به شهادت 
رسیدند و نسل این خانواده کاملًا منقرض شد. این درحالی است که نشریه تخصصی »لنست« که یکی از معتبرترین و مشهورترین 

هفته نامه های بین المللی پزشکی است، در تاریخ ۵ جولای جاری مقاله ای منتشر کرد که نشان می دهد آمار رسمی اعلام شده از شهدای 
غزه توسط وزارت بهداشت فلسطین، بسیار کمتر از تعداد واقعی این شهداست. نویسندگان این مقاله تحقیقاتی اعلام کردند حتی 

در خوشبینانه ترین سناریو ها تعداد شهدای غزه به ۱۸۶ هزار نفر خواهد رسید؛ زیرا طبق آمار درگیری های جنگی؛ تعداد زیادی بر اثر 
عواقب غیر مستقیم جنگ جان خود را از دست می دهند و به ازای هر یک نفری که در حملات مستقیم جانش را از دست می دهد؛ چهار 

نفر به شکل غیر مستقیم در نتیجه پیامد های ناشی از جنگ می میرند. در ادامه این گزارش تاکید شده است: نیرو های اشغالگر اسرائیلی 
مسئول جان باختن این تعداد از غیرنظامیان در نوار غزه هستند. پیش بینی می شود حملات اشغالگران اسرائیلی به نوار غزه منجر به از 

بین رفتن حدود ۸ درصد از مردم این باریکه خواهد شد. )آسوشیتدپرس(

    برای نخستین بار یک قاضی زن به عنوان رئیس دادگاه عالی ایالت پنجاب گماشته شده 
است. عالیه نیلوم از سوی کمیسیون قضایی ایالت پنجاب به  عنوان رئیس دادگاه عالی این 

ایالت معرفی شده است. نیلوم در حضور مریم نواز، وزیر ارشد ایالت پنجاب و چند قاضی دیگر، 
به عنوان رئیس جدید دادگاه عالی این ایالت سوگند یاد کرده است. این قاضی زن نقش مهمی 

در تشکیل پرونده های خشونت مبتنی بر جنسیت در طول تجارب کاری اش داشته است. 
)گتی ایمیجز(

   
ویکتور اوربان، 

نخست وزیر جنجالی 
لهستان که پس از سفر 

به اوکراین و دیدار با 
زلنسکی، در اولین 

قدم به مسکو رفت و 
طی این سفر پر بحث 

و جدل با ولادیمیر 
پوتین دیدار کرد. 

اوربان حالا پا را فراتر 
گذاشته و به فلوریدا 
رفته و در مارآلاگو با 
دونالد ترامپ دیدار 
کرده است تا سران 

کشورهای اروپایی را 
بیش از پیش عصبانی 

کند. )رویترز(

   
سرانجام به ایستگاه 
پایانی مراسم نهایی 

ازدواج آمبانی ها 
رسیدیم و افراد 

مشهور، سرشناس و 
ستاره های بسیاری 
از سراسر جهان به 

هند رفتند تا در این 
مراسم حاضر شوند. 

پریانکا چوپرا، بازیگر و 
خواننده هندی الاصل 

به همراه همسرش، 
نیک جوناس، خواننده 

بریتانیایی از جمله 
افرادی هستند که 

برای این مراسم به هند 
رفتند  )گتی ایمیجز(

    محاکمه هوگو مایو، کاپیتان سابق سلتاویگو به اتهام آزار و اذیت جنسی »عضو تیم 
تشویق« باشگاه رقیب در لیگ اسپانیا آغاز شد. ماجرای این پرونده به ادعایی در تاریخ ۲۴ 

آوریل ۲۰۱۹، پیش از بازی بین اسپانیول و سلتاویگو در لالیگا در زمین بازی بازمی گردد. هوگو 
مایو پس از لمس نواحی خصوصی دختری که عضو تیم تشویق اسپانیول بود، به آزار جنسی 

متهم شد. )گتی ایمیجز(

    شلی دووال، 
بازیگر آمریکایی و 

یکی از ستاره های فیلم 
»درخشش« که بازی 

بی نظیر او در این اثر زیر 
سایه نقش آفرینی جک 
نیکلسون ماند، دو روز 

گذشته و در ۷۵ سالگی 
از دنیا رفت. )گتی 

ایمیجز(

  کیوسک هفته 

دونالد ترامپ، جو بایدن، ملیندا فرنچ گیتس،  بن افلک و ...
مجلات جهانی این هفته به چه مطالبی پرداختند؟

بنیاد بیل و مِلیندا گیتس، نام قدرتمندترین بنیاد خیریه خانوادگی در جهان است. این بنیاد در سال ۲۰۰۰ میلادی به دست بیل و 
ملیندا گیتس بنیانگذاری شد و در سال ۲۰۰۶ میلادی به دست وارن بافت به دو برابر گسترش یافت. هدف های اصلی بنیانگذاری 

این بنیاد، افزایش تندرستی و کاهش تهی دستی بسیار بالا در گستره جهان است و در آمریکا گسترش  دادن شانس های آموزشی 
و دسترسی به تکنولوژی اطلاعات و داده ها هستند.  حجم کمک های انجام شده این انستیتو نزدیک به ۳۳ میلیارد دلار است.

۱   مجله تایم، عکس روی جلد این شماره خود 
را به ملیندا فرنچ گیتس، همسر سابق بیل گیتس 
و یکی از موسسان بنیاد خیریه گیتس اختصاص 
داد و به تمجید از مسیر و خط و مشی او در زمینه 
امور عام المنفعه پرداخت. او طی سال های اخیر 
یک میلیارد دلار از ثروت شخصی خود را صرف 
امور خیریه، به ویژه مسئله آموزش کرده است.

4    مجله آوت لوک بیزینس،  جلد این شماره خود 
را به تصویر نارندرا مودی، نخست وزیر هند اختصاص 

داد که حزبش توانست اکثریت را در انتخابات این 
کشور به دست آورد. این مجله با تیتر »اصلاحات؟« 
به اکثریت شکننده حزب مودی اشاره کرد و گفت 

دولت ائتلافی می تواند عرصه سیاست در هند را 
معتدل کند و از قدرت روزافزون مودی بکاهد.

۲    مجله اشترن آلمان، طرح روی جلد این 
شماره خود را به رقابت جنجالی نامزدهای انتخابات 

ریاست جمهوری آمریکا اختصاص داد و با تیتر 
»درام آمریکایی« به غلبه دونالد ترامپ بر جو بایدن 

تا این مرحله از این رقابت پرداخت. اشترن که 
ترامپ را پیروز میدان می داند، از آینده آمریکا، اروپا 

و جهان تحت رهبری او بیمناک است. 

۵    مجله استار، عکس روی جلد این شماره خود 
را به   بن افلک، بازیگر و کارگردان آمریکایی و همسر 

سابقش، جنیفر گارنر، بازیگر آمریکایی اختصاص داد و 
در دورانی که رسانه های زرد در پی چند و چون رابطه 

پر فراز و نشیب و نه چندان گرم افلک و همسر فعلی اش  
یعنی جنیفر لوپز، خواننده پورتوریکویی هستند، از 

حضور گارنر در خانه افلک خبر داد. 

3    مجله اکسپرس فرانسه، عکس روی جلد 
این شماره خود را به پرچم فرانسه اختصاص داد و 
با اشاره به پیروزی و غلبه چپگراها بر راستگراهای 

افراطی در دور دوم انتخابات زودهنگام پارلمان 
این کشور، این اتفاق را به فال نیک گرفت و از آن به 
عنوان »خروج فرانسه از بن بست« یاد   و فهرستی از 

نام افراد تاثیرگذار در این پیروزی را منتشر کرد.

6    مجله ریدیوتایمز، عکس روی جلد خود را به 
چهره های محبوب این روزهای دنیای سریال های 

تلویزیونی کارآگاهی و جنایی اختصاص داد و 
طی پرونده ای مفصل و مبسوط به بررسی آثار 

مقبول این ژانر پرداخت. این مجله ضمن بررسی 
شخصیت جنا کولمن در سریال »جتی«، به   سایر 

شخصیت های این سریال نیز پرداخت.

%

بر اساس آخرین گزارش، 
ارزش کل ذخایر بانک 
مرکزی ترکیه با ۱۴۸ 

میلیارد و ۴۴۸ میلیون 
دلار رکورد شکست. 

)آناتولی(

14
8

تحلیلگران تخمین 
می زنند که حزب الله لبنان 
بین ۱۳۰  تا ۱۵۰هزار راکت 

و موشک در زرادخانه خود 
دارد.  )واشنگتن پست(

15
0

18
6

کارشناسان درباره افزایش 
تعداد کشته شدگان جنگ 

غزه تا ۱۸۶ هزار نفر در 
صورت عدم آتش بس، ابراز 

نگرانی کردند. )گاردین(

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

صدور حکم اعدام برای همسر ابوبکر بغدادی 

درگذشت شلی دووال، بازیگر آمریکایی در ۷۶ سالگی

گاف های بایدن و افزایش قرار برای کناره گیری او از انتخابات

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های اتلتیکو ام جی و سائوپائولو 

درگذشت شلی دووال، بازیگر آمریکایی در ۷۶ سالگی

 اخبار کوتاه
    استلا لی، سرپرست شرکت خودروسازی چینی » بی وای دی« و مدیر ارشد این شرکت در آمریکا گفت: ما 

می خواهیم ترکیه را به مرکز فناوری آینده و سپس مرکز نوآوری تبدیل کنیم. )آناتولی(
     اپل اخیرا اطلاعیه های هشدار جدیدی به کاربران آیفون در ۹۸ کشور ارسال کرده و به آنها درباره حملات احتمالی 
»جاسوس افزارهای جیره خوار« هشدار داده است. این دومین کمپین هشدار اپل در سال جاری است و اولین بار در ماه 

آوریل به کاربران در ۹۲ کشور ارسال شد. )آی تی ایران(
     ایلان ماسک، بنیانگذار شرکت فناوری نورالینک اعلام کرد تراشه مغزی ساخت شرکت او در مغز نخستین بیمار، 

»پایدار« شده و در یک هفته آینده در مغز دومین بیمار نیز کاشته خواهد شد. )فردا(
    ناتو می گوید یک پایگاه پدافند هوایی ایالات متحده در شمال لهستان که برای شناسایی و رهگیری حملات 

موشکی بالستیک به عنوان بخشی از سپر موشکی ناتو طراحی شده، آماده انجام مأموریت است. )فردا(

نقشه چین برای تصاحب آسمان از انحصار ایرباس و بوئینگ چیست؟

کوماک     وارد      رینگ    شد
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1-  پایتخت مجارستان- نخستین امپراتور 

روم
2- تحقیق کننده- فراوانی- در اســفناج 

فراوان است 
3- نوعی مار بزرگ- بازی قهوه خانه- نیک 

 دریابنده
4- به سوی خود آوردن-  احتیاج- غریزی 

و فطری
5- دل ها- از شهرهای اســتان  گیلان- 

حرف  پیروزی
6-  بی مهار- هر لحظه- کشتی بان

7- قشــنگ- قســمتی از هتل- معادل 
فارسی سیگنال 

8- نژاد مردم روســیه- گیتاشناســی-  
خجسته و مبارک

9- بالا رفتن- آب نیمه گرم- از هفت سین 
نوروزی

10- از علائم نگارشی- باز دارنده- رود آرام
11- نمایش- پرستش خدا- خیال کننده
12-  مقابلِ کوتاه- حیله گران- انسانیت

13- بردنــی عــروس بــه خانه بخت- از 
گل های زیبا- راه فاضلاب

14- ظاهر ســاختمان- از گل های زیبا- 
شماره خانه

15- آنچه بر زمین پهن  کنند- شهری در 
کشور روسیه 

 عمودي
 1-کوســه جنوبی- اعضای هیئت  دولت- 

تیره و تاریک مانند شب
2- درندگان- بندری در انگلیس-  از فلزات

3- جمع دقیقه- بالین- خلاص
4- سفید آذری- قلوب- پایه و اساس

5- کوره نان پزی- طرف و کنار- نخستین 
امپراتوری جهان

6- از پرندگان - به بلوغ رســیده- پســر 
جنگل

7- ســرگرمی و بازی- خیانــت کردن به 
کسی-  نوعی پیشوند فعل مضارع

8- زیارت  کننــده- اندام پــرواز پرنده- 
حفره ای در کوه 

9- ضمیر سوم شخص مفرد- لباس رسمی 
و متحدالشکل- از سکه های هخامنشی

10- ضدعفونی کننــده- کبوتر صحرایی- 
حیوان شیرده

11- هوش و حافظــه- حمام لاغری- برده 
فروش

12- صاعقه- خوشبخت- رودی در ایتالیا 
که به دریای آدریاتیک می ریزد

13- واحد پول بنگلادش- جاوید و پایدار- 
پر و آکنده

14- کلمه شــگفتی- دارای نیرو و قدرت 
زیاد- واحد نظامی

15- شاعر غزنوی- اینک- از پرندگان 

جز

تسش

و

هـ

طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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محتاط و نوعى پارچهبى تجربه
منطقه سرد عاقبت نگر

روسیه  گیاهى
 یک ساله

میدان 
جنگ

برگه 
انتخاباتى

عملى در 
کشاورزى

طعم
ضایع و 
بیهوده

 غذاى محلى 
کرمانشاه

جنس مذکرگهواره
پرنده 
 زن پادشاهدریاچه

نوعى کلاه
 از اسباب 

نانوایى
شک و 
تردید

 از شهرهاى 
استان
 کرمان

 استفاده از 
ثمره دیگرى

مغازه کوچک
میمون

 شرایط طرف و کنار
اقلیمى

 مجازات 
شرعى

روشنایى

اتیکت

تازه
حضور 
داشتن

 به دست 
آوردن

دزدى 
اینترنتى

 شیوه و 
طریقه

جاده شن 
ریزى شده

 شامل همه 
مى شود

آخرین عدد 
یک رقمى

 نام باستانى 
نیشابور

 

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اکرا

 جاسک
 رینه
 زوفا

 سهند
 کیتو
 مارا

 نودل

5 حرفي ::
 اودسا
 اورال

 پاریس
 تالین
 دلفان
 رامسر
 سرایه
 کلایه
 مامون

 موریا
 نادری
 نوشهر

 ویلنا
 وینگو

6 حرفي ::
 آنکارا

 دیوارک
 شهرکرد
 کتایون

7 حرفي :
 آش کارده
 فن سالار

8 حرفي :
 آکنده ساز

 برازاویل
 مسجد وکیل
 هزار مسجد 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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مرتضی کلیلیروزی که با فتح تهران، استبداد سرنگون شد   قاب  

قاب 
نوستالژی 1

تهران - سال 
1375 . عکس 

از اسکات 
پترسون. )مکان 
عکس مشخص 

نیست(

قاب تاریخ 1
تاریخ شفاهی 

هاروارد؛ اعضای 
گروه تاریخ 

شفاهی ایران از 
راست: حبیب 
لاجوردی، اما 

دلخانیان، ضیا 
صدیقی، شهین 

بصیری )نشسته( 
در تصویر   دیده 

می شوند. این 
عکس متعلق 

به سال 13۶3 
است./ انتخاب

  قاب مشاهیر
تصویری از حجاج سیاسی ایران؛ در این عکس علی اکبر 

ولایتی، محمد هاشمی رفسنجانی، ری شهری، مصباح یزدی و 
چند تن دیگر از چهره های سیاسی دهه 70 در حاشیه سفر حج 

دیده می شوند. این تصویر در سال 137۲ ثبت شده است .

  قاب تاریخ 2
نماینده بنی صدر در کنفرانس ضد آمریکایی- خرداد 5۹؛ 
سید احمد سلامتیان )متولد 13۲3( نماینده مردم اصفهان 

و ورزنه در دوره اول مجلس شورای اسلامی و مسئول دفتر 
هماهنگی ابوالحسن بنی صدر بود. سلامتیان از هواداران 

مهم بنی صدر در مجلس اول و از مخالفان برکناری وی بود 
که در مخالفت با طرح عدم کفایت سیاسی بنی صدر صحبت 

کرد و پس از برکناری او به زندان افتاد. او معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه در دوران وزارت کریم سنجابی و از اعضای 

سابق جبهه ملی ایران بود   ./انتخاب

  ایرنا- کمتر از ۱۳ ماه پس از به توپ بستن مجلس 
شورای ملی که دوم تیرماه ۱۲۸۷ هجری شمسی 
اتفاق افتاد، قوای مشروطه از گیلان و اصفهان در 
بیست ودومین روز تابســتان ۱۲۸۸ وارد تهران 
شدند و توانستند طی سه روز درگیری، مستبدین 

را شکست دهند.
 محمدعلی میــرزا قاجار نوه دختــری میرزا 
تقی خان بود که در دوره مشروطه به دلیل ترس از 
احتمال نزدیکی مشروطه خواهان به ظل السلطان 
و نصب وی به سلطنت از آنان حمایت می کرد اما 
پس از مرگ پدرش و هنگامی که بر تخت سلطنت 
تکیه زد، از همان روز نخســت بنا را بر مخالفت 
با مشــروطه و مشــروطه خواهان گذاشت. او در 
نخستین اقدام نمایندگان مجلس شورای ملی را به 
مراسم تاجگذاری دعوت نکرد و بعد هم هنگامی که 
با نمایندگان مجلس اختلاف پیدا کرد عراده های 
توپ نظام اســتبداد زودتر از گفت وگو، خود را به 
بهارستان رساندند و کلنل لیاخوف روسی پارلمان 

ایران را به توپ بست.
 یــک روز پــس از به تــوپ بســتن مجلس، 
ملک المتکلمیــن، ســیدجمال الدین واعــظ، 
جهانگیرخان صوراســرافیل و ســلطان العلمای 
خراسانی در باغشاه به قتل رسیدند. عده ای از سران 
مشروطه به سفارت انگلیس پناهنده شدند. برخی 
دیگر در قلهک اقامتگاه تابستانی سفارت انگلیس 
به زندگی ادامه دادند و چندیــن نفر نیز زندگی 
مخفی در پیش گرفتند. دوره مستعجل مشروطه 
اول به پایان محتوم خود رسید، در تهران حکومت 
نظامی ایجاد و استبداد صغیر آغاز شد اما سه شهر 

تبریز، رشت و اصفهان مقاومت کردند.
 زبانه کشیدن آتش مشــروطه خواهی از 
زیر خاکســتر: بعد از عملیات محمدعلی شاه 
علیه پارلمان و درست هنگامی که شاه نشان داد 
که به هیچ وجه حاضر نیســت دست از حکومت 
اســتبدادی خود بردارد، آیات عظام نجف اعلام 
کردند که »همراهی و اطاعت و شــلیک بر ملت 
و قتل مجلس خواهــان در حکــم اطاعت یزید 
بن معاویه و با مسلمانی منافی است«. بدین ترتیب 
مبارزه با استبداد برای نیروهای آزادیخواه ایران 

وارد مرحله تازه ای شد.
 با رسیدن خبر به توپ بستن مجلس به تبریز، 
مجاهدانی که در ســنگرها آماده ایستاده بودند، 
جنگ علیه حکومت استبداد را شروع کردند که ۱۱ 
ماه طول کشید. حکومت نتوانست اداره این شهر 
را به دست بگیرد، تبریز تا آنجایی مقاومت کرد که 
آتش مشروطه خواهی از زیر خاکستر زبانه کشید و 
به شهرهای دیگر سرایت کرد. خیزش رشت شروع 
شد و ســپس جنبش انقلابی در دیگر شهرها را 
زنده کرد، قبایل بختیاری نیز به جنبش پیوستند، 
فدائیان تبریز نیز آمده شدند و جبهه متحد به طرف 

تهران حرکت کرد.

 همدل و یک صدا شدن مجاهدین: نخستین 
دسته از مجاهدین که به قصد تسخیر پایتخت از 
قرارگاه خود خارج شدند؛ هزار سوار بختیاری بودند 
که به ســرداری حاجی علیقلی خان سردار اسعد 
در ۲۹ خرداد ۱۲۸۸ شمسی از راه جوشقان و قم 
عازم تهران شدند و نیروی دولتی را که در کاشان 
متمرکز شده بودند پشت سر گذاشتند و در همان 
حال سران دیگر بختیاری در تدارک نیرو و بسیج 
افراد برای حرکت به سوی پایتخت بودند. وصول 
خبر حرکت سردار اســعد به تهران چنان رعب و 
هراسی در دل درباریان و رجال دستگاه استبداد 
انداخت که کلیه وزرا غیر از ســعدالدوله از شغل 
خود کناره گیری کردند. نیروی تحت فرماندهی 
سردار اسعد در قم با رســیدن نیروهای جدید از 
بختیاری و مجاهدیــن داوطلب اصفهان و فارس 
تقویت شدند. مقارن این اوقات قزوین به تصرف 
نیروی مجاهدین گیلان درآمد که فرماندهی آنان 
با محمد ولی خان نصر السلطنه سپهدار بود. حرکت 
این نیرو از قزوین به ســوی تهران تا کرج بدون 
خونریزی صورت گرفت و اولین برخورد این نیرو 
با دسته ای از قزاقان به فرماندهی بلینف در کنار 
پل کرج روی داد. یفرم خان به همراهی دوست و 
همکار خود ابراهام خان که هر دو اعضای برجسته 
حزب »اتحاد و اتفاق« یا داشناک ارامنه تابع ایران 
بودند، با یک حمله نیروی قزاق را در هم شکستند.

 فتح تهران و خلع محمدعلی شاه: راه آشتی 
میان دولت و ملت بسته شــده بود، مردم عزم خود 
را جزم کرده بودند تا محمد علی شــاه را براندازند. 
درست در آســتانه حمله به تهران، جورج بارکلی 
وزیرمختار انگلیس در تهــران گزارش داد تا وقتی 
محمد علی شاه بر اریکه سلطنت قرار دارد، تأسیس 
نظام مشروطه غیرممکن است. مجاهدین گیلان و 
اصفهان و بختیاری طبق قراری که بین فرماندهان 
آن دو نیرو گذاشته شده بود، به سمت تهران پیش 
راندند. در این آرایش یفرم خان و سربازان ورزیده و 
جنگ دیده او در مقدمه و بختیاری ها در جناح راست 

و مجاهدین گیلان در جناح چپ پیش می رفتند.
 نبرد با نیروهای دولتی که از تهران تا کاروانسرا 
ســنگی جلو آمده بودند، ســه روز طول کشید و 
نیروی دولتی شکسته شد. آنگاه برای تصرف تمام 
نقاط حساس پایتخت نیز سه روز جنگ در داخل 
شــهر ادامه یافت تا آنکــه روز ۲۵ تیرماه ۱۲۸۸ 
داوطلبان بسیاری از شــهرهای مختلف و حتی 
از قفقاز به تهران رســیدند و آنجا را فتح کردند. 
محمدعلی شــاه از تاج و تخت و مقام ســلطنت 
دست کشــید و به کعبه آمال خود یعنی سفارت 
روس پناهنده شــد و بدین ترتیب عمر حکومت 
استبدادی ۱۳ ماه پادشاهی که فریب وسوسه های 
شیطانی اطرافیان را خورده و زمام امور کشور را به 
دست بیگانه سپرده و ملت خود را به خاک و خون 

کشیده بود با نکبت و تلخ کامی به پایان رسید.

گذاشتن غذا در مایکروویو تا 
چه حد بی خطر است؟

برای ســال های زیــادی مایکروویو یکی از وســایل 
پرکاربرد آشــپزخانه بوده   اما در مورد هیچ وســیله   
خانگی به اندازه  آن بحث وجود نداشــته است. برخی 
آن را نجات دهنده  کســانی می دانند که نمی توانند 
یا نمی خواهند آشــپزی کنند، در حالــی که برخی 
سرآشــپزها آن را متهم می کنند که بــه تنهایی هنر 
آشــپزی را نابود کرده اســت. اما جدای از بحث های 
آشــپزی، ســوال دیگری هم وجود دارد؛ گرم کردن 

غذا با مایکروویو چه زمانی برای سلامتی مضر است؟
طبق گفته   سازمان جهانی بهداشت، استفاده   درست از 
مایکروویو از نظر تشعشــعات آن هیچ خطری ندارد. اما 
در مورد مســائل دیگر - مثل اینکه آیا گرم کردن غذا با 
مایکروویو باعث از بین رفتن مواد مغذی می شود، یا اینکه 
گرم کردن غذا در پلاستیک می تواند باعث بر هم خوردن 

تعادل هورمونی شود - اطلاعات کمتری وجود دارد.
آیا گرم کردن غذا با مایکروویو باعث از بین 

رفتن مواد مغذی می شود؟
برخــی تحقیقات نشــان داده اند که ســبزیجات در 
مایکروویو تا حد زیادی از ارزش غذایی خود را از دست 
می دهند. برای مثال، مشــخص شــده است که گرم 
کردن طولانی مدت بروکلی بــا مایکروویو، ۹۷ درصد 
از فلاونوئیدهــای آن ) ترکیبــات گیاهی با خاصیت 
ضدالتهاب( را از بین می برد. ایــن میزان تقریبا یک 
سوم بیشتر از آسیبی اســت که با آب پز کردن به آن 
وارد می شود. با این حال، به نظر می رسد فر معمولی 
رقیب جدی تری برای مایکروویو باشد. مطالعه ای در 
سال ۲۰۲۰ سطوح مواد مغذی غذای آماده   یخ زده ای 
را که با مایکروویو و فر معمولی گرم شده بود، مقایسه 
کرد. محققان دریافتند کــه تنها تفاوت این دو غذای 
پخته شده این بود که غذای گرم شــده با مایکروویو 
کمی بیشتر ویتامین C را حفظ کرده بود. اما محققان 
توضیح ندادند که چرا این اتفاق افتاده است. مطالعه  
دیگری در سال ۲۰۱۹   روی از دست رفتن مواد مغذی 
بروکلی در مایکروویو انجام شد. این مطالعه نشان داد 
که زمان های پخت کوتاه تر )آنهــا بروکلی را به مدت 
یک دقیقه در مایکروویو گرم کردند( باعث افت ارزش 
غذایی نمی شوند. بر همین اساس بخارپز کردن و گرم 
کردن با مایکروویو طی مدتی کوتاه تر حتی می تواند 
باعث افزایش بیشــتر فلاونوئیدها شود  که ترکیباتی 
مرتبط با کاهش خطر بیماری قلبی هستند. محققان 
نوشتند: »با توجه به شــرایط پخت استفاده شده در 
این مطالعه، به نظر می رســد مایکروویو برای حفظ 
فلاونوئیدها روش بهتری نســبت بــه بخارپز کردن 
باشد.« مطالعه   جدیدتری هم که در سال ۲۰۲۳ انجام 
شــد، نتایج خوبی برای مایکروویو به همراه داشــت. 
محققان تأثیر جوشاندن، بخارپز کردن و گرم کردن 
با مایکروویو ســبزیجات مختلف را مقایسه کردند و 
نتیجه گرفتند که مایکروویو برای حفظ مواد مغذی 
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